
جدیدترین آمار منتشر شــده از سوی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت )صمت( نشان می دهد که تولید سیگار در 
نیمه اول امسال پنج درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل 
کاهش داشــته، اما صادرات این محصول با افزایش ۹۷.۲ 

درصدی مواجه بوده است.
بر اساس این آمار در شش ماهه اول امسال ۲۵ میلیارد 
و ۱۰۰ میلیون نخ سیگار تولید شده که نسبت به تولید ۲۶ 
میلیارد و ۴۰۰ میلیون نخ در شش ماهه اول سال گذشته 

پنج درصد کاهش داشته است.
در پی این کاهش تولید و با توجه به اینکه میزان مصرف 
در این شش ماه ۳۲ میلیارد و ۵۰۰ میلیون نخ برآورد شده، 
برآورد قاچاق ســیگار هم با ۲۲.۳ درصد افزایش، از شش 
میلیارد و ۹۰ میلیون نخ ســیگار در شش ماهه اول سال 
قبل به هفت میلیارد و ۴۵۰ میلیون نخ ســیگار در مدت 

مشابه امسال رسیده است.
این در حالی است که آمارها نشان می دهد که از ابتدای 
امســال تا پایان مرداد ماه صادرات سیگار با افزایش ۹۷.۲ 
درصدی به ۷۱ میلیون نخ رســیده اســت. این در حالی 
اســت که صادرات سیگار در مدت مشابه سال گذشته ۳۶ 

میلیون نخ بوده است.
بر اساس اعلام انجمن تولیدکنندگان، واردکنندگان و 
صادرکنندگان محصــولات دخانی، ۷۰ درصد محصولات 
دخانیــات از طریق واردات تامین می شــود که عمده آن 

مربوط به توتون است. 
همچنین این صنعت ۵۰ هزار نفر اشــتغال مســتقیم، 
۱۰۰ تا ۱۵۰ هزار نفر اشتغال غیرمستقیم در بخش توزیع، 
کشاورزی و حمل و نقل دارد و نیاز سالانه آن برای واردات 
۳۰۰ میلیون یورو اســت. از طرف دیگر این صنعت سالانه 

۴۰۰۰ میلیارد تومان درآمد مالیاتی دارد.

بازپرداخت بدهی های کشورهای مختلف به ایران از جمله چین، هند، کره 
جنوبی و ... بحثی انضمامی و فاقد دلالت عینی از منظر تحلیل محسوب می 
شود، بدین معنا که پرداخت نکردن بدهی ها ، عدم همکاری این کشورها با 
ایران نیست بلکه محصول تحریم های حداکثری آمریکاست.چین، هند، کره 
جنوبی و ... به دلیل اعمال تحریم های آمریکا علیه ایران، جوانب احتیاط را 
در انجام معاملات و معاهدات بین المللی با ایران رعایت می کنند و تعدادی 
از این کشورها با وجود اینکه از دایره هم پیمانان و شرکای آمریکا هم خارج 
هستند و حتی مانند چین به نوعی رقیب ایالات متحده هم محسوب می 
شــوند اما در انجام معامله با ایران، محافظه کارانه عمل می کنند.در واقع 
علــت اصلی عدم پرداخت بدهی میلیاردی کره جنوبی به ایران مربوط به 
اعمال تحریم های آمریکاست و سئول از اعمال فشار توسط ایالات متحده 
با پرداخت بدهی به تهران نگران است.البته کره جنوبی با عدم بازپرداخت 
بدهــی های ایران هم گرفتار تحریم های آمریکا علیه ایران نمی شــود و 
هم اینکه از پیامدهای مسدود ماندن پول ها در بانک هایش بهره برداری 
اقتصادی می کنند.اما از سوی دیگر ایران ، نیازمند دریافت پول های بلوکه 
شده خود از سوی کره جنوبی، چین و هند است و در شرایط کنونی رییس 
کل بانک مرکزی، معامله نفت به جای غذا را یک پیروزی قلمداد می کند.

درحال حاضر بازار کالاهای با دوام، طلا، مســکن و... شــاهد نوعی بحران 
معنادار است و افزایش قیمت ها از تورم نقطه به نقطه ماهیانه به تورم نقطه 
به نقطه در هر ساعت تبدیل شده و فضای نگران کننده ای بر اقتصاد کشور 
حکمفرماست و همین موضوع ضرورت بازپس گیری پول های بلوکه شده 
ایران را دو چندان می کند.ناگفته نماند که اگر ایران مشمول تحریم های 
آمریکا نمی شد، کره جنوبی مجبور به انجام تعهدات خود علیه ایران بود و 
در صورتی که به تعهداتش در قبال تهران پایبند نبود ایران می توانست از 
طرق مختلف با این موضوع برخورد کند اما بحث تحریم های آمریکا علیه 
ایران، مانع اصلی در این پرونده محسوب می شود و راه های پیگیری این 
پرونده را مسدود کرده است.ضمن اینکه نباید این موضوع را فراموش کنیم 
که کره جنوبی جزو هم پیمانان آمریکاســت و از نزدیکان واشنگتن است 
که در تزاحم با کره شمالی در آسیای جنوب شرقی و هم چنین چین قرار 
دارد.درواقع این کشــور طی سال های گذشته نشان داده است که نسبت 
به چین در نزدیکی با آمریکا بهتر عمل می کند اگرچه کشورهایی مانند 
چین و هند که به عنوان هم پیمانان واشنگتن نبوده و از نزدیکان ایالات 
متحده نیستند هم بدهی هایی به ایران دارند که آنها را پرداخت نکرده اند. 
درواقع، پرونده اقتصادی ایران در جامعه بین الملل از جمله عدم پرداخت 
بدهی های ایران توسط کره جنوبی، چین، هند و ... تحت تاثیر پرونده های 
سیاسی قرار دارد و تا مسایل سیاسی حل نشود، وضعیت اقتصادی کشور 

همین گونه خواهد بود.
برهمین اساس پیشنهاد می شود که در گام نخست به دنبال حل مسائل 
سیاسی و بازکردن گره های دیپلماتیک باشیم و سپس برای بازپس گیری 

مطالبات و پول های بلوکه شده ایران توسط برخی کشورها اقدام کنیم.

 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

مهدی مطهرنیا
 تحلیلگر امور بین الملل

وجود شرایط مثبت و 
منطقی در بورس برای 

سرمایه گذاری
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رئیس کل بانک مرکزی ضمن تشریح مقررات جدید تسهیل روند برگشت ارز 
حاصل از صادرات به چرخه اقتصادی، گفت: در بسته جدید در کنار توسعه روش 
واردات درمقابل صادرات و واردات در مقابل ارز اشخاص، بر تقویت سامانه نیما به 

عنوان محور مبادلات مربوط به حواله ارزی تأکید شده است.
عبدالناصر همتی در پســتی اینســتاگرامی درباره مقررات جدید تسهیل روند 
برگشــت ارز حاصل از صادرات به چرخه اقتصادی و کنترل نرخ رشد پایه پولی و 
نقدینگی، نوشت: بر مبنای تقاضای فعالان اقتصادی بخش خصوصی و برای تسهیل 
برگشت هرچه بهتر ارز ناشی از صادرات به چرخه اقتصاد و به طور ویژه، تامین مواد 
اولیه و نیازهای وارداتی واحدهای تولیدی کشور، مقررات مورد نظر در این خصوص 

به تأیید ستاد اقتصادی دولت رسید که جزئیات آن هفته آینده اعلام می شود.
وی افزود: همانگونه که قبلا اعلام و پیش بینی می شــد، عرضه ارز در ســامانه 
نیما به ســرعت افزایش یافته و روند معاملات حواله های ارزی رشد خوب و قابل 
توجهی پیدا کرده اســت. در بســته جدید در کنار توسعه روش واردات درمقابل 

صادرات و واردات در مقابل ارز اشــخاص، بر تقویت ســامانه نیما به عنوان محور 
مبادلات مربوط به حواله ارزی تأکید شده است.

رئیــس کل بانک مرکزی ادامه داد: نرخ رشــد پایه پولی و نقدینگی علی رغم 
فشارهای وارده به بانک مرکزی به خاطر شرایط خاص کشور و نیز نیازهای مرتبط 
با کرونا، تا حد ممکن مدیریت و کنترل شــده اســت. در پایان هفته سوم مهرماه 
۹۹ رشــد پایه پولی و نقدینگی، نسبت به پایان ســال قبل، به ترتیب ۹.۵ و ۱۸ 
درصد ثبت شده است که رقم های نهایی آن در پایان مهرماه، توسط بانک اطلاع 

رسانی خواهد شد.
همتــی در پایان تاکید کرد: همانگونه که قبــلا گفتم، با هدف کاهش ضریب 
فزاینده و کنترل بیشــتر نقدینگی، نرخ ســپرده قانونی از اول مهرماه به وضعیت 
ابتدای سال ۹۹ برگردانده شد و اقدامات لازم احتیاطی برای ایجاد محدودیت در 
رشد ترازنامه بانک ها در دستور کار قرار دارد که در تعدیل روند نرخ رشد نقدینگی 

در نیمه دوم سال مؤثر خواهند بود.

صادرات سیگار تقریبا ۲ 
برابر شد

یک پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس می گوید که اداره 
کردن این باشگاه به مانند یک وزارتخانه زحمت دارد.

حمید درخشــان درباره انتخاب جعفر سمیعی به عنوان 
مدیرعامل جدید باشگاه پرسپولیس اظهار کرد: من انتخاب 
آقای ســمیعی را به او تبریک می گویم. با توجه به این که او 
پیش از این در وزارت ورزش و جوانان ســمت داشــته قطعا 
شــناخت خوبی از فضای باشگاه پرسپولیس دارد و بنابراین 
می تواند با برنامه ریزی های مشــخص مشــکلات باشگاه را 
مرتفــع کنــد. او از بدنه وزارت ورزش که اشــراف کامل بر 
باشگاه ها دارد به پرسپولیس می آید بنابراین همه مشکلات را 
به خوبی می داند. نکته بسیار مهم و حائز اهمیت آن است که 
اداره کردن پرسپولیس مثل یک وزارتخانه زحمت دارد چون 
این باشگاه دائما درگیر مشکلات زیادی است.او افزود: مدیران 
جدید پرسپولیس در درجه اول باید آرامش را به تیم برگردانند 
تا در فاصله کمی که به فینال لیگ قهرمانان آسیا مانده است 
پرسپولیس بتواند روند خوبش را ادامه دهد و به قهرمانی آسیا 
برســد. مطمئن هستم با درایتی که در مدیران جدید وجود 
دارد این مهم به انجام خواهد رسید.درخشان هم چنین تصریح 
کرد: یکی دیگر از نکات مثبت مدیران جدید پرسپولیس حضور 
فردی مثل ابراهیم شکوری است که به عنوان یک فرد فوتبالی 

با شناخت کامل به پرسپولیس می آید. 

 اداره پرسپولیس
 مثل اداره کردن یک 

وزارتخانه است

همتی  تشریح کرد:

مقررات جدید بازگشت ارزهای صادراتیمقررات جدید بازگشت ارزهای صادراتی

فرایندهای راهبردی قبل از عمل
دکتر مازیارمیر مشاور   و  تحلیلگر

به نظر می رسد که برنامه ریزی، نوعی پدیده عینی اجتماعی است و خصوصیت های 
ویژه علمی تعریف شــده خود را دارد در عین حال، یک رویه کاملا منحصر به  فرد هم 

نبوده و نیست و جنس علمی دارد تا صرفا یک هنر 
اما چرا ؟

به نظر می رسد که در برنامه ریزی ما پیوسته باید این نکته را بدانیم که در مسیر 
برنامه ریزی ابتدا و انتهای مشخصی وجود ندارد.

 برنامه ریزی فرایند مســتمر و دائمی و منعکس کننده تغییرات و در صدد رسیدن 
به محدوده

 اهدافی مشخص یا حدود مشخص است. 
شاید جالب باشد که بدانید در شرکتها و سازمان های پیچیده و چند ملیتی ، بدون 

برنامه ریزی  های دقیق هرگز امکان موجودیت و رشد ندارند .
 برنامه ریزی، مستلزم آگاهی از فرصت ها و تهدیدهای آتی و پیش بینی راهبردهای 

رویا رویی نر و یا سخت است.فکر می کنم در گام نخست برای حرکت در مسیر برنامه 
ریزی باید به تبیین اهداف زندگی خود بپردازیم و آنها را مشــخص کنیم و حتما روی 

کاغذ رسم کنیم و یا قاعده مند براساس اولویت بندی بنویسیم.
نکته بسیار کلیدی دیگر برای هدفهای زندگی خود برنامه ریزی دقیق بنمائیم.

 در این مسیر هم پیوسته باید الهام بخش سایرین باشیم. تا دیگران هم برای رسیدن 
به سرنوشت خود بهتر و قدرتمند تر شوند.  اما وصل این مقصد میسر نخواهد شد الا با 
شادی و نشاط دوم با قلبی مالامال از عشق و سوم قدرت در سایه احساس قوی و خوب .....

به شــدت معتقدم اگر عالم را محضر خدا بدانیم و به خداوند خدمت کنیم  شــادی 
مطلق و عشــق به قلب هایمان جاری می شــود. پس سرلوحه و مرام ما در هر برنامه 
ریزی باید این مهم باشــد.به خصوص لحظه نابی که از نعمتها و مواهب الهی به وجد 
می آییم. با خلوص نیت و عاشقانه به همه مخلوقات ایزد یکتا خدمت کنیم و مهمتر از 
همه به خلق الله آموزش درست بدهیم .این بزرگترین درس در خصوص تهیه و تدوین 

هر برنامه ریزی خواهد بود. 



2

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1399/08/10

شماره : 938
رئیس انجمن نوردکاران فولادی گفت: در 
روز روشــن در این کشور، شمش را با قیمت 
۴۹۰ دلار به خریدار داخلی می فروشــند در 
حالیکــه همین محصول با نرخ ۴۰۰ دلار به 

خریدار خارجی فروخته شده است.
ســید احمد رضوی نیک، رئیس انجمن 
نوردکاران فولادی ایران در مورد حاشیه های 
صنعت فولاد، اظهار داشت: دوستان خودشان 
شمش را در بورس کالا با قیمت پایین کشف 
می کنند و آنطور که بــورس کالا می گوید، 
قیمت را بر اســاس قیمت نرخ آزاد و چیزی 

مابین نرخ نیما در نظر می گیرند.
رئیس انجمن نوردکاران فولادی ایران با 
بیان اینکه شــمش به صورت قطره چکانی 
عرضه می شــود، گفت: به عنوان مثال دیروز 
۷۷ هزار تن شمش عرضه شده است و نسبت 
به هفته پیش نیز ۵۰۰ تومان قیمت را در هر 
کیلو بالا برده اند به شکلی که دیروز قیمت پایه 
شمش ۱۰ هزار و ۷۰ تومان قیمت گذاری شد 
در حالی که نرخ ارز نیما در هفته اخیر کاهش 

داشته است.

 شمش ۱۰ هزار و 2۰۰ تومانی را ۱2 
هزار تومان فروختند

وی ادامــه داد: تولیدکننــدگان فولاد در 
هفته هــا و ماه های اخیــر اقدامات مخربی 
کرده اند. در تیر ماه با ســقف قیمتی شمش 
فولاد با احتســاب ارز نیمایی ۴,۸۰۰ تومان 
می شد؛ یعنی ۳۳۷ دلار در آن روز )تیر ماه( 
قیمت صادرات شمش ایران بوده است و ارز 
نیما هم ۱۴ هزار و ۴۰۰ تومان بوده اســت 
یعنی قیمت سقف صد در صد فوب جهانی 
روی کشتی نه درب کارخانه. زیرا فولادساز از 
درب کارخانه تا کشتی، ۲۵ تا ۲۸ دلار کرایه 
را از جیب خود می دهد اما در بورس کالا این 
پول را از جیب مشتری داخلی حساب می کند.

رضوی نیک گفت: آنجا که قیمت ۴,۸۰۰ 
تومان بوده است با قیمت سازی در بورس کالا، 
نرخ به ۶ هزار و ۸۰۰ تومان رســیده بود که 
البته تحویل هم دو ماهه بود؛ یعنی شمش با 
تفاوت قیمت حدود ۲ هزار تومانی نسبت به 

نرخ جهانی به فروش رسیده است.
وی با بیان اینکه در شــهریور ماه قیمت 
شمش را با ۴۰۳ دلار قیمت گذاری کردند، 
افزود: در شهریور ماه در روزی که نرخ ارز نیما 
۲۵ هزار و ۵۰۰ تومان و شمش هم ۴۰۳ دلار 

بود، در بورس کالا ۱۲ هزار تومان فروختند. 
اگر شــمش را با صد در صد قیمت جهانی 
هم می فروختند، نرخ ۱۰ هزار و ۲۰۰ تومان 
می شد اما در بورس کالا شمش با قیمت ۱۲ 
هزار تومان فروخته شده است؛ یعنی حدود 

۴۹۰ دلار به خریدار داخلی فروخته اند.
رضوی نیک گفت: در روز روشــن در این 
کشور، شمش را با قیمت ۴۹۰ دلار به خریدار 
داخلی فروخته اند در حالی که همین محصول 
با نرخ ۴۰۰ دلار به خریدار خارجی فروخته 
شده است. این موضوع را فقط من نمی گویم 
بلکه معاونت امور معادن وزارت صمت، رئیس 

ایمیدرو و نمایندگان مجلس هم می گویند.

 باید هفته ای 2۵۰ هزار تن شمش 
در بورس عرضه شود

وی افزود: فولادسازان اگر مصوبه دولت را 
می خواهند رعایت کنند باید ۶۰ درصد شمش 
یعنی یک میلیون و ۲۰۰ هزار تن ماهانه به 
بورس عرضه کنند که هفته ای ۲۵۰ هزار تن 
می شود؛ اما روز گذشته فقط بین ۷۳ تا ۷۷ 

هزار تن شمش به بورس عرضه شده است.
رئیس انجمن نــوردکاران فولادی ایران 
گفت: همچنین قیمت پایه میلگرد را با اجازه 
خودشــان بالاتر برده اند؛ امروز در بازار آزاد 
قیمت پایه میلگرد ۱۲ هزار و ۲۰۰ تومان است 
در حالی کــه ما نوردکاران حاضر به افزایش 
قیمت پایه نیستیم، اما با اجازه خودشان عمداً 
قیمت میلگرد را بالا بردند و از آن طرف عرضه 

شمش را پایین آوردند تا با مهندسی قیمت، 
قیمت پایه شــمش را بــالا ببرند. زیرا هفته 
پیش که شمش را آوردند و قیمت پایه هم ۹ 
هزار و ۵۰۰ تومان بود، نصف شمش فروش 
نرفت. این هفته در حال ادب کردن نوردکار 
و خریداران هســتند.وی افزود: با مهندسی 
قیمت، عرضه را قطره چکانی کردند و هیچ 
نهاد نظارتی هم به این موضوع ورود نکرد. از 
طرفی هم می گویند ما به التفاوت میلگرد و 
شمش باید ۹ درصد باشد، چرا باید ۹ درصد 
باشد؟ ما به التفاوت ورق سرد نسبت به ورق 
گرم را ۲۷ درصد گذاشتند چون دولتی است. 
بین ورق گرم و اســلب هم ۲۰ درصد تفاوت 
قیمتی وجود دارد؛ یعنی ورق گرم با اسلب ۴۷ 
درصد در بورس کالا تفاوت قیمت وجود دارد 
که این تفاوت قیمت به مردم و تولیدکننده 

نهایی تحمیل می شود.

 بازارهای صادراتی را از بین برده اند
رضوی نیک با بیــان اینکه هیچ نظارتی 
وجود ندارد، گفت: با ارزان فروشی به خارجی ها 
و گرانفروشی به داخلی ها، بازار صادراتی را از 
بین برده اند. آن بخشــی هم که هنوز از بین 
نرفته است شرکت های خودمصرف همچون 

ذوب آهن در دست گرفته اند.
وی افزود: امروز شمش را ۴۰۳ دلار اعلام 
کرده اند و ذوب آهن میلگرد را از غرب کشور به 
شرق کشور با قیمت ۴۲۵ تا ۴۳۰ دلار می آورد 
تا تحویل بازارچه دهد و به افغانستان بفروشد. 

یعنی ۳۰ دلار هزینه حمل دارد و ذوب آهن 
۴۱۰ دلار درب کارخانه میلگرد می فروشد.

رضوی نیک گفت: هدفشان فقط دامپینگ 
و از بین بردن شــرکت های بخش خصوصی 
است. ذوب آهن شرکت های خودمصرفی است 
۴.۵ میلیون تن تولید شمش دارند به عنوان 
مصرف مواد اولیه خودشان مصرف می کنند 
آنهایی که ۴.۵ میلیون تن شمش را برده اند 
چرا محصــول نهایی را در بورس کالا عرضه 
نمی کنند؟ نزدیک به ۳ میلیون تن شــمش 
در این هفت ماه گذشــته از سال در بورس 
عرضه نشــده است به عنوان خودمصرفی اما 
کمتر از ۹۰۰ هزار تن محصول در بورس کالا 

عرضه کرده اند.
رئیس انجمن نــوردکاران فولادی ایران 
افزود: طی نیمه نخست سال یک میلیون و 
۸۸۰ هــزار تن محصولات فولادی در بورس 
کالا عرضه شــده است که از این میزان یک 
میلیــون و ۱۰۰ هزار تن را بخش خصوصی 
آورده است و مابقی را دولتی های خودمصرف 
آورده اند؛ جالب اســت که خودمصرفی ها ۲ 
میلیــون و ۸۰۰ هزار تن شــمش برده اند و 
فقــط ۸۰۰ هزار تن محصــول آورده اند، ۲ 
میلیون تن دیگر مشــخص نیست چه شده 
است. قطعاً شمش خارج از شبکه به فروش 
 رفتــه زیــرا ۳ میلیون تن شــمش در بازار

 فروخته شده است.
وی ادامه داد: امروز قیمت تمام شده شمش 
۴ هزار و ۲۰۰ تومان است ولی در بورس کالا 

بالــغ بر ۱۰ هزار تومان بدون در نظر گرفتن 
ارزش افزوده می فروشند.

 رانت ۴ هزار میلیاردی مافیای فولاد
رضوی نیک با بیان اینکه ما هر روز اعتراض 
می کنیم، گفت: به قدری لابی دوستان قوی 
است که آقای جهانگیری نامه می زند که در 
کار بورس دخالت نکنید، دولت اعلام می کند 
که سقف قیمتی نگذارید. آقای رزم حسینی 
وزیر صمت می گوید تمام محصولات و مواد 
اولیه باید در بورس عرضه شــود و هنوز ۱۰ 
روز نگذشته، برای او خط و نشان می کشند.

وی افزود: ما هــم مخالف قیمت گذاری 
دستوری از ســوی دولت هستیم؛ ولی باید 
سقف و کف گذاشــت زیرا شمش در داخل 
گران تر از خارج به فروش می رود. شــمش را 
به عربستان سعودی ۴۰۳ دلار می فروشند و به 
من تولیدکننده داخلی ۵۰۰ دلار می فروشند. 
قیمت جهانی میلگرد ۴۵۰ دلار است، وقتی 
تولیدکننده شــمش را ۵۰۰ دلار می خرد 
چگونه محصول خود را به بازار جهانی عرضه 
کند؟ فقط تولیدکننــده می تواند میلگرد و 
محصولات دیگر را به خریدار داخلی بفروشد 

و مردم هم مجبور هستند گران بخرند.
رئیس انجمن نــوردکاران فولادی ایران 
گفت: ماهــی ۴ هزار میلیــارد تومان رانت 
در بخش فــولاد وجود دارد؛ یعنی برابر یک 
سوم بودجه کشور مافیا در فولاد رانت ایجاد 

کرده است.
وی ادامــه داد: تعجــب می کنم که چرا 
نهادهای نظارتی ابلاغیه هایی می دهند اما به 
آن عمل نمی کنند و کسانی را تنبیه می کنند 
که درست عمل کرده اند. نامه ای به معاونت 
امور معــادن وزارت صمــت در این ارتباط 

دیروز فرستادیم.
رضوی نیک گفت: مافیای فولاد نمی خواهد 
دســت بردارد و به قیمت فنا شــدن بخش 
خصوصی و اشتغال نمی خواهد از رانت خود 
دست بردارد. چرا نهادهای نظارتی همچون 
قوه قضائیه سراغ اینها نمی روند؟رئیس انجمن 
نوردکاران فولادی ایران افزود: هفته گذشته 
حتی آقای عمرانی معاون قضائی دادســتان 
کل کشور در نامه ای به وزیر صمت خواستار 
حمایت از صنایع پایین دســتی شد. جالب 
است که متولی وزارت صمت است اما هر بار 
که ابلاغیه ای را آماده می کند در زمان اجرا، 
عقب می کشد. اگر فشــاری روی وزارتخانه 

است اعلام کند. 

ارزان برای خارجی؛گران برای داخلی

رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران حضور 
نماینده دولت و کارگران در کارگروه شناسایی کارگران 

فاقد بیمه را خواستار شد.
ناصر چمنی ، با اشاره به تاکید مقام معظم رهبری در 
ورود سازمان تامین اجتماعی به حل مشکل کارگران فاقد 
بیمه بیکاری اظهار کرد: تاکید معظم له از این جهت است 
که سازمان تامین اجتماعی می تواند به عنوان یک نهاد 
غیردولتی به این مســاله ورود کند و مدیریت صحیحی 
نسبت به آن داشته باشد. اگر قرار است به افراد فاقد بیمه 
کمک شود این کمک از طریق تامین اجتماعی و به طور 

عادلانه صورت گیرد.
تامین اجتماعی با حق بیمه کارگران اداره می شود

وی با بیان اینکه ســازمان تامین اجتماعی به لحاظ 
درآمدی وضعیت خوبی ندارد و با فروش منابع و عرضه 
ســهام به بورس ســرپا ایستاده اســت، افزود: در بحث 
شناسایی کارگران فاقد بیمه معتقدم که تامین اجتماعی 
باید لیســت افراد فاقد بیمه، اطلاعات آنها و منابع مالی 
مورد نیاز را با همکاری وزارت کار مشخص کند و دولت 
مبلغی را در اختیار ســازمان تامیــن اجتماعی بگذارد. 
صندوق تامین اجتماعی غیردولتی است و از محل حق 

بیمه کارگران اداره می شود ولی دولت بیش از ۲۸۰ هزار 
میلیارد تومان به تامین اجتماعی بدهکار است و این بدهی 

ناشی از تعهداتی است که به سازمان دارد.
چمنــی تصریح کرد: در تمام کشــور در زمان وقوع 
بحران ها و حوادث غیرقابل پیش بینی، دولتها ردیف و 

بودجــه خاصی را پیش بینی کرده و در اختیار صنوف و 
مردم قرار می دهند.در جریان کرونا بسیاری از کشورها 
به افراد بیکار شــده بیمه بیکاری پرداخت کردند، حتی 
به افراد بیکار که درآمدی نداشــتند ماهانه کمک مالی 

کردند تا در خانه بمانند.

 تاکید بر حضور نماینده دولت و کارگران در 
جلسات کارگروه

رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران درعین 
حال با اشاره به تشکیل کارگروه ویژه شناسایی افراد فاقد 
بیمه در وزارت کار، گفت: صرف تشکیل کارگروه در سطح 
وزارتخانه و معاونین کارساز نیست و نماینده تام الاختیار 
دولت حتما باید در جلســات این کارگروه حضور داشته 
باشــد و در جریان گزارشــها و اقدامات صورت گرفته و 
برآورد منابع مورد نیاز قرار گیرد تا بتوان تصمیم گیری 

بهتری در این خصوص داشت.
وی تاکید کرد: نماینده کارگران نیز باید در کارگروه 
حضور یابد تا در تصمیم گیری های مربوط به کارگران 

و ارائه پیشنهادات به کارگروه نقش خود را ایفا کند.
چمنی در پایان استفاده از ظرفیت خیرین در موضوع 
حمایــت از کارگران فاقد بیمه را موثر دانســت و گفت: 
خیرین همیشه در کمک به نیازمندان پیشقدم بوده اند 
و امیدواریــم  با پیوند میان تامین اجتماعی و خیرین و 
منابعی که از سوی دولت و خیرین تامین می شود اعتبار 
ویژه ای برای کمک به افراد آسیب دیده از کرونا و کارگران 

فاقد بیمه بیکاری به وجود آید.

شــمش، تماما تحویل می شود اما ...دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد 
ایران، اســاس مشــکلات عرضه فولاد در بورس کالا را از جانب آن هایی 
دانسته که شمش را از بورس کالا به صورت ۱۰۰ درصدی دریافت کرده 
اما نهایتا تنها ۳۵ درصد محصول نهایی همچون میلگرد را در بورس عرضه 
و الباقی را در بازار آزاد به فروش می رســانند و در حقیقت مصرف کننده 
نهایی رها شده است. اگر به دنبال کاهش قیمت هستیم، باید تمرکز را بر 
عرضه کننده محصول نهایی گذاشته و عرضه آن در بورس کالا بیشتر شود.

ســید رسول خلیفه سلطانی با اشــاره به اینکه دو نوع عرضه میلگرد 
وجــود دارد، بیــان کرد: بخشــی از عرضه میلگرد در بــورس متعلق به 
خودمصرفی هاســت که خود، دارنده شمش هســتند و طبیعتا زمانیکه 
تولیدکننده شمش هستند، میلگرد هم خودشان عرضه می کنند؛ همچون 
ذوب آهن یا فولاد خراسان و چند کارخانه دیگر که خود تولیدکننده شمش 
و میلگرد هستند و عرضه در بورس هم دارند که بهتر است، حجم عرضه 
میلگرد بدین صورت کمتر شــود.دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران 
تصریح کرد: باقی حجم عرضه میلگرد، آن هایی هســتند که شمش را از 
کارخانه هایی همچون کاوه جنوب هرمزگان خریداری کرده و میلگرد تولید 
کرده و در بورس عرضه می کنند. میزان شمشــی که خریداری می شود 
با عرضه میلگردی که صورت می گیرد بایســتی همخوانی داشــته باشد؛ 
اما همیشــه میزان عرضه آن ها حداکثر، به طور مثال ۳۵ درصد شــمش 
خریداری شده بوده است.وی افزود: بنابراین ادعاهایی که مطرح می شود، 
برچه اساسی است؟ در همین دو هفته اخیر، میزان عرضه میلگرد نسبت 

به عرضه شــمش را بررســی کنیم تا ببینیم چه اتفاقی افتاده است؟؛ لذا 
صحبت هایی که از بابت روند عرضه شمش در بورس کالا می شود، بیشتر 
جنبه شعاری دارد. چنانچه عرضه کننده میلگرد به درستی و کامل عرضه 
کند، عرضه کننده شــمش نیز دیگر بهانه ای نخواهد داشت و تمام شمش 

خود را عرضه می کند.
خلیفه  ســلطانی راه حل و راهکار حل مشکلات این موضوع را اینگونه 
دانســت که دولت بایستی سیاســت خود را دنبال کرده و اعلام کند  به 
میزانی که میلگرد عرضه می شود، بلافاصله )به طور مثال روز بعد( شمش 
تحویل داده شود؛ اینگونه می توان تولیدکننده را ملزم به عرضه کرد. اکثر 
مواقع تولیدکننده شمش، سه برابر آنچه که میلگرد در بورس کالا عرضه 
می شود، عرضه می کند.دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد خاطر نشان کرد: 
همچنین اگر دولت می خواهد که قیمت را کاهش دهد، بایســتی عرضه 
نهایی در بورس کالا بیشتر شود. نمی توان تمام تمرکز بر روی عرضه شمش 
گذاشت. زمانیکه ۳۵ درصد شمش ما عرضه می شود، چگونه می توان عرضه 
را بیشتر کرد. اگر ۱۰۰ درصد شمش دریافتی به صورت میلگرد در بورس 
عرضه شــود، ما نیز می توانیم ۱۰۰ درصد شمش به آن ها تحویل دهیم؛ 
هرچند که در حال حاضر ۱۰۰ درصد شمش تحویل می شود اما تنها ۳۵ 

درصد آن به صورت میلگرد در بورس کالا عرضه می شود.
این مقام صنفی تاکید کرد: دولت بداند که اشکال کار در آنجاست که 
مصرف کننده نهایی رها شــده است. میلگرد باید به دست مصرف کننده 
نهایی برسد و بایستی میلگرد در بورس کالا فراوان شود. میلگرد اگر فراوان 

شود، قیمت محصول کف بازار کاهش خواهد یافت. تولیدکننده میلگرد، 
شمش را از بورس کالا خریداری می کند، سپس حداکثر ۳۵ آن را مجدد 
به بورس عرضه کرده و باقی رابا قیمت بالاتر، خارج از بورس می فروشد. 
در حــال حاضر به جای آنکه بر روی کســی که باید محصول نهایی را به 
بورس عرضه کند، متمرکز شــوند، موضــوع را وارونه مطرح می کنند و 
عرضه کننده اولیه فشار وارد می شود.وی تصریح کرد: این در حالی است 
این هــا علاوه براینکه محصول خــود را در بورس عرضه نمی کنند، ایجاد 
اختــلاف فاحش قیمت در بورس کالا و خــارج از آن را ایجاد می کنند. 
اگر محصول فراوان در بورس  عرضه کنند، بازار آزاد جمع خواهد شــد. 
ورق، میلگرد و تیرآهن محصولات نهایی هستند که باید به فراوانی عرضه 
شــوند. در حال حاضر عرضه ورق به میزانی که تولید می شود، عرضه نیز 
می شــود و در اصطلاح »لب  به لب« عرضه و تقاضا است که خواه ناخواه 
یک بازار حبابی بیرون ایجاد می شود.خلیفه سلطانی ادامه داد: اما میلگرد 
اینگونه نیست. تولید شــمش دو برابر نیاز داخلی است؛ لذا نباید قیمت 
خارج از بورس با داخل آن متفاوت باشــد. این بازار حبابی را همان هایی 
ایجــاد می کنند که شــمش را دریافت می کنند امــا محصول خود را به 
طور کامل عرضه نمی کنند و خارج از بورس می فروشــد. آمارهای ســال 
۹۸، شــش ماهه ابتدایی امسال و ... نشــان می دهد که تمامی  عرضه ها 
 کمتــر از ۳۰ - ۴۰ درصــد بوده اســت. کار باید از اصل اصلاح شــود و
  لبــه ارتباطــی مصرف کننــده نهایــی بــا محصــول نهایی بایســتی

 مدیریت شود.

حضور نماینده کارگران در کارگروه شناسایی کارگران فاقد بیمه

رشد ۱۷۲ درصدی قیمت میلگرد پروفیل تنها در یک سال  

حمید فلاح 

 ابلاغ سیاست جدید واردات در مقابل صادرات تا چند روز آینده 
وزیر صنعت، معدن و تجارت )صمت( از ابلاغ سیاست جدید واردات در مقابل صادرات تا چند روز آینده خبر داد.علیرضا رزم حسینی پس از نشست مشترک با معاون علمی و فناوری رییس جمهوری در جمع خبرنگاران بیان کرد: بیش 

از ۵۰۰۰ شرکت دانش بنیان با همکاری معاونت علمی و فناوری رییس جمهور و وزارت صمت مشغول به فعالیت هستند که بیش از ۵۰ درصد از این شرکتها در حوزه های مرتبط با صنعت، معدن و تجارت به فعالیت می پردازند.
وی با اشاره به اینکه حدود ۴۰ درصد از تولید ناخالص داخلی و ۳۸ درصد اشتغال پایدار مربوط به وزارت صمت است، تصریح کرد: ظرفیت بسیار خوبی در وزارت صمت برای حمایت از شرکت های دانش بنیان وجود دارد و حتماً با همکاری 
معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری ریل گذاری جدیدی را برای حمایت از این گونه شرکت ها شروع خواهیم کرد.وزیر صمت در بخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه دانش بنیان ها در حوزه ساخت داخل خودرو می توانند به 
کمک وزارت صمت بیایند، اضافه کرد: شرکت های رقیب برای رقابت با خودروسازان داخلی باید ایجاد شود و با ایجاد یک بازار رقابتی خودروی با کیفیت به مشتریان تحویل داده شود.رزم حسینی ادامه داد: انحصار در حوزه خودرو به صورت 

گام به گام باید شکسته شود و امکان برخورداری مصرف کنندگان از یک خودروی با کیفیت و قیمت مناسب ایجاد شود.

 برای مناطق سردسیری لرستان با کمبود بذر مواجه هستیم
مکان یابی احداث کارگاه فرآوری و بسته بندی گیاهان دارویی در سلسله

مدیر صنایع تبدیلی و غذایی ســازمان جهاد کشــاورزی لرستان از مکان یابی 
احداث کارگاه فرآوری و بسته بندی گیاهان دارویی در شهرستان سلسله خبر داد.

صید احمد مرادی، نهم آبان ماه در بازدید از محل اجرای طرح فرآوری و بسته بندی 
انواع گیاهان دارویی در روســتای کهریز شهرستان سلسله، اظهار کرد: این پروژه 
با حمایت ســازمان جهاد کشاورزی و صندوق کارآفرینی امید با مشارکت بخش 
خصوصی و با مدیریت یکی از جوانان کارآفرین منطقه در زمینی به مساحت ۵۰۰۰ 
متر مربع و ۱۲۰۰ مترسطح زیربنا برای احداث سالن تولید اختصاص خواهد یافت 

و با بهره برداری از آن زمینه اشتغال بیش از ۱۰ نفر فراهم می شود.
وی خاطرنشــان کرد: توسعه کارگاه های فرآوری گیاهان دارویی مکمل کشت 
این محصولات ارگانیک و پر ارزش هســتند و از اولویت های مهم ســازمان جهاد 
کشاورزی است و در همین راســتا اقدامات مناسبی در شهرستان های خرم آباد، 

الیگودرز و سلسله درحال پیگری است.
مرادی هدف از اجرای این طرح را تکمیل زنجیره های تولید، کاهش ضایعات، 
بسته بندی، اشتغال، بازاریابی، توسعه صادرات، درآمدافزایی و برندسازی محصولات 

تولیدی برای شناخت در سطح ملی و ... عنوان کرد.

 آیا ویروس کرونا از طریق مواد غذایی منتقل می شود؟
معاون غذا و دارو دانشگاه علوم پزشکی گیلان گفت: تاکنون شواهدی در مورد 

انتقال ویروس کرونا از طریق مواد غذایی دیده نشده است.
دکتر فیروز سرودی در جمع خبرنگاران با بیان اینکه اگرچه تاکنون شواهدی 
در مورد انتقال ویروس کرونا از طریق مواد غذایی دیده نشده است، اظهار کرد: اما 
از زمان شیوع کرونا در کشور الزامات مورد نیاز به  منظور پیشگیری از شیوع این 
بیماری بین کارکنان واحدهای مختلف تولیدکننده مواد غذایی، آشامیدنی و میزان 

تاثیرگذاری آن بر سلامت محصولات مورد بررسی قرار گرفته است.
وی ادامه داد: از اســفند ماه سال ۹۸ مقررات و پروتکل های اجرایی وضع  شده 
توسط سازمان خواروبار و کشاورزی )فائو( و سازمان بهداشت جهانی ابلاغ شده است 
که در این راستا، اداره کل فراورده های غذایی و آشامیدنی سازمان غذا و دارو نیز 
پروتکل الزامات پیشگیری و مدیریت بیماری را تهیه و به منظور اجرا، به واحدهای 
تولیدکننده، مراکز نگهداری )انبارها( و مراکز پخش مرتبط به معاونت های غذا و 

دارو سراسر کشور ابلاغ کرده است.
ســرودی در پایان یادآور شد: رعایت ســختگیرانه و تشدید نظارت بر اجرای 
پروتکل های ابلاغی از سوی سازمان غذا و دارو در واحدهای تولیدی صنایع غذایی 
به جد توسط کارشناسان نظارت بر مواد غذایی و بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی 

گیلان دنبال می شود.

 برداشت ۴۰۰ تن چغندر قند از اراضی پلدشت
مدیر جهاد کشاورزی پلدشــت گفت: تاکنون بیش از ۴۰۰ هزار تن محصول 

چغندر قند برداشت و تحویل کارخانه ها شده است.
پیشه ور با تاکید براینکه محصول کشاورزی چغندر قند نسبت به سایر محصولات 
درآمد ســه یا چهار برابری را نصیب کشــاورزان می کند، افزود: آذربایجان غربی 
مهمترین استان تولید کننده چغندرقند کشور است به نحوی که بیش از ۳۰ درصد 
قند کشور در این استان تولید می شود که در این بین پلدشت نیز توانسته جای 

پای خود را در این عرصه حفظ کند.
وی در ادامه افزود: کشــت این محصول در سال جاری بیش از ۳۴ هزار هکتار 
بود که تاکنون بیش از ۴۰۰ هزار تن محصول برداشت شده و تحویل کارخانه ها 
شــده است.پیشه ور همچنین با اشاره به اینکه عیار چغند قند در پلدشت ۱۷ و 
نیم درصد اســت، افزود: این عیار نسبت به میانگین کشوری که ۱۴ است، بسیار 
مناسب است.به گفته وی نیاز آبی مزارع چغندر قند نسبت به سایر محصولات در 
شهرستان پلدشت ۵۰ درصد کمتر است که ارزش ریالی این محصول  بیش از ۲۷۰ 
میلیارد تومان بوده که ۲۲۰ میلیارد تومان در وصف کشاورزان کارسازی شده است.

مدیر جهاد کشاورزی شهرستان همچنین گفت: کاشت، داشت و برداشت این 
محصول در استان تمام مکانیزه است و از کشاورزان در این بخش با تسهیلات کم 

بهره حمایت می شود.

 احداث ۱۱ مجتمع و شهرک گلخانه ای در خوزستان
مدیر باغبانی سازمان جهاد کشاورزی خوزستان از احداث ۱۱ مجتمع و شهرک 

گلخانه ای در استان خبر داد.
محمد حسنی نسب ، اظهار کرد: روند رو به رشد جمعیت، کمبود منابع طبیعی 
و تغییر شــیوه مصرف باعث شده بخشی از بستر کشت سبزی و صیفی از فضای 
باز به گلخانه تغییر یابد و خوزستان با توجه به شرایط اقلیمی یکی از استان های 
هدف کشور در این زمینه است.وی افزود: امکان تولید محصول خارج از فصل در 
گلخانه های خوزســتان با هزینه و انرژی بسیار پایین، تاثیر مثبتی بر تنظیم بازار 
کشور دارد و باید اهتمام بیشتری در تامین اعتبار و پرداخت تسهیلات به پروژه های 
گلخانه ای داشته باشیم.مدیر باغبانی سازمان جهاد کشاورزی خوزستان با بیان اینکه 
سطح گلخانه های خوزستان در سال ۹۸ حدود ۶۹۸ هکتار است، تصریح کرد: سال 
گذشته ۸۷ هزار و ۵۰۰ تن محصولات گلخانه ای و قارچ خوراکی و ۱۲۸ میلیون 
شاخه گل و گیاهان زینتی در گلخانه های خوزستان تولید شد و امیدواریم امسال 

نیز شاهد رشد محصولات تولیدشده در استان باشیم.
حسنی نســب از احداث ۱۱ مجتمع و شهرک گلخانه ای در خوزستان خبر داد 
و گفت: کار زیرســاخت این مجتمع ها به اتمام رســیده و منتظر بهره برداری این 
مجتمع ها هستیم. ایجاد این ۱۱ مجتمع و شهرک گلخانه ای می تواند نقش بسیار 

موثری در افزایش تولیدات گلخانه ای در خوزستان داشته باشد.
وی افزود: امسال توسعه حدود ۲۰۰ هکتاری گلخانه های خوزستان در برنامه 

است و تاکنون ۱۶۳ پروانه ساخت برای ۱۱۷ هکتار صادر شده است.

 بهترین شرایط را برای توسعه کشت »طلای سرخ« در کرمانشاه داریم
رئیس پردیس کشاورزی و منابع طبیعی دانشگاه رازی کرمانشاه گفت: براساس 
آزمایشات و تحقیقات انجام شده، بهترین شرایط را برای کشت زعفران در استان 

داریم.
دکتر علی بهشتی آل آقا در گفت و گو با ایسنا، زعفران را گیاهی استراتژیک 
خوانــد و اظهارکرد: از حدود یک دهه قبل و با توجه به روند تغییرات اقلیمی که 
شاهد آن بودیم، تلاش هایی برای تغییر الگوی کشت در کرمانشاه انجام گرفت.وی 
تصریح کرد: یکی از کشت هایی که برای استان در نظر گرفته شد و آن را سازگار با 
تغییر اقلیم استان می دانستند، کشت زعفران بود. برای همین از اواخر دهه هشتاد 
بود که تحقیقات وسیعی در حوزه کشت زعفران در استان شروع شد.رئیس پردیس 
کشاورزی دانشگاه رازی کرمانشاه اضافه کرد: نتایج تحقیقات حاکی از آن بود که 
کشت زعفران باتوجه به شرایط اقلیمی استان، کشت مناسبی است که علاوه بر 

نیاز کمی که به آب دارد، در زمین های دیم هم قابل کشت است.
وی تصریح کرد: براین اساس، کشت این محصول در استان آغاز شد و از آنجایی 

که به صرفه بود، کشاورزان هم استقبال خوبی از آن کردند.
بهشــتی آل آقا بااشــاره به تحقیقات انجام گرفته در پردیس کشاورزی روی 
زعفران کرمانشــاه، اعلام کرد: نتایج این تحقیقات نشــان می دهد زعفرانی که 
در کرمانشــاه کشــت می شود، هم از نظر رنگدانه ها، هم عطر و هم به لحاظ مزه 
 از زعفران قائنات مشــهد مرغوب تر و با کیفیت تر اســت. البته در نظر داشتیم 
یکســری آزمایشــات و تحقیقات دیگر در این رابطه انجام دهیم که به اعتبارات 

زیادی نیاز دارد.
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شماره : 938
جدیدترین آمار منتشــر شــده از سوی 
وزارت صنعــت، معدن و تجــارت )صمت( 
نشان می دهد که تولید سیگار در نیمه اول 
امسال پنج درصد نسبت به مدت مشابه سال 
قبل کاهش داشته، اما صادرات این محصول 
با افزایش ۹۷.۲ درصدی مواجه بوده است.

بر اســاس این آمار در شــش ماهه اول 
امسال ۲۵ میلیارد و ۱۰۰ میلیون نخ سیگار 
تولید شــده که نسبت به تولید ۲۶ میلیارد 
و ۴۰۰ میلیون نخ در شــش ماهه اول سال 

گذشته پنج درصد کاهش داشته است.
در پی این کاهش تولید و با توجه به اینکه 
میزان مصرف در این شش ماه ۳۲ میلیارد و 
۵۰۰ میلیون نخ برآورد شده، برآورد قاچاق 
ســیگار هم با ۲۲.۳ درصد افزایش، از شش 
میلیارد و ۹۰ میلیون نخ سیگار در شش ماهه 
اول سال قبل به هفت میلیارد و ۴۵۰ میلیون 

نخ سیگار در مدت مشابه امسال رسیده است.
ایــن در حالی اســت که آمارها نشــان 
می دهد که از ابتدای امســال تا پایان مرداد 
ماه صادرات سیگار با افزایش ۹۷.۲ درصدی 
به ۷۱ میلیون نخ رسیده است. این در حالی 
است که صادرات سیگار در مدت مشابه سال 

گذشته ۳۶ میلیون نخ بوده است.
بر اســاس اعلام انجمن تولیدکنندگان، 
واردکننــدگان و صادرکنندگان محصولات 
دخانی، ۷۰ درصــد محصولات دخانیات از 
طریق واردات تامین می شــود که عمده آن 

مربوط به توتون است. 
همچنین این صنعت ۵۰ هزار نفر اشتغال 
مســتقیم، ۱۰۰ تا ۱۵۰ هزار نفر اشــتغال 
غیرمســتقیم در بخش توزیع، کشاورزی و 
حمــل و نقل دارد و نیاز ســالانه آن برای 
واردات ۳۰۰ میلیــون یورو اســت. از طرف 
دیگر این صنعت سالانه ۴۰۰۰ میلیارد تومان 

درآمد مالیاتی دارد.

صادرات سیگار تقریبا ۲ برابر شد

مدیرکل دفتر امور خدمــات بازرگانی وزارت صمت 
از تأمیــن ۷۴۱ میلیون دلار ارز برای روغن خام و ۶۶۴ 
میلیون دلار ارز برای دانه های روغنی در ۷ ماهه امسال 

خبر داد.
صدیف بیک زاده اظهار کرد: عمده نیاز روغن کشور 
از مســیر واردات تامین می شــود و ضریب وابستگی به 
واردات در این کالا نسبت به کالاهای دیگر بیشتر است.

وی با بیان اینکه در سال ۱۳۹۹ برنامه اختصاص ۱.۵ 
میلیــارد دلار ارز برای روغن خام را داریم، گفت: در این 
راستا باید ۱.۹ میلیون تن واردات روغن خام انجام شود 

تا بتوانیم بازار این محصول را تنظیم کنیم.
مدیرکل دفتر امور خدمات بازرگانی وزارت صمت با 
اعلام اینکه بخشــی از روغن مورد نیاز از محل دانه های 
روغنی وارداتی و تولید داخل تامین می شود، تصریح کرد: 
از حدود ۳ میلیون تن دانه روغنی وارداتی ۱۸ درصد آن 
تبدیل به روغن خام می شــود که بخشی از روغن مورد 

نیاز کشور از این محل تامین می شود.
بیــک زاده با اعلام اینکه در ۷ ماهه امســال میزان 
تخصیــص ارز برای روغن خــام ۹۳۳ میلیون دلار بوده 
اســت، گفت: همچنین در ۷ ماهه امسال ۷۷۳ میلیون 
دلار نیز برای دانه های روغنی تخصیص ارز شده است.  
۷۴۱ میلیون دلار نیز تامین ارز برای روغن خام و ۶۶۴ 

میلیون دلار تامین ارز برای دانه های روغنی در ۷ ماهه 
امسال انجام شده است.

مدیرکل دفتر امور خدمات بازرگانی وزارت صمت در 
ادامــه با بیان اینکه این تامین تامین ارز ها با یک وقفه 
معمــولاً یک ماهه تبدیل به کالا می شــود و از طریق 
گمرکات ترخیص و وارد کشور خواهد شد، تصریح کرد: 
هر زمان جریان تامین کالا با هر دلیل از جمله کمبود ارز 

با مشکل مواجه شود، از این ذخایر راهبردی استفاده می 
کنیم.  موجودی ذخایر شرکت بازرگانی دولتی برای روغن 
خام مکفی است و حتی تا چند ماه آتی در صورت اختلال 
در واردات می توانیم این محصول را در کشور تامین کنیم.

مدیرکل دفتر امور خدمــات بازرگانی وزارت صمت 
در پایــان اظهار کرد: با توجه بــه برنامه ریزی تامین و 
توزیع روغن خوراکی، تولیــد روغن خوراکی در داخل 

کشــور مطابق برنامه انجام شده و روند تولید نیز ادامه 
خواهد داشــت و نیاز داخلی روغن خوراکی نیز به موقع 

تامین می شود.
از اواخر شهریورماه مشکلات بازار روغن خبرساز شد؛ تا 
جایی که در روزهای اخیر برخی فروشگاه ها تعداد روغنی 
که به هر فرد می فروشند را محدود کردند. این وضعیت 
باعث شــده افزایش قیمت روغن هم شده، به طوری که 
شــاخص تورم در مهرماه نشان می دهد قیمت در گروه 
روغن و چربی ها نسبت به شهریورماه ۱۶.۲ و در مقایسه 
با مهر سال قبل ۳۴.۸ درصد افزایش داشته است. البته 
طبق اعلام گمرک عدم مبادله اسناد مالکیت بین شرکت 
خریدار ایرانی و فروشنده خارجی به دلیل تامین نشدن 
ارز، گره اصلی عدم ترخیص روغن خام وارداتی است که 
تبعات ناشی از آن در بازار داخلی خود را نشان می دهد. 
در نهایت ساعاتی پیش معاون بازرگانی داخلی شرکت 
بازرگانی دولتی ایران اعلام کرد که در حال حاضر شرایط 
روغن خانوار و صنف و صنعت در تعادل قرار دارد و ۷۰ 
هزار تن از ذخایر برای خانوار در زنجیره تامین در حال 
توزیع است.طبق اعلام  انجمن صنفی روغن نباتی ایران 
۵۰ تا ۵۵ درصد مــواد اولیه روغن های جامد، وارداتی 
و ۴۰ تا ۴۵ درصد نیــز از دانه های روغنی تولید داخل 

استحصال می شود.

به گفته کارشناسان، ضرورت تحقق دولت الکترونیکی، تدوین قوانین در 
حوزه فضای مجازی، اصل شــفافیت و آزادسازی داده هاست و باید قوانین 

متناقض را از سر راه حکمرانی فضای مجازی برداریم. 
دولت الکترونیکی به عنوان یکی از مهم ترین بسترهای ارائه خدمات دولت 
به مردم، شفافیت فرآیندها و نظارت کارآمد می تواند فساد را به طور جدی 
ریشــه کن و توسعه پایدار جامعه را تسهیل کند. این موضوع از اصلی ترین 
مباحثی بوده که وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات از نخستین روزهای 

دولت دوازدهم به پیگیری و اجرای آن توجه نشان داده است.
دولت الکترونیکی به معنای مکانیزاســیون اقدامات داخلی سازمان ها، 
اتوماســیون اداری، ایجاد وب سایت اطلاع رســانی، احداث مرکز داده و یا 
خرید تجهیزات گران قیمت ســخت افزاری بدون توجیه اقتصادی نیست، 
بلکه تعامل پذیری دســتگاه ها شــامل اتصال و تبادل را معنا می دهد. این 
روند اتصال فرآیندهای بین  دستگاهی و امکان نظارت دستگاه ها بر یکدیگر 

مورد نظر است.
در این راســتا و به نقل از وزارت ارتباطات،  نشست »نقد و اندیشه« با 
موضوع »حکمرانی در فضای مجازی از منظر دولت الکترونیکی« با حضور 
رضا باقری اصل -دبیر شــورای اجرایی فناوری اطلاعات- و محمد فرجود 

-مدیرعامل سازمان فناوری اطلاعات شهرداری تهران- برگزار شد.
باقری اصل در پاســخ به سؤالی مبنی بر اینکه شورای اجرایی فناوری 
اطلاعات چه خدماتی ارائه می کند؟ گفت: شورای اجرایی فناوری اطلاعات 
هماهنگ کننده دستگاه های دولتی در ارائه خدمات الکترونیکی است و در 
اساســنامه آن کاربری فضای مجازی در امور فرهنگی، اقتصادی، سیاسی 
و اجتماعی قید شــده است. وقتی از دولت الکترونیکی نام می بریم منظور 
همه دســتگاه های اجرایی ســه قوه و بخش خصوصی است که این شورا 
وظیفه اتصال بخش های الکترونیکی ایجادشده را در لایه های مختلف دارد.

وی خاطرنشــان کرد: برای نخستین بار رئیس جمهوری، ریاست شورا 
در پنج جلســه گذشته را به عهده داشــته و مصوبات جدید این جلسات 
نیز برای رفع اختلافات گذشته است، بنابراین تغییر رویکرد موجب ایجاد 
تغییر در فعالیت شــورا شده است. تعامل خوبی با نهاد ریاست جمهوری 
برقرارشــده اســت که این تغییرات در نحوه حکمرانی دولت الکترونیکی 

به خوبی قابل مشاهده است.

 قوانین با فضای جدید منطبق نیست
دبیر شــورای اجرایی فناوری اطلاعات درباره ضرورت هوشمند شدن 
خدمات خاطرنشــان کرد: موضوعاتی که ما با آن ها ســروکار داریم، فقط 
تهران هوشمند نیست بلکه مالیات هوشمند، بیمه و... را شامل می شود در 
این زمینه این سؤال مطرح می شود که آیا قوانین پاسخگوی این موضوعات 
است؟ که باید بگوییم قوانین فعلی برای دهه های گذشته است و با فضای 
جدید منطبق نیســت. ما با ســازوکارهایی که ایجاد کرده ایم نمی توانیم 
مرزهای فضای مجازی را بشــکافیم. ساختارهای ما مفهوم فضای مجازی 

را هضم نکرده اند.
باقری اصل با اشاره به اهمیت الکترونیکی شدن خدمات تصریح کرد: در 

حال حاضر برای احراز هویت افراد مراکزی تشکیل شده است و مردم باید 
گاهی در صف های طولانی منتظر باشند درحالی که می توان از سیستم های 
هوشمند بهره گرفت و در کمترین زمان بیشترین خدمات را ارائه کرد اما 

در ساختارهای ما استفاده از ابزارهای هوشمند نفوذ نکرده است.

 حکمرانی داده مساوی با مقابله با فساد
وی درباره پرداخت قبوض انرژی توضیح داد: قبوض آب، برق و گاز در 
حال حاضر به نام کسی صادر می شود که از ابتدا مجوز را از اداره مربوطه 
دریافت کرده اســت. بنابراین اگر مصرف زیاد یا کم باشــد، به نام فردی 
که قبوض به نامش صادر شــده ثبت می شود. درحالی که قبض باید به نام 
بهره بردار یا کسی که از آن استفاده می کند صادر شود، به طوری که به محض 
خرید یا دریافت اجاره نامه، نام بهره بردار از طریق سیستم به مرکز ارسال و 
در قبض های بعد ثبت شــود.دبیر شورای اجرایی فناوری اطلاعات تصریح 
کرد: مثال قبوض نشــان می دهد که حکمرانــی داده از موضوع نوآورانه 
به ضرورت تبدیل  شده است و با همین روش می توان جلوی فساد ایستاد. 
تا وقتی نگاه اقتدارگرا به نحوه حکمرانی  وجود داشــته باشد نمی توان به 
چالش هــای جدید فضای مجازی غلبه کرد و در این زمینه مردم هم باید 
مشارکت داشــته باشند.باقری اصل خاطرنشان کرد: باید قوانین متناقض 
را از سر راه حکمرانی فضای مجازی برداریم. نمی شود قانونی بگذاریم که 
قانون دیگری را نقض کند. ۵۰ درصد خدمات دولت از جنس مجوز دهی 
و اعتبارسنجی است این فرآیندها تکراری است و ۵۰ درصد نیروهای دولت 

می توانند جاهای دیگر مشغول به کار شوند.

 شفافیت رکن اصلی مشارکت
وی دربــاره راهــکار مشــارکت در فضای مجازی گفــت: رکن اصلی 
مشارکت پذیری شفافیت اســت. به عنوان مثال باید شفاف به مردم گفته 
شود که مالیاتی که می دهند در کجا هزینه می شود. شفافیت قوای نظارتی 
را تقویت می کند و ۸۴ میلیون نفر ناظر مســئولان می شوند. شفافیت ما 
را نســبت به خطاها آگاه و مســیر را اصلاح می کند و گاهی به تصورات 
شــخصی کارمندان دولت اثر می گذارند و آن ها هم متوجه می شوند باید 

خود را اصلاح کنند.
دبیر شورای اجرایی فناوری اطلاعات در پاسخ به سؤالی مبنی بر اینکه 
داده چیست و مردم چگونه در تولید آن مشارکت می کنند؟ بیان کرد: هر 
رویدادی از واقعیت داده نامیده می شود. در قانون برنامه ششم توسعه آمده 
اســت که باید به گونه ای برنامه ریزی شود تا سالانه ۱۲.۵ درصد مراجعات 
کاهش یابد و ما به دســتگاه های مختلف نامه زدیم که تعداد مراجعان را 
اعلام کنند اما هیچ ســازمانی اعلام نکرده است چون مراجعه را جزو داده 

تلقی نکرده اند.
باقری اصل درباره دســتاوردهای سال های اخیر نیز گفت: شش رشته 
دانشــگاهی در مقاطع مختلف راه اندازی شــد که یکی از آن ها علوم داده 
است. می خواستیم دولت را مجاب کنیم تا فارغ التحصیلان این رشته ها را 
اســتخدام کند اما دولت دست خود را بسته است. ایجاد مرکز ملی تبادل 

اطلاعات یکی از اقدامات خوب اســت که ماهیانه ۱۰۰ میلیون تراکنش با 
۷۳۰ سرویس دارد. اختیار داده باید از دستگاه ها سلب شود زیرا داده برای 
نظام و مردم اســت با اســتفاده از داده ها می توانیم در زمینه های مختلف 

پیش بینی انجام دهیم.

 نبود قوانین چالش هوشمندسازی
محمــد فرجود نیز درباره عملکرد فناوری اطلاعات شــهرداری گفت: 
سازمان فناوری اطلاعات شــهرداری تهران وظیفه سیاست گذاری ICT و 
مدیریــت فناوری های این حوزه را به عهده دارد که این اقدامات با کمک 
بخش خصوصی انجام می شود. حوزه نرم افزار، امنیت داده ها و... جز وظایف 
این سازمان است. راهبری حوزه شهر هوشمند در شهرداری تهران و ارائه 

آمار و داده ها و تحلیل آن ازجمله مأموریت ها در این سازمان است.
وی درباره چالش های الکترونیکی شــدن نهادها و اهمیت ایجاد دولت 
الکترونیکی تصریح کرد: نکته مهم این است که ابتدا باید قوانین تدوین و 
تصویب و سپس توسط مخاطبان اجرا شود. دولت الکترونیکی، یک سازمان 
بزرگ است که باید تشکیل شود تا بخش های بعدی بتوانند هوشمند شوند 
با این روش بهره وری نیز افزایش می یابد؛ اما مشکل اینجاست که نوآوری 

هنوز در قانون گذاری رسوخ نکرده و باید اصلاح شود.

 اتصال ۴۰ سرویس برای ارائه خدمات شهری
مدیرعامل ســازمان فناوری اطلاعات شهرداری تهران با اشاره به حوزه 
تبادل داده در بخش های دولتی خاطرنشــان کرد: ســرویس های زیادی 
خدمات خود را از بخش های دولتی دریافت می کنند، اما با این  وجود هنوز 
در حوزه تبادل داده ها کارهای زیادی باید انجام شود. در حال حاضر برای 
یک خدمت شهرسازی در شــهرداری بیش از ۴۰ سرویس به هم متصل 
هستند هر چه تعداد این اتصال ها بیشتر شود خدمات سریع تر ارائه می شود.

فرجود گفت: همه می دانند ابزارهای جدید فناورانه می آیند و جایگزین 
قبلی می شوند اما چند نفر آموزش و مهارت های لازم را دارند تا قانون های 
فناوری را بنویســند؟ فناوری سریع می آید و پذیرش آن در جامعه سریع 
انجام می شــود و طبق آن هم انتظارها افزایــش می یابد. باید فضا را برای 
مشارکت مردم باز گذاشت، نباید انتظار داشت دولت آخرین تجارب را در 

زمینه فضای مجازی خودش به تنهایی کسب کند.
وی خاطرنشان کرد: در شهر تهران مدیریت ترافیک دیگر از عهده نیروی 
انســانی برنمی آید بنابراین باید از ابزارهای جدید استفاده شود. اگرچه با 
روی کار آمدن آن ها یک سری مشاغل حذف می شود اما راهکارهایی نیز 
وجود دارد که با توانمندسازی افراد می توانیم از آن ها در بخش های دیگر 
استفاده کنیم. همچنین ایجاد شــفافیت موجب بروز اعتماد می شود که 
کلید مشارکت است.مدیرعامل سازمان فناوری اطلاعات شهرداری تهران 
اظهار کرد: در زمینه هوشمندسازی همه سازمان ها در یک نقطه نیستند 
برخی ها جلوتر برخــی عقب تر حرکت کرده اند. باید قوانین در این زمینه 
نوشــته و راه برای حرکت آن ها باز شود و در این زمینه به کمک دولت و 

بخش خصوصی با یکدیگر نیازمند هستیم.

قائم مقام رییس ستاد تسهیل و رفع موانع تولید کشور گفت: تاکنون ۳۰ مرکز 
فوریت های بررسی مشکلات واحدهای تولیدی و طرح های سرمایه گذاری در 
۳۰ استان کشــور راه اندازی شده است و برای آخرین استان هم، شنبه، افتتاح 

می شود.
بابک دین پرســت با حضور در یک برنامه تلویزیونی اظهــار کرد: نمایندگان 
دستگاه های متولی از ســاعت ۸ تا ۲۰ در این مراکز حضور دارند و پاسخگوی 

مشکلات واحدهای تولیدی هستند.
وی درباره تملک زمین ها و املاک واحدهای تولیدی ها توسط بانک ها هم گفت: 

در دو ســال گذشته، چند دســتور از رئیس جمهور و معاون اول گرفتیم تا این 
واحدهای تولیدی به چرخه تولید برگردد و در جلسه هفته گذشته ستاد اصلی 
تســهیل و رفع موانع تولید، نمایندگان وزارت امور اقتصــادی و دارایی و بانک 

مرکزی حضور داشتند.
دین پرست ادامه داد: بر اساس آخرین آمارها ۱۷۱۸ واحد تولیدی تحت تملک 
داریم که مقرر شــد وزارت اقتصاد و بانک مرکــزی در مدت یک هفته، آخرین 
وضع این واحدها را به ســتاد اعلام کنند و ساز و کار ویژه ای برای برگشتن این 

واحدها به چرخه تولید پیش بینی شود.

قائم مقام رییس ستاد تسهیل و رفع موانع تولید کشور با اشاره به دستور رئیس 
قوه قضاییه مبنی بر اینکه نباید تملک واحدهای تولیدی منجر به تعطیلی آن ها 
شود گفت: در آن جلسه مصوب کردیم بخشنامه ای از طرف وی داشته باشیم تا 

هر بانکی که از این دستور، تخلف کرد پیگیری و معرفی شود.
دین پرســت افزود: تا چند روز دیگر مرکز ویژه ای هم در شهر تهران راه اندازی 
می شود تا بر عملکرد مراکز فوریت های بررسی مشکلات واحدهای تولیدی در 
سراسر کشور نظارت کند.وزارت صنعت، معدن و تجارت، نرم افزار و سامانه ای 

را پیش بینی کرده است که قابلیت رصد و پیگیری اقدامات این مراکز را دارد.

تامین ۷۴۱ میلیون دلار ارز برای روغن خام در ۷ ماهه امسال

باید قوانین متناقض را از سر راه حکمرانی فضای مجازی برداریم

راه اندازی ۳۰ مرکز فوریت های بررسی مشکلات تولیدی ها

ریحانه لامعی مقدم

 تولید ماهانه نفت اوپک افزایش یافت
نظرسنجی رویترز نشان داد تولید نفت اوپک در اکتبر تحت تاثیر ازسرگیری 
فعالیت تاسیسات بیشتر در لیبی و صادرات بالاتر عراق برای چهارمین ماه متوالی 

افزایش یافت.
نظرسنجی رویترز نشان داد اوپک که متشکل از ۱۳ عضو است، در اکتبر مجموعا 
۲۴.۵۹ میلیون بشکه در روز نفت تولید کرد که ۲۱۰ هزار بشکه در روز در مقایسه 

با سپتامبر افزایش داشته است.
افزایش عرضه اوپک با ضعیف شدن تقاضا بر اثر موج جدید شیوع ویروس کرونا 
همزمان شده و فشار نزولی روی قیمتهای نفت را تشدید کرده است. در نتیجه نفت 
برنت در اکتبر هشت درصد کاهش داشت و به حدود ۳۷ دلار در هر بشکه رسید. 
این امر اوپک و متحدانش را برای به تاخیر انداختن برنامه افزایش تولید که قرار 

است از ژانویه سال ۲۰۲۱ اجرا شود، تحت فشار قرار داده است.
استفن برنوک از شرکت پی وی ام در این باره گفت: تقاضا برای نفت در حال 
حاضر تعریفی ندارد و اوپک پلاس ناچار خواهد بود افزایش ســطح تولید خود را 

حداقل تا مارس به تاخیر بیاندازد.
اوپک پلاس با هدف جبران افت تقاضا در پی شــیوع ویروس کرونا، از ماه مه 
محدودیت عرضه به میزان ۹.۷ میلیون بشکه در روز را آغاز کرد و سپس از اوت 
این محدودیت را به ۷.۷ میلیون بشکه در روز تسهیل کرد که سهم اوپک از این 
رقم، ۴.۸۶۸ میلیون بشــکه در روز است. قرار است طبق توافق اولیه، تولید نفت 
اوپک پلاس در ژانویه سال ۲۰۲۱ حدود دو میلیون بشکه در روز افزایش پیدا کند 
اما منابع آگاه در اوپک می گویند عربستان سعودی و روسیه با ادامه کاهش تولید 

در سطح فعلی موافق هستند.
طبق نظرســنجی رویترز، پایبندی اوپک بــه توافق کاهش تولید در اکتبر به 

۱۰۱ درصد رسید.
افزایش تولید در اکتبر به معنای آن است که اوپک حدود ۲.۲ میلیون بشکه در 
روز بالاتر از آمار ژوئن که پایینترین رکورد از سال ۱۹۹۱ بوده، نفت تولید کرده است.

تولیــد نفت لیبی پس از این که ژنرال خلیفه حفتر، فرمانده ارتش ملی لیبی 
در ۱۸ ســپتامبر پایان محاصره هشت ماهه تاسیسات و بنادر نفتی را اعلام کرد، 
در حال افزایش اســت و در اکتبر ۲۵۰ هزار بشــکه در روز رشد کرده که بهبود 
سریعتر از حد انتظار تحلیلگران و مقامات اوپک بوده است. لیبی یکی از اعضای 
اوپک اســت که به دلیل بی ثباتی وضعیت داخلی، از مشارکت در توافق کاهش 

تولید این گروه معاف شده است.
دومیــن افزایش بزرگ تولید مربوط به عــراق بود که صادراتش از پایانه های 
جنوبی را افزایش داد با این حال پایبندی این کشور ۱۰۰ درصد بالاتر از ابتدای 

اجرای توافق اوپک پلاس بود.
تولید نفت عربستان سعودی و کویت ثابت ماند و همچنین تولید ایران که از 

مشارکت در کاهش تولید اوپک پلاس معاف است، تغییر چندانی نداشت.
در میان ســایر اعضای اوپک، بزرگترین کاهش تولید مربوط به امارات متحده 
عربی بود که در اوت بالاتر از سهمیه اش نفت تولید کرده بود. منابع صنعتی اظهار 
کردند که این کاهش نشان می دهد امارات متحده عربی  همچنان در حال جبران 

افزایش تولید اوت است.
ونزوئلا که مانند لیبی و ایران از مشارکت در توافق اوپک پلاس معاف است، با 

کاهش تولید روبرو شد.
نظرسنجی رویترز برای ارزیابی میزان عرضه به بازار انجام می گیرد و بر مبنای 
اطلاعات فراهم شده از سوی منابع خارجی، رفینیتیو آیکان، اطلاعات شرکتهای 
رهگیری نفتکش مانند پترو لجستیک و کپلر و اطلاعات منابع آگاه در شرکتهای 

نفتی، اوپک و شرکتهای مشاوره انرژی است.

 بهبود پایبندی عراق به توافق نفتی با توقف صادرات کردستان
کردستان عراق اعلام کرد حمله به یک خط لوله نفت باعث توقف صادرات این 

منطقه نیمه خودمختار شده است.
دولت منطقه ای کردستان در بیانیه ای اعلام کرد این منطقه حمله تروریستی 
که خط لوله صادرات نفت کردستان را چهارشنبه هفته گذشته هدف گرفت و به 
توقف صادرات نفت منجر شد، قویا محکوم می کند. در این بیانیه به شدت خسارت 

ناشی از این حمله بر تولید فعلی اشاره ای نشد.
منطقه کردستان عراق حدود ۴۵۰ هزار بشکه در روز نفت تولید می کند که 

عمده آن از طریق ترکیه به بازارهای جهانی صادر می شود.
این اتفاق ممکن است به عراق برای بهبود پایبندی به توافق کاهش تولید اوپک 
پلاس کمک کند. مقامات عراقی در گذشته مازاد تولید در منطقه کردستان را عامل 

نرخ ضعیف پایبندی به توافق کاهش تولید خوانده بودند.
ســخنگوی دولت منطقه ای کردستان ۲۲ اکتبر اظهار کرده بود این منطقه 
تمایل دارد به توافق کاهش تولید عمل کند به شرطی که دولت مرکزی هزینه ها 

و مخارجی که از بابت کاهش کمتر تولید متحمل می شود را جبران کند.
عراق در اوایل اجرای دور جدید توافق اوپک پلاس پایبندی ضعیفی داشت اما 
در ماههای اخیر عملکردش را بهبود بخشیده است. طبق نظرسنجی اوپک پلاس 
که از سوی »اس اند پی گلوبال پلاتس« انجام شده است، عراق در هر دو ماه اوت 
و سپتامبر ۳.۷۴ میلیون بشکه در روز نفت تولید کرد که پایینتر از سهمیه تولیدش 
بود. با این حال هنوز نتوانسته است به وعده کاهش تولید بیشتر برای جبران مازاد 
تولید ماههای قبل عمل کند. عراق باید در فاصله سپتامبر تا دسامبر ۶۹۸ هزار 

بشکه در روز کاهش تولید جبرانی علاوه بر سهمیه کاهش تولیدش انجام دهد.
اوپــک پلاس مهلــت کاهش تولید جبرانــی ۲.۳۷۵ میلیون بشــکه در روز 
تولیدکنندگان این گروه را تا پایان سال ۲۰۲۰ تمدید کرده اما همه اعضای این 

گروه برنامه های تولیدشان را فاش نکرده اند.
عدم تحقق کاهش تولید جبرانی، اوپک پلاس را که قرار است در روزهای ۱۰ 
و ۱۱ آذر درباره سیاســت تولید ســال آینده تصمیم گیری کند، با چالش روبرو 

خواهد کرد.
بر اســاس گزارش پلاتس، اوپک و متحدانش از ماه مه کاهش تولید به میزان 
۹.۷ میلیون بشکه در روز را به اجرا گذاشتند و میزان محدودیت عرضه را از اوت 
تا دسامبر به ۷.۷ میلیون بشکه در روز تسهیل کردند و قرار است از سال ۲۰۲۱ 

این میزان را به ۵.۸ میلیون بشکه در روز تسهیل کنند.

 افزایش تولید بزرگترین میدان نفتی اروپای غربی
تولید نفت میدان یوهان اسوردراپ که بزرگترین میدان نفتی اروپای غربی است، با 
مجوز دولت نروژ برای افزایش تولید در سه ماهه چهارم امسال، افزایش خواهد یافت.

شرکت لاندین انرژی که یکی از شرکای کوچک در این پروژه تحت اداره شرکت 
اکوئینور است، اعلام کرد پس از این که برخی از میادین نفتی به دلیل مسائل فنی 
در سه ماهه سوم تولید کمتری داشتند، دولت نروژ مجوز تولید یوهان اسوردراپ 

و همچنین میادین ادوارد گریگ و الَوهایم را برای سه ماهه چهارم افزایش داد.
نروژ به دلیل افت شدید قیمتهای نفت در مارس و آوریل و در راستای حمایت 
از تلاشهای جهانی برای تقویت قیمتها و کاهش اشباع عرضه در بازار، تولید نفت 
خود را تا پایان سال ۲۰۲۰ محدود نگه داشته است. این کشور در ژوئن تولیدش 
را ۲۵۰ هزار بشــکه در روز محدود کرد و ســپس نرخ آن را تا پایان سال به ۱۳۴ 
هزار بشکه در روز تسهیل کرد. برای نخستین بار از سال ۲۰۰۲ است که نروژ به 
کاهش تولید هماهنگ با سایر تولیدکنندگان پیوسته است. این کشور پس از این 
که قیمت نفت بعد از حادثه ۱۱ ســپتامبر به پایین ۲۰ دلار در هر بشکه سقوط 
کرد، در نیمه اول سال ۲۰۰۲ تولیدش را ۱۵۰ هزار بشکه در روز کاهش داده بود.

الکس اشنیتر، مدیر اجرایی شرکت لاندین انرژی درباره تولید یوهان اسوردراپ 
گفت: در نوامبر ظرفیت بیشتر تولید در این میدان تست خواهد شد و انتظار می 

رود که بتوانیم بالای ۴۷۰ هزار بشکه در روز تولید کنیم.



۴

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1399/08/10

شماره : 938

چرا گوشت قرمز گران شد؟
با وجود اینکه از سال گذشته با افزایش و 
مازاد جمعیت دام سبک و سنگین در کشور 
مواجه شده ایم، اما نه تنها قیمت گوشت قرمز 
در بــازار کاهش نیافته بلکه شــاهد افزایش 

روزافزون قیمت این محصول هستیم.
در هفته گذشته قیمت هر کیلوگرم گوشت 
قرمز گوســاله و گوسفندی از مرز ۱۴۰ هزار 
تومان عبور کرد که این موضوع، باعث سهم 
مصــرف این محصول در ســبد خانوارهای 

ایرانی می شود.
روال منطقی و طبیعی این اســت که با 
افزایــش جمعیت دامــی و کاهش تقاضا ما 
شاهد کاهش قیمت ها باشیم، اما عکس این 
ماجرا رخ داده است. اکنون با وجود مازاد دام، 

قیمت ها روند صعودی دارد.
اکنون پیکان اتهام به ســوی دامداران و 
دامپروران نشــانه رفته است که از عرضه دام 
زنده با قیمت های پایین خودداری می کنند، 
اما باید توجه داشت که عوامل دیگری همچون 
حضور دلالان و واسطه گران در بازار دام زنده و 
گوشت قرمز و همچنین رشد نرخ دیگر هزینه 
های تمام شــده تولید در این بازار بی تاثیر 
نیســت.طبق مصوبه دولت باید هر کیلوگرم 
کنجاله سویا دو هزارو ۷۵۰ تومان،  ذرت یک 
هزار و ۵۰۰ تومان و سبوس گندم یک هزارو 
۴۰۰ تومان باید به دست تولیدکنندگان برسد 
اما دامداران و دامپروران این کالاها را بیش از 

پنج برابر نرخ مصوب تهیه می کنند.
تولیدکنندگان می گویند با وجود افزایش 
هزینه های تولید، دیگر سرمایه و نقدینگی 
ندارند تا بتوانند خوراک دام و هزینه های تولید 
را که هر روز با یک افزایش نرخ روبروست را 
تهیه کنند. از ســوی دیگر نمی توانند دام را 
گرسنه نگه دارند و در صورت کمبود خوراک، 
بهره وری نیز کاهش می یابد که این امر در 

ضرر و زیان تولیدکنندگان موثر است.
طبق آمارها نیاز سالانه کشور به گوشت 
قرمز نزدیک یک میلیون تن است که نزدیک 
۱۰ درصد آن از محل واردات تامین می شود؛ 
حال برخی کارشناســان بخش براین باورند 
که با عبور جمعیــت دامی از مرز ۷۰ تا ۷۵ 
میلیون راس دیگر نیازی به واردات نیســت 
و کشــور به سمت خوداتکایی در این مسیر 

حرکت می کند.

 کاهش ۱۰ تــا ۱۵ درصدی قیمت 
گوشت قرمز طی روزهای اخیر

»علی اصغر ملکــی« مدیرعامل اتحادیه 
گوشت گوسفندی درباره وضعیت اخیر بازار 
گوشت قرمز گفت: افزایش قیمت نهاده های 
دامی، تعطیلی ها و کاهش نقل و انتقال دام، 
هویت دار کردن دام، ازدحام خرید در ابتدای 

هر ماه  و قاچاق دام زنده از غرب کشــور در 
افزایش نرخ گوشت قرمز داخلی و نوسان نرخ 

در بازار می شود.
وی اضافه کرد: در سه تا چهار روز تعطیلی 
هفته گذشته در نقل و انتقال دام و کشتار وقفه 
ایجاد شد، بنابراین خودروها به سمت تهران 
حرکت نکردند. بر این اساس، کاهش عرضه 
در افزایش قیمت موثر بود، این درحالیست که 
قیمت تهران شاخص نرخگذاری کشور است.

وی افزود: همچنین سازمان دامپزشکی 
کشــور برای شناسنامه دار کردن دام زنده و 
خروج دام از استان ها محدودیت هایی ایجاد 
کرده است که همه اینها در نقل  وانتقال دام 

به تهران موثر بوده است.
اتحادیه گوشــت گوسفندی  مدیرعامل 
اظهارداشت: بنابراین  قیمت هر کیلوگرم شقه 
گوسفندی برای مغازه دار ۱۳۰ هزارتومان شد 

که این محصول با نــرخ ۱۴۰ هزار تا  ۱۵۰ 
هزارتومان به دســت مصرف کنندگان می 
رســید.ملکی تصریح کرد: اما اکنون قیمت 
هر کیلوگرم شقه برای مغازه دار بین ۱۱۵ تا 
۱۱۷ هزارتومان شده که قیمت هر کیلوگرم 
شقه بدون دنبه در مغازه ها با سود ۱۰ تا ۱۲ 
درصدی  بین ۱۳۱ تا ۱۳۴ هزارتومان بدست 
مصرف کنندگان می رسد که بین ۱۰ تا ۱۵ 

درصد کاهش نرخ را نشان می دهد.
وی افزود: اکنون قیمت دام زنده گوسفندی 
برحسب کیفیت بین ۵۰ هزار تا ۵۴ هزارتومان 
است، البته در شهرستان ها اندکی کمتر است.

 افزایش نرخ نهاده های دامی عامل 
اصلی گرانی گوشت

اتحادیه گوشــت گوسفندی  مدیرعامل 
بــا بیان اینکه نهاده هــای دامی با نرخ های 

مصوب به دســت تولیدکنندگان نمی رسد، 
گفت: اکنون دامداران و دامپروران هر کیلوگرم 
کنجاله سویا را با نرخ هایی بیش از ۱۲ هزارو 
۵۰۰ تومان، ذرت چهار هزارتومان،  جو داخلی 
در شهرســتان ها چهار هزارو ۳۰۰ تومان و 
یونجه را چهار هزارتومان خریداری می کنند.

 موافق صادرات دام زنده نیستیم
این مقام صنفی درباره رشد جمعیت دامی 
کشور با تاکید براینکه موافق صادرات دام زنده 
نیســتیم، گفت: جمعیت دام زنده  فعلی در 
صورت مدیریت برای کشور کافی است، اما با 
توجه به ورود به فصل سرما و افزایش تقاضا، 

محصولات پروتئینی مازاد نداریم.
وی اظهارداشت: اکنون با بخشی از جمعیت 
دامی با وزن و سن بالا روبرو هستیم که مورد 
مصرف خانوار به ویژه تهران نیست بنابراین 
باید برای این نوع دام چاره ای بیندیشــیم 
کــه البته راه حل این موضــوع صادرات دام 

زنده نیست.
ملکــی تصریح کرد: برخی مازاد دام زنده 
را به منظــور ایجاد انگیــزه در دولت برای 
صــادرات مطرح می کنند زیرا اکنون قیمت 
هر کیلوگرم دام زنده گوســفندی در داخل 
۵۰ هــزار تومان و در خارج از مرزها بیش از 

۱۲۰ هزارتومان است.
وی براین باوراست که در پی صادرات دام 
زنده از کشور، باید منتظر واردات دام زنده و 
گوشت قرمز باشیم بنابراین صادرات در این 

شرایط به نفع کشور نیست.

 پیشنهاد مصرف دام با سن بالا در 
پزنده های بزرگ 

وی پیشــنهاد داد: مازاد دام با وزن و سن 
بــالا در پزنده های بزرگ کشــور همچون 
دانشگاه ها، پادگان ها، خوابگاه ها و زندان ها 

به مصرف برسانند.

افسانه عباس زاده 

مشکل برنج های رسوبی، ترخیص درصدی کالا خارج از روال است

قیمت مرکبات مازندران در حد انتظار افزایش نداشت
اســتاندار مازندران باغداران اســتان را از رقابت در 
فروش مرکبات برحذر داشــت و گفت : اگر چه قیمت 
مرکبات امســال نسبت به سال گذشته حدودا ۲ برابر 
شده ، ولی در حد انتظار نرخ تورم افزایش نداشته است.

احمد حسین زادگان در نشست شورای گفت و گوی 
دولت و بخش خصوصی در ســاری افزود : اگر چه در 
سال جاری قیمت مرکبات به طور میانگین حدود ۷۰ 
تا ۸۰ هزار ریال در کیلوگرم است، ولی انتظار می رود 
با شرایط اقتصادی کشور قیمت بین ۱۴۰ تا ۱۵۰ هزار 

ریال در هر کیلو گرم برسد.
وی یکــی از دلایل تحقق نیافتــن افزایش قیمت 
مناسب مرکبات را رقابت باغداران با یکدیگر و برداشت 
زودهنگام دانست و از دست اندرکاران حوزه کشاورزی 
و باغداری بخصوص اتاق بازرگانی و جهاد کشــاورزی 
خواست به گونه ای برنامه ریزی کنند که قیمت مرکبات 
استان به میزان نرخ تورم و هزینه های تحمیلی ناشی 

از آن در یک سال اخیر افزایش یابد.
حسین زادگان صادرات نظام مند مرکبات را هم بر 
افزایش قیمت آن موثر دانســت و گفت : مرکبات یکی 
از ظرفیت های راهبردی اســتان در حوزه کشاورزی 
اســت و رونق و توسعه صادراتی آن به حمایت تمامی 

دستگاه ها از جمله رسانه ها نیاز دارد.
نماینده عالی دولت در مازندران بر ضرورت اصلاح 
نگاه منفی ناشی از تبلیغات دلالان از مرکبات مازندران 
توسط رسانه ها تاکید کرد و افزود : لازم است رسانه ها 
با اطلاع رسانی بموقع برخی نگاه های منفی نسبت به 

این محصول راهبردی استانی را از بین ببرند.
اســتاندار مازندران تمامی دوســتداران استان را از 
هرگونه اظهار نظر غیرکارشناســی در باره محصولات 

کشــاورزی استان بویژه مرکبات برحذر داشت و تاکید 
کــرد : هر گونه اظهار نظر در مورد کیفیت محصولات 
کشــاورزی از جمله مرکبات چه در زمان برداشت و یا 
ســایر مراحل باید از سوی کارشناســان انجام شود و 
اظهارنظرهای غیر کارشناســی می تواند بازار مرکبات 
مازنــدران را در داخل و کشــورهای هدف صادراتی با 

مشکل مواجه کند.
حســین زادگان همچنین خواســتار تعیین زمان 
مشــخص برای آغاز برداشت مرکبات بر اساس بررسی 

های کارشناسی در هر سال شد.

وی گفت که تمامی تصمیم گیری برای زمان واقعی 
برداشــت باید از سوی مســئولان داخل استان انجام 
شــود و امکانات لازم استانی نیز جلوگیری از برداشت 
زودهنگام نیز وجود دارد.اســتاندار مازندران همچنین 
یکی از راهکارهای پیشنهادی برای جلوگیری از برداشت 
زودهنگام مرکبات را صدور گواهینامه مبداء برای ارسال 

به سایر استان ها و حتی صادرات اعلام کرد.
وی افزود: ســازمان جهاد کشاورزی استان موظف 
است که برای صادرات محصول مرکبات از داخل استان 
گواهینامه مبداء صادر کند و این کار نیز با بررسی میزان 

قند اســتاندارد انجام شود و این برنامه ریزی می تواند 
ضمن جلوگیری از برداشت زودهنگام، از کاهش قیمت 

این محصول نیز جلوگیری خواهد کرد.
استاندار مازندران از تاق بازرگانی استان هم خواست 
تا برای اجرایی شــدن این پیشنهادات وظایف تمامی 
دســتگاه های مرتبط از جمله نیروی انتظامی را برای 
جلوگیری از خروج مرکبات نارس تعیین کند تا از سوی 

استانداری به دستگاه های مرتبط ابلاغ شود.
بر اساس آمارهای رسمی جهاد کشاورزی مازندران 
؛ از ۱۶۰ هــزار هکتار باغات اســتان ۱۱۰ هزار هکتار 
مرکبات است و در این میان ۷۰ درصد باغ مرکبات را 
گونه های مختلف پرتقال تشــکیل می دهد. در میان 
بــاغ های پرتقــال هم ۸۰ درصد در اشــغال درختان 

تامسون است.
به طور  میانگین تولید مرکبات مازندران ۲ میلیون و 
۵۰۰ هزار تن در سال است ، ولی امسال جهاد کشاورزی 
پیــش بینی تولید ۲ میلیون و ۸۰۰ هزار تنی را پیش 

بینی کرده است.
برداشت پرتقال مازندران هم امسال یک هفته زودتر 

از سال پیش آغاز شد.
بر اساس آمار گمرکات مازندران، پارسال ۱۵۸ هزار 
تن کیــوی به ارزش ۱۱۱ میلیــون دلار و ۱۸۲ هزار 
تن پرتقال بــه ارزش حدود ۸۹ میلیون دلار از طریق 
گمرکات استان به خارج از کشور صادر شده بود. میزان 
صادرات کیوی استان نسبت به سال ۹۷ از لحاظ وزنی 
۱۲ درصد و از لحاظ ارزشی نیز حدود ۱۷ درصد رشد 
داشت. میزان صادرات مرکبات استان به خارج از کشور 
نیز در سال ۹۸ نسبت به سال قبل از آن  از لحاظ وزنی 

حدود ۱۳۸ و ارزشی حدود ۱۰۴ درصد رشد داشت.

بانــک مرکزی اعلام کرد: علت اصلی رســوب برنج هــای وارداتی در 
گمرکات و بنادر کشــور، ترخیص درصدی کالا توسط »گمرک«، بدون 
داشتن تخصیص ارز و کد رهگیری برای ثبت  سفارش مرتبط با آنهاست.

بانک مرکزی در واکنش به انتشار اخباری در خصوص »احتمال فاسد 
شدن ۲۰۰ هزار تن برنج وارداتی در گمرکات و بنادر کشور«، اعلام کرد: 
علت اصلی رســوب برنج های وارداتی در گمرکات و بنادر کشور، ترخیص 
درصدی کالا توسط »گمرک«، بدون داشتن تخصیص ارز و کد رهگیری 
برای ثبت ســفارش مرتبط با آنهاست. توضیحاتی به منظور تنویر افکار 
عمومــی و رفع برخی ابهامات مرتبط با این موضوع به شــرح زیر عنوان 

می شود:
»ستاد اقتصادی دولت« کالای برنج را در سال جاری از سبد کالاهای 
مشمول ارز با نرخ ترجیحی خارج کرد و در گروه کالاهای اساسی با نرخ 

نیمایی قرار داد.
بر همین اساس، در حال حاضر تمام کالاهای برنج موجود در گمرکات 
کشور که واردکننده متقاضی ارز با »نرخ نیمایی« باشد، بر اساس فهرست 
اعلامی »وزارت صمت«، دارای تخصیص ارز از بانک مرکزی هستند. لذا 
از ابتدای سال جاری تاکنون حدود پانصد میلیون دلار بابت واردات برنج 

به نرخ نیمایی تأمین ارز شده است.
با این وجود، برنج های رســوبی موضــوع گزارش های چند روز اخیر، 

مربوط به مواردی است که واردکننده متقاضی ارز با نرخ ترجیحی )۴۲۰۰ 
تومانی( است. همان گونه که در ابتدا نیز اشاره شد، در سال جاری هیچ 
محلی به منظور تأمین ارز کالای برنج با نرخ یاد شــده از سوی دولت به 

بانک مرکزی اعلام نشده است.
یادآور می شود، در سفر اخیر معاون اول رئیس جمهوری به بندرعباس، 
بــا در نظر گرفتن تمهیداتــی خاص، مجوز تخصیص ارز با نرخ ترجیحی 
برای این گروه از کالاها طی شرایطی ویژه به وزارت صمت و متعاقباً بانک 
مرکزی داده شد. از این رو، نیاز است وزارت صمت با توجه به شرایط در 
نظر گرفته شده از یک سو و از سوی دیگر متناسب با مقدار و محل منابع 
اعلامی بانک مرکزی برای واردات کالاهای اساسی با نرخ ترجیحی در ماه 
جاری، پس از رایزنی با واردکنندگان مربوطه، فهرست ثبت سفارش های 
یاد شده منطبق با منابع اعلامی مذکور را در اختیار بانک مرکزی قرار دهد.

همچنین این بانک به محض دریافت فهرست منطبق با منابع اعلامی، 
برای تخصیص و تأمین ارز از محل منابع در دسترس و متعاقباً نسبت به 

صدور کد رهگیری مدنظر گمرک، اقدام خواهد کرد.
ذکر این نکته ضروری است که علت اصلی مشکل به وجود آمده برای 
بازرگانان، ترخیص درصدی کالا توسط گمرک، بدون داشتن تخصیص ارز 
و کد رهگیری برای ثبت سفارش مرتبط با آن ها بوده است. بدیهی است، در 
صورتی که هنگام خروج کالاهای یاد شده از گمرک، »وجود تخصیص ارز« 

و »کد رهگیری بانک مرکزی« توســط گمرک کنترل می شد و بازرگانان 
نیز به درستی راهنمایی می شدند، برابر ضوابط، تأمین ارز به نرخ ترجیحی 
قابل انجام بود و ماندگاری کالا در گمرک و اتفاقات کنونی رخ نمی داد.

این مهم در حالی رخ داده اســت که بانک مرکزی در جلسات متعدد، 
توجــه گمرک و وزارت صمت را بــه این موضوع جلب و بر رعایت کامل 
مصوبــات مربوط به ترخیص درصدی کالاها با نرخ ترجیحی تأکید کرده 
است. همچنین پیش از این، بانک مرکزی در این باره هشدار لازم، مبنی 
بر متضرر شــدن بازرگان در صورت تغییر مقررات توسط ستاد اقتصادی 

دولت، داده بود.
متأســفانه برخلاف مصوبات مربوطــه و بدون توجه به نظرات و انجام 
اســتعلام های مرتبط از بانک مرکزی و »ســامانه جامع تجارت« توسط 
گمرک، کالاها به صورت درصدی توســط گمرک ترخیص شده و شرایط 

فعلی را برای کالاهای باقیمانده و واردکنندگان رقم زده است.
در پایــان تأکید می شــود، بانک مرکزی به محض دریافت فهرســت 
ثبت سفارش های منطبق با منابع اعلامی این بانک، اقدام به تأمین ارز با 
نرخ ۴۲۰۰ و صدور کد رهگیری خواهد کرد؛ لذا انتظار می رود رســانه ها 
پس از خروج برنج های یاد شــده از گمرک، پیگیری لازم را در خصوص 
نحوه توزیع و قیمت فروش برنج های ترخیصی به عمل آورند و در اختیار 

قرار گرفتن این محصول نزد مردم را مورد توجه ویژه قرار دهند.

 اتمام بازسازی ۱۰۵3 واحد دامی زلزله زده میانه و سراب
رئیس جهاد کشاورزی آذربایجان شرقی از تکمیل روند بازسازی ۱۰۵۳ اماکن دامی در مناطق سراب و میانه خبر داد.اکبر فتحی در جلسه ستاد پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی عملیات پاسخ به بحران در محل سالن جلسات فرمانداری 
میانه، اظهار کرد: پس از وقوع زلزله سراب و میانه، در مصوبه هیئت دولت برای جهاد کشاورزی تکلیفی وجود نداشت و اولویت بنیاد مسکن نیز تکمیل واحدهای مسکونی بود اما از تیرماه امسال  برای این که بازسازی اماکن دامی پا به پای 

واحدهای مسکونی پیش رود، جهاد کشاورزی اعلام آمادگی کرد و تشکیل پرونده داد.
وی افزود: بازسازی اماکن دامی تا تیرماه تنها ۱۲ درصد پیشرفت داشت ولی پس از آن و با ورود جهاد کشاورزی، با سرعت خوبی پیش رفت و اکنون ۵۵ درصد از اماکن دامی تسهیلات دریافت کرده اند.

وی از پیشرفت فیزیکی ۸۰ درصدی بازسازی اماکن دامی زلزله زده میانه و سراب خبر داد و ادامه داد: تاکنون ۸۴۳ واحد دامی پیشرفت ۶۰ الی ۷۰ درصدی داشته و ۱۰۳ واحد دیگر نیز به دلیل عدم استقبال صاحبان اماکن تنها نزدیک 
به ۱۰ درصد پیشرفت کرده اند.فتحی در خصوص دلیل آمار پایین اختصاص تسهیلات اماکن دامی، اظهار کرد: سایر منابع بانکی برای روستاییان زلزله زده ای که با بانک ها قرارداد عقد کرده اند، تاکنون آزادسازی نشده و عدم پرداخت کمک 
بلاعوض پنج میلیون تومانی منجر به کاهش آمار پرداخت تسهیلات اماکن دامی شده است.وی افزود: اگر در هفته آتی کمک بلاعوض ۵ میلیون تومانی برای بازسازی اماکن دامی به زلزله زدگان پرداخت شود، کشاورزان با وجود افزایش قیمت 
مصالحی چون سیمان و میلگرد، می توانند اماکن دامی خود را تکمیل کنند.وی با تاکید بر تسریع در پرداخت کمک بلاعوض ۵ میلیون تومانی به زلزله زدگان، متذکر شد: سهمیه میلگرد و سیمان فقط برای واحدهای مسکونی اختصاص 

یافته و اماکن دامی از این حیث بی نصیب مانده اند و صاحبان اماکن دامی مجبور هستند تا با قیمت آزاد و بدون سهمیه خریداری کنند.

 برای مناطق سردسیری لرستان با کمبود بذر مواجه هستیم
معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی لرستان گفت: برای مناطق 

سردسیری استان با کمبود بذر مواجه هستیم.
جواد صالحیان، هشــتم آبان ماه اظهار کرد: بر اساس برنامه های ابلاغی تعیین 
شده که حدود ۲۴۱ هزار هکتار از اراضی استان شامل ۴۷ هزار هکتار آبی و ۱۹۴ 
هزار هکتار دیم به کشت گندم اختصاص یابد، پیش بینی شده از این مقدار سطح 

زیر کشت حدود ۴۰۰ هزار تن گندم برداشت شود.
وی ادامه داد: تاکنون در لرســتان ۱۰۰ هزار هکتار زیر کشت گندم دیم  و ۱۶ 

هزار و ۵۰۰ هکتار نیز به کشت گندم آبی اختصاص یافته است.
صالحیان تصریح کرد: یکی دیگر از محصولات عمده لرســتان جو اســت که 
برنامه ریزی های بالادســتی برای این محصول ۱۲۰ هزار هکتار جو دیم و ۷۰۰۰ 
هکتار جو آبی با پیش بینی تولید ۱۵۰ هزار تن بوده و تاکنون ۳۵ هزار هکتار جو 

دیم و ۲۵۰۰ هکتار جو آبی کشت شده است.
معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی لرستان در ادامه با اشاره 
به مقام دوم استان در تولید نخود در کشور گفت: سالانه بین ۸۰ تا ۹۰ هزار هکتار 
به کشــت نخود در استان اختصاص می یابد که از این سطح حدود ۵۰ تا ۶۰ هزار 

تن نخود تولید می شود.
وی همچنین در مورد تأمین نهاده های کشاورزی از جمله کود و بذر اظهار کرد: 
نیاز استان در مورد کودهای ازته حدود ۷۷ هزار تن است که تاکنون ۵۰ درصد آن 
تامین شده و برای تامین مابقی آن نیز مشکلی نداریم اما با توجه به آنکه هر ساله 
تامین کودهای پتاسه و فسفاته از محل ارزهای دولتی تامین می شده و امسال از محل 
ارز نیمایی تامین شده با قدری افزایش قیمت این دو نوع کود در بازار مواجه هستیم.

صالحیان در مورد تامین بذر گندم در اســتان گفــت: تامین بذر برای مناطق 
گرمسیری به خوبی صورت گرفته است اما برای مناطق سرسیری با حدود ۱۰۰۰ 
تن کمبود بذر مواجه هســتیم که این مشکل خاص استان لرستان نیست و همه 
کشور با این چالش روبرو هستند و راهکار برخی استان ها استفاده از بذوری است 
که تحویل سیلو شده اما توصیه ما در استان استفاده از بذور خود مصرفی پس از 

بوجاری و استفاده از سموم قارچ کش بوده است.

 دوراهی بیم و امید کشاورزان
حدود یک ماه از آغاز سال زراعی جدید می گذرد و با وجود اعلام قیمت خرید 
تضمینی محصولات، کشاورزان همچنان چشم به راه شکل گیری شورای تخصصی 
قیمت گذاری در مجلس و اصلاح قیمت های خرید تضمینی محصولات کشاورزی 
هستند.بر اساس قانون خرید تضمینی محصولات کشاورزی مصوب سال ۱۳۶۸ دولت 
مکلف است به منظور حمایت از تولید محصولات اساسی کشاورزی و ایجاد تعادل در 
نظام تولید و جلوگیری از ضایعات این محصولات و ضرر و زیان کشاورزان، همه ساله 
خرید محصولات اساسی کشاورزی )گندم، برنج، جو، ذرت، چغندر، پنبه وش، دانه های 
روغنی و...( را تضمین کند و براساس یکی از تبصره های این قانون وزارت کشاورزی 
موظف است قیمت خرید تضمینی محصولات فوق الذکر را با رعایت هزینه های واقعی 
تولید تعیین و حداکثر تا آخر تیر ماه به هیأت دولت تقدیم  کند و دولت نیز موظف 
است قیمت های مصوب را قبل از آغاز هر سال زراعی )آخرشهریور ماه(  اعلام کند.

امسال اما تعیین قیمت محصولات کشاورزی برای سال زراعی ۹۹-۱۴۰۰، متفاوت 
تر آغاز شد و نقطه تفاوت آن با سال های قبل، اقدام مجلس شورای اسلامی در اصلاح 
قانون خرید تضمینی محصولات کشــاورزی بود تا به این وسیله شورای تخصصی 
قیمت گذاری متشکل از سه وزیر بخش دولتی، سه تشکل بخش کشاورزی )نظام 
صنفی کشاورزی، اتحادیه تعاون روستایی و نظام مهندسی کشاورزی(، سه کشاورز 
خبره و سه نفر ناظر از اعضای کمیسیون کشاورزی تشکیل شود و نهادهای مربوطه 
و کشــاورزان در قیمت گذاری محصولاتشان نقش داشته باشند که در نهایت این 
طرح برای تایید به شورای نگهبان فرستاده شد.بنابر گفته برخی از مسئولان، شورای 
نگهبان نیز ایرادهایی به طرح وارد کرد که نمایندگان مجلس در جلسه علنی دوشنبه 
)۵آبان(، ایرادهای شــورای نگهبان به طرح دو فوریتی قانون اصلاح تبصره ۱ و ۲ 
قانون تضمین خرید محصولات اساسی کشاورزی را رفع و تصویب کردند و به نظر 

می رسد این طرح در انتظار تایید نهایی است.
اگرچه چندی پیش سازمان برنامه و بودجه مصوبه شورای اقتصاد درباره قیمت 
محصولات زراعی برای سال ۱۳۹۹ را به وزارت جهاد کشاورزی ابلاغ کرد و قیمت 
خرید تضمینی محصولات کشــاورزی مشخص شــد اما بسیاری از فعالان بخش 
کشاورزی هنوز امیدوار هستند که شورای قیمت گذاری تخصصی تشکیل شود و نرخ 
های تعیین شده که به گفته آنها منصفانه و واقعی نیست و کشاورزان را برای کاشت 
محصولات استراتژیک ناامید می کند، اصلاح شود.این کارشناسان بخش کشاورزی با 
تاکید بر اهمیت حضور کشاورزان در تعیین قیمت محصولاتشان معتقدند که اگر  این 
قیمت ها اصلاح نشود کشاورزان در امر تولید مشارکت نخواهند کرد، همه به کاشت 
محصولات آب بر و غیرضروری روی می آورند، الگوی کشــت محقق نخواهد شد، 
ممکن است حتی پایداری تولید هم به خطر بیافتد و کشور در برخی اقلام نیازمند 
واردات شــود.در این راستا محمد شفیع ملک زاده- رئیس نظام صنفی کشاورزی 
نیز چندی پیش به ایسنا گفته بود که به محض تشکیل شورای تخصصی قیمت 
گذاری ، شورا شروع به کار خواهد کرد و نرخ ها اصلاح می شود. اگرچه تاخیر پیش 
آمده در اصلاح قیمت ها بر بخش کشاورزی اثر گذار است اما در بسیاری از مناطق 
کشور از جمله مناطق گرمسیر که فرصت کاشت هنوز وجود دارد تغییر قیمت می 
تواند رضایتمندی ایجاد کند و کشــاورزانی را که از کاشت محصولات استراتژیک 
مانند گندم، جو و کلزا منصرف شده بودند را به کاشت این محصولات ترغیب کند 

و شاهد خودکفایی در بخش کشاورزی باشیم.

 به ازای هر 3۰ هکتار اراضی کشاورزی یک تراکتور وجود دارد
رئیس اداره مکانیزاسیون سازمان جهاد کشاورزی لرستان گفت: به ازای هر ۳۰ 

هکتار اراضی کشاورزی یک تراکتور وجود دارد.
مجتبی صفایی نژاد هشتم آبان ماه با اعلام این خبر افزود: یکی از شاخص های 
ارزیابی مکانیزاسیون ماشین آلات کشاورزی، ضریب مکانیزاسیون است که این ضریب 
در لرســتان ۱.۷ اســب بخار در هکتار بوده و نسبت به میانگین کشوری یک دهم 
پایین تر هســتیم اما با برنامه ریزی و تزریق تراکتور طی دو سال آینده به میانگین 

کشوری خواهیم رسید.
وی ادامــه داد: بــا همین توان و قدرت موجود هیچگونه مشــکلی از نظر توان 
ماشین آلات کشــاورزی در سطح اســتان نداریم و کاشت محصولات بدون هیچ 
مانعی انجام خواهد گرفت اما به کشــاورزان توصیه می شود که در جذب ادوات و 
دنباله بندها حتماً ادوات نوین و به خصوص ادواتی که در راستای کشاورزی حفاظتی 

وجود دارند اقدام کنند.
صفایی نژاد در خصوص ســوخت ماشــین آلات کشــاورزی گفت: برای تأمین 
سوخت ماشین های کشاورزی مشکلی نداریم اما کشاورزانی که دارای ماشین آلات 
کشاورزی فاقد پلاک هستند اقدام به پلاک گذاری وسیله خود نکنند از دی ماه ۹۹ 
سوخت ماشین آلات آنان قطع خواهد شد. بنابراین کشاورزان تا فرصت باقی است 
بر پلاک گذاری که شرط لازم برای تخصیص سوخت است اقدام کنند.رئیس اداره 
مکانیزاسیون سازمان جهاد کشاورزی لرستان افزود: کشاورزان برای پلاک گذاری 
لازم اســت به مدیریت های جهاد کشــاورزی محل سکونت خود مراجعه و بعد از 
تشــکیل پرونده، پلیس راهور اقدام به کارشناســی و بازدید دستگاه کرده و نهایتاً 
مرکز پلاک گذاری اســتان پلاک را در اختیار مالکین دستگاه قرار خواهد داد.وی 
افزود: کشاورزان برای تامین سوخت در سامانه نیو تجارت آسان »سدف«  در وهله 
اول ثبت نام و بعد از ثبت نام همکاران مدیریت جهاد کشــاورزی در شهرســتان ها 
اقدام به تایید میزان سوخت تخصیصی با توجه به دستورالعمل سهمیه در سامانه 

نیو موگاز  می کنند.
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سرمایه گذاری ۱۹۵۰۰ میلیارد تومانی در بخش های آب و برق تهران
وزیر نیرو از بهره بــرداری ۱۲۴ پروژه در 
قالــب پویــش #هرهفته_الف_ب_ایران 
از ابتدای امســال تاکنــون خبر داد و گفت: 
تاکنون در دولت تدبیر و امید ۱۹ هزار و ۵۰۰ 
میلیارد تومان در بخش های آب و برق تهران 

سرمایه گذاری شده است.
رضا اردکانیان در بیست و ششمین هفته 
از پویــش #هرهفته_الف_ب_ایران در 
مراســم افتتاح ۳ پروژه صنعــت آب و برق 
استان های تهران و هرمزگان با اعتبار ۳۳۴۰ 
میلیارد تومان که با حضور رئیس جمهور به 
صورت ویدئوکنفرانس انجام شد، اظهار کرد: 
امروز در بیست و ششمین هفته پویش، یکصد 
و بیســت و چهارمین پروژه این پویش را در 
سال ۹۹ با دستور و حضور رییس جمهوری 
افتتاح می کنیم، از این تعداد ۷ پروژه ســاز و 
کاری و ۱۱۷ پروژه ساخت و سازی در مجموع 
با ســرمایه گذاری ۳۱ هــزار و ۷۸۰ میلیارد 
تومان است. آنچه می ماند ۱۲۶ پروژه دیگر با 
سرمایه گذاری ۱۸ هزار میلیارد تومان تا پایان 

امسال به بهره برداری می رسد.
وی با بیان اینکه امروز ۴ پروژه در تهران در 
زمینه آبرسانی و یک پروژه مهم در هرمزگان 
در زمینه تولید برق افتتاح می شــود، افزود: 
تامین آب شــرب شــهرهای بزرگ همواره 
دغدغه دولت ها و سازمان های مسئول بوده 
است و تهران بزرگ به عنوان یک ابر شهر از 

شهرهای پرجمعیت دنیاست.
وزیر نیــرو گفت: امــروز در حالی که از 
جمعیت حدود ۷.۵ میلیارد نفری کره زمین 
اعلام می شــود کــه در شــهرها ۹۶ درصد 
پوشش دسترســی به آب وجود دارد، حدود 

۴ برابر کل جمعیت ایران در جهان هنوز در 
شهرها به آب دسترسی ندارند، اما به برکت 
جمهوری اسلامی با فعالیت هایی که توسط 
خود مردم صورت گرفته در تهران و ســایر 

شهرها دسترسی ۱۰۰ درصدی داریم.
اردکانیان افزود: تامین آب باکیفیت تهران 
برای جمعیت وسیع این ابرشهر توفیق بسیار 
بزرگی است که حاصل شده است. در تهران،   
دولت تدبیر و امید افتخار این را داشته که در 
۷ ســال گذشته در صنعت آب و برق حدود 
۱۹ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان سرمایه گذاری 
کند. ۱۱ هزار میلیارد تومان از این مجموع در 

صنعت آب و مابقی در صنعت برق است.
وزیر نیرو با بیان اینکه در تهران، از دهه های 

قبل دسترسی خوب اگرنه ولی کاملی به آب 
شرب داشتیم؛ سد امیر کبیر در سال ۱۳۴۰، 
سد لتیان در ســال ۱۳۴۷، سد لار در سال 
۱۳۵۹، ســد طالقان در سال های ۸۴ و ۸۵ 
و ســد ماملو در سال ۱۳۸۹ به بهره برداری 
رســیدند، گفت: منابع آب سطحی آب های 
بسیار باکیفیتی هســتند؛ امروز، سالانه در 
تهران بزرگ بیش از یک میلیارد متر مکعب 
مصرف آب شــرب و بهداشت داریم که ۷۵ 
درصد آن از آب های سطحی و بقیه از منابع 

زیرزمینی است.
وی افزود: تلاش بر این بوده که سهم آب 
زیرزمینی را کاهش دهیم، به لحاظ این که 
آب های سطحی آب باکیفیتی است و برداشت 

آب زیرزمینی موجب نشســت زمین خواهد 
شد، همچنین مسئله نشست فاضلاب هم در 
برخی نقاط می تواند موجب بروز مشکل شود 

که موضوع کنترل شده ای است.
وزیر نیرو گفت: تصفیه خانه بزرگ ششم 
تهران از جمله طرح های امروز است که قرار 
گرفتن در بالاترین نقطه شهر ویژگی آن بوده 
و با اســتفاده از ایــن تصفیه خانه حدود ۳۰ 
درصد انرژی برق را که برای پمپاژ آب از سایر 
تصفیه خانه ها برای شمال غرب و غرب تهران 

استفاده می کردیم صرفه جویی می کنیم.
وی افزود: امــروز ۵ منطقه تهران از این 
امکان برخوردار می شــوند و با ســه سامانه 
آبرسانی در مناطق ۵، ۹، ۱۸، ۲۱ و ۲۲ تهران 

و همچنین شــهر پرند این دسترسی فراهم 
می شود همچنین در استان هرمزگان هم واحد 
دوم نیروگاه سیکل ترکیبی قشم به ظرفیت 
۱۷۵ مگاوات به بهره برداری می رسد و جمعا 
پروژه های امروز با ۳۳۴۰ میلیارد تومان افتتاح 
می شود.اردکانیان همچنین در پاسخ به سئوال 
رئیس جمهوری گفت: ما ۷ تصفیه خانه بزرگ 
در تهران و مناطق مختلف اعم از شرق، شمال 
شرق، جنوب شرق، مرکز و تصفیه خانه ششم 
که حدود ۳۰۰ متر از تصفیه خانه »جلالیه« 
و ۲۱۰ متر از تصفیه خانه »کن« بالاتر است، 
در شــمال غرب داریم که پارسال با حضور 
رئیس جمهوری تصفیه خانه هفتم افتتاح شد.

وی افــزود: اصل موضوع، داشــتن منابع 
تامین آب اســت، اما وقتی آب کافی داریم 
آنچه کنترل می کند که چه جمعیتی را تحت 
پوشش قرار دهیم سامانه های انتقال و ظرفیت 
تصفیه خانه های ماست و به همین دلیل در این 

زمینه سرمایه گذاری خوبی شده است.
اردکانیان اظهار کرد: عملیات تصفیه خانه 
ششم از سال ۸۶ آغاز شد؛ قرار بود با فاینانس 
خارجی اجرا شود، اما این مسیر بعد از مدتی به 
نتیجه نرسید، دوباره برنامه ریزی ها تغییر کرد 
و به سمت منابع و بودجه عمومی رو آوردیم 
و کار شــروع شد، اما طبیعتا آهنگ سریعی 
نداشت.به گفته وی خوشبختانه در دو سال 
اخیر با حمایت و همراهی نمایندگان مردم در 
شورای اسلامی شهر تهران و ساز و کارهای 
ما در وزارت نیرو بین شــرکت آب منطقه ای 
که مســئولیت تامین را دارد و شرکت آب و 
فاضلاب استان تهران که مسئول توزیع است، 
منابع قابل ملاحظــه و مورد نیازی از محل 
قبوض که مردم مشارکت می کنند فراهم شد 
و امروز در نقطه افتتاح این تصفیه خانه هستیم. 

مصرف آب شرب تهرانی ها به ۱.۲ میلیارد متر مکعب رسیده است

 اسامی ۸ طرح بزرگ پالایشی- پتروپالایشی کشور

ظرفیت نیروگاه های کشور به ۸۴۵۰۰ مگاوات رسید
معاون وزیر نیرو در امور برق و انرژی گفت: با افتتاح 
واحد دوم گازی نیروگاه ســیکل ترکیبی قشم ظرفیت 
منصوبه نیروگاهی در جزیره قشم به ۴۸۰ مگاوات، در 
استان هرمزگان به ۴۰۰۰ مگاوات و در کل کشور به ۸۴ 

هزار و ۵۰۰ مگاوات افزایش پیدا خواهد کرد.
همایون حائری در مراسم افتتاح دومین واحد گازی 
نیروگاه سیکل ترکیبی قشم با اعلام این خبر افزود: این 
نیروگاه ۵۱۰ مگاواتی شامل دو واحد گازی هر یک به 
ظرفیت ۱۷۵ مگاوات و یک واحد بخار به ظرفیت ۱۶۰ 
مگاوات اســت که واحد نخست گازی این نیروگاه در 
هفتــه دوازدهم پویش #هرهفته_الف_ب_ایران به 
بهره برداری رسیده بود و واحد دوم گازی این مجموعه 

نیز امروز توسط رئیس جمهور افتتاح شد.
وی بــا تاکید بر اینکه ظرفیت نیروگاه های اســتان 
هرمــزگان در مدت زمان فعالیت دولت و تدبیر و امید 
۶۰ درصد افزایش پیدا کرده اســت، گفت: واحد بخار 
نیروگاه ســیکل ترکیبی قشم برای پیک سال ۱۴۰۱ 
حال ساخت است که کل سرمایه گذاری صورت گرفته شــرکت برق و انرژی غدیر و مشــارکت گروه مپنا در وارد مدار خواهد شــد. این نیروگاه با ســرمایه گذاری 

برای این پروژه بیش از ۳۰۸ میلیون یورو خواهد بود.
معــاون وزیر نیرو در امور برق و انرژی با اشــاره به 
قابلیت این نیــروگاه برای تولید ۸۰۰۰ مترمکعب آب 
شیرین در روز، گفت: در زمان احداث این نیروگاه برای 
۵۰۰ نفر اشتغال زایی ایجاد شده و در دوران بهره برداری 

نیز ۱۰۰ نفر در نیروگاه مشغول به کار خواهند بود.
حائری با تاکید بر اینکــه افزایش ظرفیت منصوبه 
صورت گرفته پتانســیل بســیار خوبی را برای توسعه 
هر چه بیشــتر صنایع استان هرمزگان به وجود آورده 
اســت، گفت: در هفت ماهه نخست سال جهش تولید 
رشــد مصرف انرژی در کل استان هرمزگان نسبت به 
مدت مشــابه سال قبل بیش از ۱۰ درصد افزایش پیدا 
کرده است که سهم صنایع در این بین رشد حدود ۲۷ 

درصدی بوده است.
معــاون وزیر نیرو در امور بــرق و انرژی ادامه داد: 
در مدت زمــان فعالیت دولت تدبیــر و امید ظرفیت 
نیروگاه های استان ۶۰ درصد و ظرفیت پست های برق 
فشار قوی هرمزگان ۴۵ درصد افزایش پیدا کرده است.

معاون آب و آبفای وزیر نیرو و مدیرعامل شــرکت مدیریت منابع آب 
ایران گفت: متوســط مصرف روزانه آب شــرب شهروندان تهرانی حدود 
یک میلیارد متر مکعب است که در زمان حاضر به دلیل رعایت بهداشت 
بیشــتر گاهی به ۱.۲ میلیارد نیز رسیده که این میزان هم تامین شده و 

مشکلی از نظر تامین آب در شهر تهران نداریم.
قاســم تقی زاده خامســی در بیســت و ششــمین هفتــه از پویش 
_هرهفته_الف_ب_ایران و در مراسم افتتاح دو پروژه صنعت آب استان 
تهران با اعتبار ۹۷۵ میلیارد تومان که با حضور ویدئوکنفرانســی رئیس 
جمهور انجام شد، اظهار داشت: از این میزان حدود ۷۵ درصد از پنج سد 
امیرکبیر، لتیان، لار، طالقان و ماملو و شش تصفیه خانه که با تصفیه خانه 
امروز به عدد هفت می رســد و همچنین ۹۰۰۰ کیلومتر شبکه زیرزمینی 
آبرســانی تامین می شــود.وی با بیان این که ۲۵ درصد از این مجموع از 
محل ســد کرج تخصیص داده شده است، اظهار کرد: تخصیص آب سد 
کرج برای شهر تهران حدود ۳۲۰ میلیون متر مکعب است که در سال های 
ساخت سد تاکنون نتوانسته بیش از ۲۶۰ میلیون مترمکعب آب را منتقل 
کند، چرا که تصفیه خانه ۱و ۲ تهران ظرفیت تصفیه بیش از ۲۶۰ میلیون 

مترمکعب را نداشــته و همیشه ۶۰ میلیون متر مکعب بدون برنامه ریزی 
در رودخانه رهاسازی می شود.

تقی زاده خامسی گفت: رودخانه سد کرج به طور متوسط در ۵۵ سال 
گذشته همیشــه ۴۶۰ میلیون مترمکعب آورد داشــته و برای مدیریت 
سیلاب در سال های متفاوت مجبوریم این آب را بدون برنامه رها کنیم.

وی افــزود:  از طرفــی ۳۰ میلیون مترمکعب نیز برای حقابه زیســت 
محیطی درنظر گرفته شده که هم زمان ۱۰۰ میلیون مترمکعب هم به طور 
متوســط در مقاطع متفاوت رهاسازی می شد؛ ضمن این که در سال های 
پرآبی هم تا ۶۰۰ میلیون متر مکعب از سد کرج می توانستیم تامین کنیم.

معاون وزیر نیرو گفت: مثلا در ســال گذشته ۴۷۲ میلیون مترمکعب 
ســد کرج استعداد تامین آب را داشته است که برای مدیریت سیلاب در 

برهه ای حدود ۱۶۰ میلیون متر مکعب را بدون هدف رها کردیم.
وی افــزود: هدف از احداث این تونل آن اســت کــه آب هایی را که 
نمی توانستیم برای آنها برنامه ریزی انجام دهیم، بدین طریق به تصفیه خانه 
ششــم هدایت کنیم.تقی زاده خامسی یادآوری کرد: ساخت این تونل در 
سال ۱۳۸۴ آغاز شده و تا سال ۱۳۹۱ که »تی. بی. ام« خارج شده و اگر 

این کار دســتی صورت می گرفت ۱۵ سال طول می کشید و برای اینکه 
آب از سد کرج تا به تصفیه خانه بیاید ۴.۵ ساعت زمان می برد. این، تونل 
مهمی اســت که آب های غیرقابل برنامه ریزی را برای استفاده شهروندان 
فراهم می کند. این ســامانه می تواند نهایتا ۱۵۰ حلقه چاه زیرزمینی که 

اکنون آب آنها برای تهران استفاده می شود را از مدار خارج کند.
وی گفت: در تصفیه خانه هفتم، آب های زیرزمینی پس از افتتاح آن بالا 
آمده و قابل تحمل است و اگر این کار هم انجام شود و به تدریج از هفته 
آینده از یک مترمکعب در ثانیه رهاسازی را شروع کرده و سازگاری تونل 
و تصفیه خانه را تســت کنیم، در غرب تهران هم این اتفاق خواهد افتاد 
و سطح آب های زیرزمینی بالا خواهد رفت.تقی زاده خامسی در پاسخ به 
رئیس جمهوری هم گفت: مناطق  ۵، ۹، ۱۸، ۲۱ و ۲۲ و شهر جدید پرند 
از این آب برخوردار می شوند و اکثر این مناطق بخش عمده ای از چاه ها را 
اســتفاده می کنند. هفته گذشته، این آب تست شده و بهترین کیفیت را 
داراست. EC آن نصف متوسط فعلی تهران و کدورت آن یک دهم کدورت 
فعلی تهران است.وی خاطرنشان کرد: به منظور تست سازگاری بین تونل 

و تصفیه خانه، تا رسیدن به ظرفیت نهایی دو تا سه ماه طول می کشد.

۸ طرح بزرگ پالایشی- پتروپالایشی که حائز شرایط قانون تنفس خوراک 
هستند، نهایی شده است.اعتیاد بودجه ملی به منابع حاصل از خام فروشی 
نفت طی سالیان دراز، موجب بی توجهی مجموعه دولت به توسعه صنایع 
پایین دســتی نفت و افزایش ظرفیت پالایشی کشور شد. به این ترتیب این 
وابستگی بودجه به خام فروشی و البته سهولت تحریم پذیری آن حربه دست 
آمریکا و کشــورهای غربی شد و با اعمال تحریم نفت ایران موجب کسری 
بودجه دولت را به همراه داشت؛ به طوری که اثرات تورمی خود را بر اقتصاد 
کشور برجای گذاشت.به عقیده کارشناسان یکی از بهترین راه های کاهش 
تأثیر تحریم های نفتی، افزایش ظرفیت پالایشی کشور است. بررسی ها نشان 
می دهد امروزه نسل جدید پالایشگاه ها موسوم به پتروپالایشگاه ها که از ادغام 
پالایشگاه و پتروشیمی حاصل می شود، حاشیه سود قابل توجه و بازار روبه 
رشدی در جهان دارند. اجرای این طرح ها در کشور می تواند علاوه بر رهایی 
از خام فروشی نفت، موجب ایجاد ارزش افزوده، رونق صنایع داخلی مرتبط 

با پتروپالایشگاه و ارزآوری شود.
یکی از گلوگاه های اصلی ســاخت پالایشگاه ها در کشور مسئله تأمین 
مالی بوده است. این چالش تأمین مالی موجب شده تا بسیاری از طرح های 
پالایشی که در دو دهه گذشته در کشور کلنگ زده شدند، هیچ پیشرفتی 
نداشته باشند. با در نظر گرفتن این موانع پیش روی توسعه ظرفیت پالایشی 
در کشور، تیرماه سال گذشته قانون »حمایت از توسعه صنایع پایین دستی 
نفت خام و میعانات گازی با استفاده از سرمایه گذاری مردمی« در مجلس 
شورای اســلامی به تصویب رســید. هدف این قانون ایجاد جذابیت برای 
سرمایه گذاری در پروژه های پالایشی- پتروپالایشی با سرمایه های خصوصی 

و اســتفاده از ابزارهای بازار سرمایه برای تأمین مالی است.از جمله مزایای 
مهم این قانون تنفس خوراک اســت. تنفس خوراک موجب می شود پروژه 
تأسیس شــده بلافاصله پس از بهره برداری، خوراک رایگان دریافت کند تا 
آنجایی که مجموع هزینه ســرمایه پروژه بازگشــت داده شود. سپس این 
مبلغ به صورت یک وام ۸ ســاله به صندوق توسعه ملی برگردانده می شود. 
به گفته کارشناسان تنفس خوراک نقش مهمی در بالا بردن حاشیه سود و 
جذابیــت پروژه دارد. از دیگر مزایای مهم قانون اجازه صادرات فراورده های 
پتروپالایشــی به شرکت هایی اســت که طبق این قانون تصویب می شوند. 
همچنین وزارت نفت موظف اســت مجــوز تأمین پایدار خوراک را حداقل 
۲۰ سال صادر کند.پس از تصویب آئین نامه این قانون توسط هیئت وزیران، 
دی ماه سال گذشته وزارت نفت مکلف به اعلان فراخوانِ جذب سرمایه گذار 
احداث پتروپالایشگاه ها شد. جذابیت های احداث پتروپالایشگاه موجب شد 
شــرکت های ریز و درشت زیادی در حوزه نفت و گاز درخواست اولیه خود 
برای ســاخت انواع پتروپالایشــگاه را به وزارت نفت ارسال کنند. در نهایت 
پس از چند مرحله غربالگری شرکت ها از لحاظ توانمندی مالی و مطالعات 
فنی و اقتصادی ۸ طرح بزرگ به مجموع ظرفیت حدود یک میلیون و ۵۰۰ 
هزار بشــکه در روز نفت و میعانات گازی برگزیده قانون یاد شده و دریافت 
تنفس خوراک شــدند.اجرای طرح های یادشده و طرح های دیگری که در 
آینده بتوانند مجوز دریافت تنفس خوراک را دریافت کنند می تواند جهش 
عظیمی در حوزه پتروپالایشی کشــور و بهره مندی کشور از مزایای تولید 
فراورده های پتروپالایشی پدید آورد. با این حال شروع به کار طرح های یاد 
شده در حال حاضر معطل جلسه صندوق توسعه ملی است.به گفته هوشنگ 

فلاحتیان، معاون برنامه ریزی وزارت نفت ادامه مســیر اجرای قانون ساخت 
پتروپالایشگاه ها منتظر اعلام سهمیه تنفس خوراک در سال های پیش رو 
توسط صندوق توسعه ملی است. در این راستا هیئت امنای صندوق توسعه 
ملی باید میزان تنفس خوراک در سال های آتی را مشخص کنند تا وزارت 
نفت بتواند بر مبنای میزان تنفس خوراک تعیین شــده، زمان بندی اجرای 
طرح های شرکت های تأیید شده متقاضی ساخت پتروپالایشگاه را انجام دهد، 
به گونه ای که صندوق توسعه ملی در ارائه تعهدات خود به این شرکت ها دچار 
مشکل نشود.علاوه بر این شروع فرآیند تأمین مالی این طرح ها از بورس در 
گرو این اســت که جلسه هیئت امنای صندوق توسعه ملی تشکیل شده و 
نتیجه گزینش ها از ســوی وزارت نفت اعلام شود. از این رو بیژن زنگنه در 
گفت و گویی اعلام کرد: وزارت نفت می تواند همین فردا مجوز تأمین مالی 
این طرح ها از بازار بورس را صادر کند ولی در حال حاضر منتظر هســتیم 
هیأت امنای صندوق توسعه ملی جلسه ای تشکیل دهند و زمان بندی تعهدات 
صندوق را در آن جلسه برای اعطای تنفس خوراک به پالایشگاه ها اعلام کنند.

باوجود اینکه اواخر تیرماه سال جاری طرح های برگزیده تعیین تکلیف شده 
و آماده شروع به کار بودند جلسه هیئت امنای صندوق توسعه ملی با تأخیر 
زیاد در اوایل مهرماه برگزار شد ولی در این جلسه نیز موضوع سهم سالانه 
تنفس خوراک به پتروپالایشگاه ها تعیین تکلیف نشد. به گفته مالک شریعتی، 
سخنگوی کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی، در جلسه صندوق توسعه 
ملی که به تازگی تشکیل شد، وزیر نفت درباره ضرورت تعیین سهم سالانه 
تنفس خوراک نکات خود را بیان کرده و جدول پیشنهادی وزارت نفت در 

این باره را ارائه کردند.

 شورش اعضای اوپک علیه تمدید کاهش تولید نفت
در حالی که بازار نفت درباره تسهیل یا عدم تسهیل محدودیت عرضه اوپک پلاس 
گمانه زنی می کند، به تازگی شــایعاتی از عدم تمایل سه عضو اوپک برای تمدید 

کاهش تولید در سطح فعلی منتشر شده است.
عراق، امارات متحده عربی و کویت که سه تولیدکننده بزرگ عضو اوپک پس از 
عربستان سعودی هستند، ظاهرا حاضر به حمایت از طرح تمدید محدودیت عرضه 
در سطح فعلی ۷.۷ میلیون بشکه در روز نیستند زیرا این میزان کاهش تولید برای 
اقتصادهایشان زیاد بوده و درآمدهای بودجه آنها را تحت فشار قرار داده است.منابع 
آگاه به رویترز اظهار کردند که عربســتان ســعودی و روسیه که سران گروه اوپک 
پلاس به شــمار می روند تمایل دارند به جای افزایش تولید به میزان دو میلیون 
بشکه در روز، همچنان محدودیت تولید به میزان ۷.۷ میلیون بشکه در روز را در 

سال ۲۰۲۱ ادامه دهند.
یکی از مدیران ارشد شرکت آرامکوی سعودی هفته جاری اظهار کرد: اوپک و 
متحدانش احتمالا پیش از این که برای تسهیل محدودیت عرضه تصمیم بگیرند، 
مسائل متعدد مربوط به تقاضا را مورد نظر قرار خواهند داد. ولادیمیر پوتین، رییس 
جمهور روســیه هم هفته گذشته به تاخیر افتادن تسهیل محدودیت عرضه اوپک 
پلاس یا حتی کاهش بیشتر تولید را منتفی ندانسته بود.با این حال امارات متحده 
عربی و کویت و همچنین عراق که معمولا سیاستهای عربستان سعودی در زمینه 
توافقات و پایبندی به کاهش تولید را دنبال می کنند، ظاهرا تمایلی به حمایت از 
تمدید محدودیت عرضه فعلی ندارند.یک منبع آگاه در اوپک به رویترز گفت: این 
کشورها از کاهش تولید نفت ضرر کرده اند و برای آنها بسیار دشوار است که سال 

آینده هم به این وضعیت ادامه دهند.
بر اساس گزارش اویل پرایس، عدم تمایل این کشورهای عضو اوپک برای همراهی 
با تمدید محدودیت عرضه فعلی ممکن است به منشا جدید تنش در این گروه و 
گروه بزرگتر اوپک پلاس تبدیل شــود و در دیدار پایان ســال این گروه که برای 
تعیین سیاست تولید سال ۲۰۲۱ برگزار می شود، مذاکرات را با چالش روبرو کند.

 کویت به شایعه نارضایتی از عدم افزایش تولید نفت واکنش نشان داد
در پی انتشار اخباری از نارضایتی برخی از تولیدکنندگان منطقه خلیج فارس از 
تمدید احتمالی محدودیت عرضه فعلی، کویت اعلام کرد از هرگونه تصمیمی که 
اوپک و متحدانش درباره سیاست عرضه اتخاذ کنند، حمایت خواهد کرد.عربستان 
ســعودی و روسیه با تمدید محدودیت عرضه در نرخ فعلی ۷.۷ میلیون بشکه در 
روز در سال ۲۰۲۱ موافق هستند. این کشورها به دلیل ضعیف ماندن تقاضا برای 
سوخت در سراسر جهان که حاصل افزایش شیوع ویروس کرونا و تاثیر منفی آن 
بر جابجایی و فعالیت اقتصادی بوده، مایل هستند محدودیت عرضه فعلی را حفظ 
کنند. تمدید محدودیت عرضه فعلی برخلاف توافق اولیه میان اوپک و متحدانش 

برای افزایش تولید به میزان حدود دو میلیون بشکه در روز در ژانویه خواهد بود.
خالد الفاضل، وزیر نفت کویت در اظهاراتی که توسط خبرگزاری رسمی این کشور 
منتشر شد، اعلام کرد کویت از تلاشهای مشترک اوپک پلاس برای متوازن کردن 
بازار نفت به طور کامل حمایت می کند و از هر تصمیم مشترکی که در آینده در 

چارچوب اوپک پلاس گرفته شود، پشتیبانی خواهد کرد.
منابع آگاه در اوپک پیشتر به رویترز گفته بودند که کویت، امارات متحده عربی 
و عراق ترجیح می دهند با بازبینی اهداف تولیدشــان، راهی برای افزایش عرضه 
نفت پیدا کنند.بحث درباره اهداف تولید و نحوه محاسبه آنها، مذاکرات در خصوص 
سیاست تولید برای متوازن کردن عرضه در برابر تقاضای ضعیف را در نشست آینده 

اوپک پلاس پیچیده خواهد کرد.
امارات متحده عربی و کویت معمولا از مواضع عربســتان سعودی حمایت می 
کنند اما هر دو بر این باورند که پایین نگه داشتن تولیدشان در سال ۲۰۲۱ از نظر 
اقتصادی دشــوار خواهد بود. هر دو کشور سرمایه گذاریهای بزرگی برای افزایش 

ظرفیت تولید انجام داده اند.
کاهش تولید برای امارات متحده عربی چالش برانگیز بوده زیرا این کشور باید از 
شرکتهای نفتی بین المللی که با آنها همکاری دارد بخواهد در کاهش تولید مشارکت 
کنند. این کشور حدود ۳۳ درصد از ظرفیت فعلی تولیدش را کاهش داده و ۲.۵۹ 
میلیون بشکه در روز تولید دارد که کمتر از حدود ۳.۹ میلیون بشکه در روز پیش 

از توافق اوپک پلاس در آوریل است.
کویت هم که پیش از توافق حدود ۳.۱ میلیون بشکه در روز تولید داشت، 

 قیمت نفت برنت به 3۷ دلار سقوط کرد
قیمت نفت در بازار جهانی پس از ریزش سنگینی که در دو روز گذشته داشت، 
روز جمعه اندکی افزایش یافت اما تحت تاثیر نگرانیها از آسیب دیدن تقاضا تحت تاثیر 
موج جدید افزایش شیوع کووید ۱۹، در مسیر ثبت دومین کاهش ماهانه قرار گرفت.

بهای معاملات نفت برنت که روز گذشته به پایین ترین قیمت در پنج ماه اخیر 
سقوط کرده بود، در معاملات روز جاری ۱۵ سنت افزایش یافت و به ۳۷ دلار و ۸۰ 

سنت در هر بشکه رسید.
بهای معاملات وست تگزاس اینترمدیت آمریکا با ۱۰ سنت افزایش، به ۳۶ دلار 

و ۲۷ سنت در هر بشکه رسید.
هر دو شاخص روز چهارشنبه بیش از پنج درصد و روز پنج شنبه حدود چهار 

درصد سقوط کرده بودند.
جفری هالی، تحلیلگر ارشد بازار آسیا اقیانوسیه در شرکت OANDA در 
این باره گفت: به نظر می رسد که بازار یک بهبود موقتی پیدا کرده است. با کندی 
تقاضا برای انرژی در اروپا، مصرف جهانی ضعیفتر شده و بازگشت نفت لیبی به بازار 
باعث شده است اوپک پلاس در تصمیمش برای افزایش دو میلیون بشکه ای تولید 
در ژانویه بازبینی کند. نفت در چنین فضایی که اوپک پلاس درباره تصمیم خود هیچ 
بیانیه رسمی منتشر نکرده، بعید است صعود پایداری داشته باشد.اوپک و متحدانش 
که به اوپک پلاس معروف هستند قرار است طبق توافق اولیه، محدودیت تولید فعلی 
را تسهیل کرده و در ژانویه تولیدشان را حدود دو میلیون بشکه در روز افزایش دهند. 
عربستان سعودی و روسیه با توجه به تجدید قرنطینه در اروپا و ضعیف شدن دوباره 
تقاضا برای نفت، موافق حفظ محدودیت عرضه در سطح فعلی ۷.۷ میلیون بشکه 
در روز هستند.بر اساس گزارش رویترز، انتظار برای عادی شدن سریع روند تولید 
نفت منطقه خلیج مکزیکوی آمریکا پس از ضعیف شــدن طوفان گرمسیری زتا و 
تشدید اشباع عرضه، عامل دیگری بود که فشارهای نزولی روی قیمتها را تشدید کرد.

 اخراج ۱۴۰۰۰ نفر در غول نفتی اکسون
شرکت اکســون موبیل در راســتای بازبینی فعالیتهایش ممکن است نیروی 
کار جهانی خود شــامل کارمندان دفتری در آمریکا را حــدود ۱۵ درصد معادل 
۱۴ هزار نفر کاهش دهد.اکســون موبیل و ســایر تولیدکنندگان نفت در پی افت 
تقاضا برای نفت و سرمایه گذاریهای ناموفق در پروژه های جدید، به کاهش هزینه 
روی آورده اند. این شــرکت آمریکایی پیشتر از کاهش بیش از ۱۰ میلیارد دلاری 
بودجه در ســال میلادی جاری خبر داده بود.شــرکت اکسون در بیانیه ای اعلام 
کرد تاثیر پاندمی کووید ۱۹ بر تقاضا برای محصولات اکســون موبیل، نیاز مبرمی 
برای بهره وری کار به وجود آورده است.کیســی نورتون، سخنگوی اکسون موبیل 
گفت: حدود ۱۴ هزار کارمند در ســطح جهان معادل ۱۵ درصد از نیروی اکسون 
 موبیل ممکن اســت در نتیجه سازماندهی مجدد فعالیت، بازنشستگی و خروج بر

 مبنای عملکرد، شغلشــان را از دست دهند. اکسون موبیل تا پایان سال گذشته 
حدود ۸۸ هزار و ۳۰۰ کارمند شــامل ۱۳ هزار و ۳۰۰ پیمانکار داشــته اســت.

 این شــرکت آمار مشــخصی برای تعدیــل کارکنانش در نظر نگرفته اســت اما 
پیــش بینی می کند بازبینی فعالیتهایش به حذف حدود ۱۵ درصد از نیروی کار 

فعلی منتهی شود.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1399/08/10

شماره : 938

اداره پرسپولیس مثل اداره کردن یک وزارتخانه است

تا پایان سال اردوهای منظم و متوالی داریم
سرمربی تیم ملی کامپوند تاکید کرد با توجه به حل 
مشکل خوابگاه کمانداران در سایت آزادی این تیم تا پایان 

سال اردوهای منظم و متوالی در تهران خواهد داشت.
اســماعیل عبادی با یادآوری اینکــه اردوی تیم ملی 
کامپوند از روز شــنبه در ســایت تیر و کمان آزادی آغاز 
می شود، گفت: دو اردوی قبل را به دلیل مهیا نبودن شرایط 
در تهران به میزبانی آبیک قزوین برگزار کردیم. کمانداران 
بعد از مدت ها دوری از تمرین متمرکز به واســطه حضور 
در دو اردوی متوالی به لحاظ آمادگی تا حدی بهتر شدند 
اما متاســفانه فاصله ایجاد شده تا اردوی سوم بخشی از 
برنامه هایمان را به تاخیر انداخت.وی با یادآوری اینکه دو 
سه هفته از پایان اردوی دوم کمانداران می گذرد، تصریح 
کرد: طی این مدت به خاطر شــرایط کرونایی در کشور 
امکان برگزاری اردو در خارج از تهران وجود نداشــت اما 
خوشبختانه مشکل خوابگاه آزادی که از چند ماه پیش در 
دستور کار فدراسیون است حل شده و به همین دلیل از 
این پس امکان برگزاری تمرینات در تهران و سایت آزادی 
وجود دارد.سرمربی تیم ملی تیر و کمان در بخش کامپوند 
در این باره ادامه داد: بر این اساس دور جدید تمرینات و 
اردوهای آینده را در سایت تیر و کمان آزادی برگزار خواهیم 
کــرد چون به لحاظ محل برگزاری اردو دغدغه ای نداریم 
سعی می کنیم تا پایان سال و به رغم نداشتن رویدادی برای 
اعزام، اردوهای مرتب و منظمی داشته باشیم تا وضعیت 

آمادگی کمانداران برای حضور در میادین ۲۰۲۱ ســر و 
سامان بهتری بگیرد.عبادی با اشاره به اینکه از کمانداران 
برای حضور در دور جدید تمرینات آماده سازی تست کرونا 
گرفته شده است، گفت: پیش از آغاز تمرینات رسمی یک 

مرحله رکوردگیری از بازیکنان خواهیم داشت تا ببینیم در 
چه وضعیتی قرار دارند. به هر حال فاصله نسبتاً زیادی که 
با اردوی قبل ایجاد شده قطعاً میزان آمادگی آنها را تحت 
تاثیر قرار داده است اما خوشبختانه با توجه به برطرف شدن 

مشکل محل اردو و اینکه می توانیم تا پایان سال اردوهای 
متوالی و منظمی در آزادی داشته باشیم، خیالمان بابت 
رسیدگی نتیجه بخش به این وضعیت راحت است.سرمربی 
تیم ملی کامپوند در پاسخ به این پرسش که آیا اعضای این 
تیم از نظر داشتن امکاناتی همچون کمان مشکلی دارند 
یا خیر؟ خاطرنشان کرد: خوشبختانه با مساله خاصی در 
این زمینه مواجه نیستیم. فقط یکی از کمانداران به لحاظ 
تجهیزات مشکل داشــت که اخیراً با کمک فدراسیون، 
هیات استانی و همچنین باشگاه راد برای وی کمان تهیه 
شد. سایر نفرات کمبودی از این حیث ندارند.وی با تاکید 
دوباره بر اینکه تا پایان ســال میلادی جاری کمانداران 
کامپوند هیچ رویدادی برای حضور و اعزام ندارند، یادآور 
شد: رقابت های ما از سال آینده آغاز می شود. تمام مسابقات 
آسیایی و جهانی که تیم ریکرو باید در آن شرکت داشته 
باشــد برای ما هم مصوب شده و در آنها حضور خواهیم 
داشت.اسماعیل عبادی در پایان با یادآوری اینکه کامپوند 
از فهرست بازی های آسیایی ۲۰۲۲ حذف شده، گفت: از 
طرف فدراسیون و کمیته ملی المپیک ایران اعتراضاتی 
نســبت به این قضیه شده که البته هنوز نتیجه آن اعلام 
نشده است اما ما مسابقات قهرمانی جهان، قهرمانی آسیا 
و رویدادهای دیگری داریم که به مراتب اهمیت بالاتری 
نسبت به بازی های آسیایی دارد. تلاشمان این است در این 

بازی ها عملکردی موفق داشته باشیم.

یک پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس 
می گوید که اداره کردن این باشگاه به مانند 

یک وزارتخانه زحمت دارد.
حمید درخشــان دربــاره انتخاب جعفر 
ســمیعی به عنوان مدیرعامل جدید باشگاه 
پرســپولیس اظهار کرد: مــن انتخاب آقای 
ســمیعی را به او تبریــک می گویم. با توجه 
بــه این که او پیش از این در وزارت ورزش و 
جوانان سمت داشته قطعا شناخت خوبی از 
فضای باشگاه پرسپولیس دارد و بنابراین می 
تواند با برنامه ریزی های مشخص مشکلات 
باشگاه را مرتفع کند. او از بدنه وزارت ورزش 
که اشراف کامل بر باشگاه ها دارد به پرسپولیس 
می آید بنابراین همه مشــکلات را به خوبی 
می داند. نکته بســیار مهم و حائز اهمیت آن 
اســت که اداره کردن پرسپولیس مثل یک 
وزارتخانه زحمت دارد چون این باشگاه دائما 
درگیر مشکلات زیادی است.او افزود: مدیران 
جدید پرسپولیس در درجه اول باید آرامش را 
به تیم برگردانند تا در فاصله کمی که به فینال 
لیگ قهرمانان آسیا مانده است پرسپولیس 
بتواند روند خوبش را ادامه دهد و به قهرمانی 
آسیا برسد. مطمئن هستم با درایتی که در 
مدیــران جدید وجود دارد این مهم به انجام 
خواهــد رسید.درخشــان هم چنین تصریح 
کرد: یکی دیگر از نکات مثبت مدیران جدید 
پرسپولیس حضور فردی مثل ابراهیم شکوری 
است که به عنوان یک فرد فوتبالی با شناخت 
کامل به پرسپولیس می آید. بنابراین می تواند 

مشاوره های خوبی به مدیرعامل باشگاه بدهد 
و در امر اجرای باشگاه هم تأثیر مثبتی داشته 
باشد. شکوری در فدراسیون فوتبال هم فعالیت 
کرده بنابراین تجاربی هم که در آن جا به دست 
آورده می توانــد بیش تر به او کمک کند. من 
برای شــکوری و همین طور آقای سمیعی 

مدیران باشگاه آرزوی موفقیت دارم.
وی در پایان اظهار کرد: یک نکته بســیار 
مهم این است که با حضور شکوری به عنوان 
یک فرد فوتبالی می تواند نشــانگر این باشد 
که افرادی که قبلا فوتبــال بازی کرده اند و 
تحصیلات لازم را دارند با به دســت آوردن 

تجارب کافی می توانند پســت های مدیریت 
را بگیرند.

 انتخاب سمیعی و شکوری و لزوم 
حمایت از مدیران جوان

 مدیرعامل و معاون اجرایی جدید باشگاه 
پرسپولیس انتخاب شدند؛ انتخابی که برخی 
آن را گامی مهــم در زمینه جوان گرایی در 

مدیریت ورزش تعریف خواهند کرد.
بعد از اســتعفای »مهدی رسول پناه« از 
سرپرستی باشــگاه پرسپولیس، روز گذشته 
هیات مدیره این باشــگاه ،»جعفر سمیعی« 

مدیرکل حراســت وزارت ورزش را به عنوان 
مدیرعامل جدید این باشــگاه انتخاب کرد. 
همچنین چند ســاعت بعد هــم »ابراهیم 
شــکوری« دبیرکل سابق فدراسیون فوتبال 
و بازیکن اسبق پرسپولیس به عنوان معاون 
اجرایی این باشگاه انتخاب شد تا شاهد حضور 
دو مدیر جوان در راس باشــگاه پرسپولیس 
باشیم.با اینکه خیلی ها معتقد هستند انتخاب 
مدیر جوان و امتحان پس نداده برای باشگاهی 
مانند پرسپولیس خوب نیست، اما واقعیت این 
است که حضور دو مدیر جوان و تحصیلکرده 
در راس باشگاه پرسپولیس میتواند منشا خیر 

برای این باشگاه و البته هواداران پرشمارش 
باشد. 

باید ایــن نکته را در نظر داشــت پیش 
از این مدیرانی مانند حبیب کاشــانی، علی 
اکبــر طاهری و حمیدرضا گرشاســبی هم 
در شــرایطی به پرسپولیس آمدند و در این 
باشگاه موفق شدند که سابقه مدیریت کلان 
باشگاهی در ایران را نداشتند اما توانستند با 
نوع مدیریت خود با پرسپولیس به موفقیت 
های زیادی برســند. این یعنی صرف اینکه 
سمیعی و شکوری سابقه مدیریتی زیادی در 
فوتبال ندارند، نمیتواند متر و معیار درستی 
برای قضاوت باشد. از طرفی سمیعی با شعار 
مبارزه با فســاد در باشگاه پرسپولیس جلو 
آمد که این مســئله بسیار مهم است. قطعا 
یکی از ضعف ها و مشــکلات باشگاهی مثل 
پرسپولیس بحث فســاد است و اگر مدیری 
بتواند با این معضل مبارزه کند، نمره قبولی 
خواهد گرفت. مطمئنا در مســئله مبارزه با 
فســاد خیلی از رســانه ها و هواداران واقعی 
پرسپولیس پشت مدیریت جدید این باشگاه 
خواهند بود تا یکبار برای همیشه مسئله فساد 
در باشگاه بزرگ پرسپولیس خاتمه پیدا کند. 
در مجموع باید به زوج جدید مدیریتی باشگاه 
پرسپولیس برای پیاده کردن برنامه های خود 
در این باشــگاه زمان داد و البته این نکته را 
هم در نظر گرفت که پرسپولیس کمتر از ۲ 
ماه دیگر در فینال لیگ قهرمانان آسیا باید به 
میدان برود و به خاطر همین باید این باشگاه 
و این تیم آرامش کامل داشــته باشند تا به 

افتخاری تاریخی دست پیدا کنند.

جمشید بیرامی   

جزئیات سرقت از علی دایی در زعفرانیه

با کتف آسیب دیده هم طلای جهان را تکرار می کنم

انتخاب اصفهانیان در جا زدن داوری بود

به دنبال اعلام ســرقت گردنبند طــلای علی دایی در منطقه زعفرانیه، 
سرکلانتر یکم پلیس پیشگیری تهران بزرگ توضیحاتی را در این خصوص 

ارائه کرد.
سرهنگ محمد کالوسی در گفت وگو با ایسنا اظهارکرد: حوالی ساعت ۱۸ 
عصر روز چهارشنبه )۷ آبان ماه( علی دایی به همراه فرزندش در حال خروج 
از دفترکارش در خیابان آصف بود که ناگهان دو فرد سوار بر موتورسیکلت 

به او نزدیک شدند، گردنبند طلای او را به سرقت بردند و متواری شدند.
وی ادامــه داد: دقایقی بعد از این ســرقت و با اعــلام موضوع به مرکز 
فوریت های پلیسی ۱۱۰، تیمی از ماموران در محل حاضر شدند و بررسی 

شواهد و اظهارات شاکی که علی دایی بود، پرداختند. طبق گفته او و بررسی 
تصاویر دوربین های در محل، دو نفر سوار بر موتورسیکلت از پشت به این 
فوتبالیست سابق کشورمان نزدیک شده و در عرض چند ثانیه گردنبند را 

از  گردن آقای دایی کشیده و متواری بودند.
سرکلانتری یکم پلیس پیشگیری تهران بزرگ درباره اینکه آیا دو سارق 
علی دایی را شناسایی کرده بودند یا خیر؟ گفت: با توجه به اینکه دو سارق 
از پشت به دایی و دخترش نزدیک شدند، به نظر نمی رسد که آنان از قبل 
شناسایی شده باشند یا حتی سارقان از این موضوع که از چه کسی سرقت 
می کنند، با خبر باشند و قصد قبلی درکار بوده باشد البته این موضوع در 

حال بررسی است و فعلا نمی توان به شکل قطعی درباره آن اظهار نظر کرد.
کالوســی درباره ارزش ریالی گردنبند علــی دایی نیز اظهارکرد: ارزش 
گردنبند مسروقه به گفته علی دایی حدود ۸۰ میلیون تومان است اما نکته 
این است که متاسفانه گردنبند اوکاملا نمایان و قابل رویت بوده در حالی که 
یکی از هشدارهای همیشگی پلیس این است که شهروندان اقلام و اشیای 

قیمتی خود را به نمایش نگذارند.
وی درباره وضعیت این پرونده نیز گفت: ماموران کلانتری اقدام به تشکیل 
پرونده کرده و با ثبت اطلاعات و مستندات، پرونده را برای رسیدگی تخصصی 

به پلیس آگاهی ارجاع داده اند.

دارنــده مدال طلای آلیش جهان گفت: تا جایی که بتوانم کشــتی را 
ادامه می دهم. حتی با کتف آسیب دیده هم طلای جهان را تکرار می کنم.

هانیه عاشوری مدال طلای مسابقات جهانی قزاقستان در وزن به اضافه 
۷۵ کیلوگرم و مدال برنز مســابقات عشــایری جهان در قرقیزستان را در 
کارنامه دارد و ماه گذشته در گفت و گویی با ایرنا اظهار داشت که به دلیل 
برخورد بد رییس هیات کرمانشــاه با او و برخی از مســایل دیگر از کشتی 

خداحافظی می کند.
اما پس از دلجویی فدراسیون کشتی از وی و برگزاری اردوهای تیم ملی 
برای حفظ انگیزه و قوای جســمانی، عاشــوری در گفت و گو با ایرنا اظهار 
داشــت: با وجود آنکه هشت ماه از تمرین ها به دور بودیم اما اردوی خیلی 
خوبی را پشت سر گذاشتیم. گرچه برخی از آلیش کاران به صورت انفرادی 

تمرین داشتند اما در اردو آمادگی کاملی داشتیم.
وی افزود: شرایط اردو و سطح کشتی گیران خوب بود. باید از مونا میرزایی 

سرپرست تیم ملی و فاطمه درخشانی نایب رییس فدراسیون کشتی برای 
برپایی این اردو تشکر کنم زیرا واقعا در افزایش انگیزه ما تاثیرگذار بود.

دارنده مدال طلای آلیش جهان اضافه کرد: پیش از رودر رو شــدن با 
حریف خود در تمرین ماســک داشتیم اما تمرین ما خیلی نزدیک به هم 
نبود. در اردو بیشتر فن های کشتی را مرور کردیم و با کمربند نبودیم. آنا 

براتی هم سرمربی با اخلاق و از لحاظ فنی خیلی خوب است.
ملی پوش آلیش با بیان اینکه مقداری کتفم در اردوی تیم ملی آســیب 
دید، خاطرنشــان کرد: سرپرست تیم به من گفت تا به دکتر بروم اما به او 

گفتم که فعلا فایده ای ندارد و به کرمانشاه می روم تا خود را درمان کنم.
وی در پاسخ به این پرسش که اگر با آسیب دیدگی در مسابقات جهانی 
حاضر شود می تواند مدال طلا را تکرار کند، گفت: در دو دیدار پایانی برابر 
حریفان در مسابقات جهانی قزاقستان با آسیب دیدگی به روی تشک رفتم 
اما به طلا رسیدم و باز هم اگر با آسیب دیدگی به روی تشک بروم به طلا 
می رســم. تا جایی که بتوانم آلیش را ادامــه می دهم و به دنبال المپیکی 

شدن هستم.

پیشکســوت داوری فوتبال ایران می گوید انتخــاب فریدون اصفهانیان 
به عنوان سرپرست کمیته داوران، در جا زدن داوری فوتبال ایران است.

جعفر خوشرو پیشکسوت داوری ، در خصوص بازگشت فریدون اصفهانیان 
بر راس داوری فوتبال ایران، گفت: تمام دعواهای داوری بر سر این ریاست 
است. تا زمانی که ساختار کمیته داوران درست نشود، هیچ رئیسی نمی تواند 

کاری برای داوری انجام دهد.
وی ادامــه داد: اصلی ترین دلیل انتخاب اصفهانیان، لابی و خریدن رای 
روســای هیات های بعضی از شهرستان ها بود. او و بهاروند سال ها است که 
همکاری می کنند و سرپرســت فعلی برای این که بتواند در انتخابات رای 
بیاورد، دســت به دامان اصفهانیان شده است. البته سرپرست فعلی کمیته 
داوران در زمان ریاستش هم گلی به سر داوری نزد و حواشی زیادی داشت. 
او، روسا و سرپرست های بعد از او نتوانستند داوری ایران را به سوی پیشرفت 

ســوق دهند و ســال ها اســت که داوری در جای خود  در جا می زند. اگر 
فغانی را کنار بگذاریم، کدام داوران ما در بازی های معتبر ســوت زده اند و 
یا حتی کاندید قضاوت شــده اند؟ اشتباهات داوری در لیگ برتر چقدر کم 
شــده است؟ همه این درجا زدن ها و پسرفت ها در سال های اخیر رخ داده 

است که فریدون اصفهانیان نیز در آن بی تاثیر نیست.
خوشــرو در خصوص وضعیت داوران گفت: کمیته داوران نه  ســاختار 
مشــخص دارد و نه هیچ برنامه ای برای آموزش و پیشرفت داوران دارد. هر 
کسی به کمیته می آید به فکر گرفتن سمت و جایگاه خودش است و دلش 
به حال داوری نمی سوزد. نه مزیت هایی برای داوران در نظر گرفته می شود 
و نه دســتمزد آن ها افزایش پیدا می کند. با این شرایط داور با کدام انگیزه 
به زمین بیاید و ســوت بزند. نه تنها کمیتــه داوران بلکه کمیته انضباطی 
هم پشتیبان داوران نیست و یک مربی یا بازیکنی حقوقش ۱۰ یا ۲۰ برابر 

داوران است، به راحتی به آن ها بی احترامی کنند و قانون را رعایت نکنند.
ایــن پیشکســوت داوری در خصــوص داوران لیــگ بیســتم گفت: 
ســال ها اســت که روند پیشــرفت داوری در فوتبال ایران درســت طی 
نمی شــود. بســیاری از داوران رده پایینــی بــا ســفارش ســمت داران 
 هیات هــای فوتبــال اســتان ها بــه رده های بالاتر فرســتاده می شــوند

 و وقتی به رده ملی یا بین المللی می رسند، عیار واقعی خود را نشان می دهند؛ 
تعــداد کم نماینده های داوری فوتبال ایران در بازی های مهم خود بیانگیر 
این موضوع است. داوری فوتبال ایران نیاز به تفکری جدید و دلسوز دارد. 
تفکری که برای پیشــرفت داوری و کاهش فشار از روی داوران، نه گرفتن 
ســمت در فدراسیون فوتبال و افزایش حقوق باشد. این داوری با این وضع 
فدراســیون و افراد انتخاب شــده زمان می برد تا درست شود و باید کاری 

اساسی در آن صورت بگیرد.

 تعویق دوباره لیگ و بازی های دوستانه در تونس به خاطر کرونا
شــیوع دوباره ویروس کرونا باعث لغو رقابت هــای لیگ و تمامی بازی های 

دوستانه در تونس شد.
بــه گــزارش آس، فدراســیون فوتبال تونس اعــلام کرد که بــا توجه به 
محدودیت هایی که اخیراً توســط دولت اعمال شــده اســت برای جلوگیری از 
گسترش کرونا، مسابقات لیگ برای فصل ۲۰۲۰-۲۰۲۱به یک ماه آینده موکول 
می شود.قرعه کشی مسابقات لیگ پیش از این در میان مسوولان باشگاه برگزار 
شــده بود، اما فدراسیون تونس روز پنج شنبه بیانیه ای منتشر کرد و اعلام کرد 
تاریخ جدید شــروع فصل ۲۷ نوامبر اســت که دلیل آن نگرانی به خاطر شیوع 

اخیر  ویروس کرونا است.
فدراسیون فوتبال تونس هم چنین پیش از این اعلام کرده بود که در صورت 
نیاز، تاریخ تعیین شده برای مسابقات باید تغییر کند و به نظر می رسد که زمان 

مناسبی برای شروع فصل جدید در لیگ تونس نیست.
فدراسیون هم چنین برگزاری هرگونه بازی دوستانه را تا اطلاع ثانوی مطابق 
 ۱۹-covid بــا اقدامــات جدید دولت تونــس برای جلوگیری از گســترش

ممنوع کرد.
براســاس اطلاعات دانشگاه جان هاپکینز، بیش از ۵۴ هزار نفر در تونس به 

کرونا مبتلا شده اند که بیش از یک هزار نفر نیز جان شان را از دست داده اند.
فوزی مهدی، وزیر بهداشــت تونس گفت که وضعیت کشور  بسیار بحرانی 

شده است.

 گزینه مدنظر سران سیتی برای جانشینی گواردیولا مشخص شد
گفته می شــود مسوولان منچسترسیتی به دنبال جانشینی ژولین ناگلزمن 

به جای پپ گواردیولا هستند.
به گزارش تایمز، قرارداد پپ گواردیولا با منچسترسیتی رو به اتمام است و دو 
طرف هیچ مذاکره ای برای تمدید قرارداد نداشتند. از طرف دیگر نتایج ضعیف 
منچسترســیتی در فصل قبل و حذف به وسیله لیون فرانسه از لیگ قهرمانان 
اروپا، باعث شده است مسوولان منچسترسیتی اعتماد خود را به پپ گواردیولا از 
دست بدهند و به سراغ یک مربی جوان رفتند که نتایج خوبی با لایپزیگ کسب 
کرده است و فصل قبل توانست این تیم را به نیمه نهایی لیگ قهرمانان بیاورد. 
ژولین ناگلزمن، سرمربی آلمانی می تواند پاسخ خوبی از سوی منچسترسیتی 
به یورگن کلوپ آلمانی در لیورپول باشــد. این مربی جوان و صاحب ســبک و 
ایده توانایی های خود را در بوندسلیگا به خوبی اثبات کرده است و آماده رفتن 

به تیمی بزرگتر و برداشتن قدم های بعدی است. 
به نظر می رســد همه چیز به نتایج این فصل منچسترسیتی مرتبط است و 
در صورتی که این تیم نتواند قهرمانی در لیگ قهرمانان یا لیگ برتر را به دست 

بیاورد، احتمالا پپ گواردیولا جای خود را به ناگلزمن خواهد داد. 
منچسترســیتی بعد از برتری برابر مارسی در لیگ قهرمانان در بازی بعدی 
خود باید در لیگ برتر به دیدار شــفیلدیونایتد برود و سپس در لیگ قهرمانان 
اروپا در سومین دیدار مرحله گروهی با المپیاکوس یونان بازی خواهد داشت.

 خروج فابینیو از فهرست برزیل
مصدومیت فابینیو در بازی برابر میتیلند دانمارک جدی است و این بازیکن 

از فهرست تیته برای بازی های انتخابی جام جهانی کنار گذاشته شد.
بــه گزارش دیلی میرور، فابینیو هافبــک برزیلی در دیدار این هفته تیمش 
در لیگ قهرمانان برابر میتیلند دانمارک دچار مصدومیت شــد و زمین بازی را 
تــرک کرد. مصدومیتی که هواداران این تیم را خصوصا بعد از اتفاقی که برای 

ویرجیل فان دایک رخ داد نگران کرده است. 
اکنون به نظر می رســد مصدومیت این بازیکن جدی اســت طوری که تیته 
ســرمربی برزیل این بازیکن را از فهرست نفرات تیمش برای رقابت های پیش 
رو در انتخابی جام جهانی خط زد و این نشان می دهد آنطور که یورگن کلوپ 
فکر می کرد، مصدومیت فابینیو از ناحیه همســترینگ جدی است و احتمالا او 
۶ هفته قادر به همراهی تیمش نباشــد. این در حالی اســت که در حال حاضر 
لیورپول در دفاع دچار بحران شده است و یورگن کلوپ بعه دنبال خرید بازیکنی 

در این بخش است تا بتواند از مشکلات تیمش کاهش دهد. 
تیم ملی برزیل در دو بازی حساس پیش رو در حالی برابر ونزوئلا و اروگوئه 
قرار می گیرد که سلسائو با ۶ امتیاز از شرایط خوبی در جدول رده بندی برخوردار 
اســت ولی تیته برای این دو بــازی آلان از اورتون را به تیم ملی برزیل دعوت 

کرده است و فابینیو فعلا باید به مداوا بپردازد. 
لیورپول در بازی بعدی خود باید برابر وستهام قرار گیرد که در دو هفته اخیر 
توانسته تاتنهام و منچسترسیتی را متوقف کند. قرمزهای بندر آنفیلد سپس در 
آخرین دیدار مرحله گروهی لیگ قهرمانان اروپا با آتالانتا بازی خواهند داشت.

 بازگشت حاشیه سازان به تیم ملی انگلیس
گرت ســاوت گیت دو بازیکن خاطی تیم ملی فوتبال انگلیس را به تیم ملی 

این کشور دعوت خواهد کرد.
به گزارش استار، گرت ساوت گیت سرمربی تیم ملی فوتبال انگلیس میسون 
گرینوود و فیل فودن را قبل از بازی با دانمارک در لیگ ملت های اروپا به دلیل 
مسائل غیراخلاقی از اردوی تیم ملی فوتبال انگلیس اخراج کرد. این دو بازیکن 
قوانین قرنطینه را زیر پای گذاشتند و انتقادهای زیادی را متوجه خود کردند.

با این حال درخشــش هر دو بازیکن در تیم های شــهر منچستر باعث شده 
است، گرت ساوت گیت درهای تیم ملی را بار دیگر به روی این دو بازیکن باز 
کند. تیم ملی فوتبال انگلیس در ۳ بازی پیش روی خود در پنجره فیفادی باید 
برابر ایرلند در دیداری دوســتانه و بلژیک و ایســلند در لیگ ملت های اروپا به 
میدان برود و به همین خاطر گرت ساوت گیت اعلام کرده است این دو بازیکن 

به دلیل اثبات ارزش های فوتبالی به تیم ملی دعوت خواهند شد.
گریننود توانســت در بازی برابر لایپزیگ در حالی که از ابتدا به میدان رفته 
بود گل اول را به ثمر برساند و فیل فودن نیز در لیگ برتر برابر وستهام گلزنی 

کرد و در بازی های اخیر سیتی نیز عملکرد خوبی از خود ارائه داده است. 
قرار اســت فهرســت نفرات انگلیس برای بازی های پیــش رو هفته آینده 

اعلام شود.

 خشم هواداران اسطوره گلف جهان از حمایت علنی اش از ترامپ
حمایــت علنی جک نیکولاس از دونالد ترامــپ برای انتخابات آمریکا باعث 

نارضایتی برخی از علاقه مندان و هواداران او شد.
به گزارش راشــاتودی، جک نیکلاوس با برنده شدن ۱۱۷ تورنمنت حرفه ای 
در کارنامه درخشان خود، ۷۳ مسابقه در تور PGA و ۱۸ مسابقه در مسابقات 

قهرمانی، یکی از بزرگترین گلف بازان تمام دوران محسوب می شود.
او با شــش رکورد بیشترین برد در مسترز را کسب کرده و طرفداران زیادی 
دارد. با این حال موضع گیری اخیر او در قبال انتخابات ریاست جمهوری آمریکا 

برای او گران تمام شده است و انتقادات زیادی به او وارد شده است. 
نیکولاس با انتشــار بیانیه ای در حمایت از ترامپ نوشت: ترامپ به خیلی از 
وعده های خود عمل کرده است و نسبت به رئیس جمهورهای دیگر بسیار وسیع 
عمل کرد و ســعی کرد اقشار بسیار مختلفی را در نظر بگیرد. می دانم شما نیز 
خیلی از توئیت ها و گفته های او را نمی پســندید. من به او این موضوع را اطلاع 
دادم. هر چند ترامپ از این حمایت تشکر و قدردانی کرد ولی خیلی از کاربران 
و هواداران به انتقاد از رفتار او پرداختند و آن را زیر سوال بردند و اعلام کردند 

این حمایت اسطوره ورزشی از ترامپ وجهه و جایگاه او را خراب می کند.
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بوشــهر - نماینده مردم دشتستان در مجلس شورای اسلامی با تاکید 
بر لزوم تلاش برای بهبود وضعیت مســکن گفت: خودم مستاجر هستم و 
شرایط مســتاجرین را درک می کنم.پس از انتشار کلیپی طنز با موضوع 
افزایش قیمت خرید و اجاره مسکن و درخواست از نماینده دشتستان در 
مجلس برای ساماندهی این وضعیت، این نماینده مجلس شورای اسلامی 
به این موضوع واکنش نشــان داد.ابراهیم رضایی در صفحه شخصی خود 
نوشت: مانند بسیاری از موکلینم مستأجر هستم و شرایط آنها را با پوست 
و استخوان درک می کنم. وضعیت موجود را حاصل مولتی میلیاردرهایی 
می دانم که بعد از سال ها حضور در مقام وزارت هنگام خداحافظی با وقاحت 

تمام اعلام و افتخار می کنند که حتی یک مســکن هم به مردم نداده اند.
عضو کمیســیون امنیت ملی مجلس ادامه داد: قطعاً حل کردن مشکلی 
که از هفت سال دست روی دست گذاشتن پدید آمده است نیازمند مدت 
زمان زیادی است اما افتخار می کنم که در این مجلس از حامیان و طراحان 
اولین طرحی بودم که در راســتای کمک به بهتر شــدن وضعیت مسکن 

بود و طرح های جدیدی در مجلس جهت بهبود شرایط در دست است.
وی افــزود: معتقدم شــرایط موجود بهبود نمی یابــد مگر اینکه اول، 
کسانی در مصادر و وزارت راه و شهرسازی قرار گیرند که دغدغه مستضعفین 
و محرومین را داشــته باشــند، نه رانت خواران مغروری که بحران امروز 

میراث شوم ســال ها تاخت و تاز آنها در وزارت است. دوم، وضع قوانینی 
که بتواند به بهبود وضعیت مسکن و اجاره بها کمک کند و سوم، وظیفه 
خود ماســت که حال همدیگر را درک کنیم و در این شــرایط ســخت 
کرونایی تیغ روی همدیگر نکشیم.رضایی خاطرنشان کرد: زبان طنز یکی 
از زیباترین شیوه های نقد و نقادی است. از برادران عزیزم آقایان غلامی، 
بحرینی و شــیخی در تهیه این تلخند اجتماعی تشکر می کنم.وی افزود: 
این تعهد را داده و می دهم که تا آخر پاسخگوی دغدغه های مستضعفین 
و محرومین خصوصاً موکلینم باشــم. بار دیگر از نقادی زیبای شما تقدیر 

و تشکر می نمایم.

فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا )ص( از تکمیل 
پروژه آزاد راه کنارگذر جنوبــی تهران )آزاد راه غدیر( تا 
پایــان آبان ماه خبر داد و گفت: زمان افتتاح این آزاد راه 
منوط به نظر وزارت راه و شهرسازی است.»سعید محمد« 
با تشــریح آخرین وضعیت پروژه آزاد راه کنارگذر جنوبی 
تهران اظهارداشــت: این آزاده راه که بنام پربرکت غدیر 
مزین شده است تا پایان آبان ماه تکمیل می شود و البته 
زمان افتتاح آن منوط به نظر  وزارت راه و شهرسازی است.

فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا )ص( ادامه داد: این 
پروژه ۱۶۰ کیلومتری یک آزاد راه بسیار مهم و استراتژیک 
است و عمده بار ترانزیتی که در حال حاضر از تهران و کرج 
عبور می کند به آن منتقل می شود.به گفته محمد ارزش روز 
این بزرگراه که از اســفندماه ۹۴ آغاز شده است،   ۳۸۰۰ 
میلیارد تومان است که ۷۰ درصد آن توسط قرارگاه و ۳۰ 

درصد توسط وزارت راه و شهرسازی تامین شده است.
وی گفــت: آزادراه کنارگذر جنوبی تهــران در ۱۶۰ 
کیلومتر از محدوده صنعتی آبیک در آزاد راه کرج- قزوین 
آغاز شــده و پس از عبور از نظرآباد، هشتگرد و اشتهارد، 
آزاد راه تهران- ساوه را قطع می کند و در نهایت به شهرک 

صنعتی چرم شهر در آزاد راه قم- گرمسار متصل شود.

  راه آهن خواف - هرات یک ماه  آینده به بهره 
برداری می رسد

فرمانده قرارگاه خاتم الانبیا همچنین درخصوص آخرین 
پیشرفت های راه آهن خواف- هرات گفت: این پروژه نیز تا 
یک ماه آینده آماده بهره برداری می شود که توسط خاتم 

الانبیاء )ص( انجام شده است.
محمد با تاکید بر اهمیت ارتباطات ریلی با کشورهای 
همسایه و تکمیل خصوص ترانزیتی کشور گفت: افغانستان 

ظرفیت های بالایی در زمینه مبادلات تجاری با کشورمان 
دارد اما متاسفانه راه دستیابی مطمئنی بین دو کشور برقرار 
نبوده و انتظار می رود توسعه راه آهن هم به توسعه فرهنگی 

و اجتماعی و هم توسعه اقتصادی منطقه کمک کند.
وی افزود: راه آهـن خواف-  هرات  به طول حدود ۱۹۱ 
کیلومتر، بصـورت یـک خطه، بـا سرعـت  ۱۶۰ کیلومتر 
بر ســاعت برای مسافری و ۱۲۰ کیلومتر بر ساعت برای 
قطارهای باری، از کیلومتر ۲۴ راه آهن ســنگان - تربت 
حیدریه  در نزدیکی ایســتگاه خواف شروع و در منطقه 

نسبتاً کم عارضه و هموار پیش می رود.  
فرمانده قرارگاه خاتم الانبیا ادامه داد: مسیر این راه آهن 
در کیلومتر ۱۲ جاده تایباد - خواف و در کیلومتر ۲۱، جاده 
معدن سنگان را بصورت زیرگذر قطع می کند و در کیلومتر 
۳۸ الــی ۴۲ از ارتفاعات خواجه انجیر عبور و در کیلومتر 

۴۷ الی ۵۲ وارد منطقه کم عارضه و نسبتاً هموار می شود.  
به گفته محمد، این پروژه از کیلومتر ۵۵ در مجاورت نوار 
مرزی قرارگرفته و در کیلومتر ۷۶ به مرز شمعتیغ می رسد 
و تا ایستگاه جونو ۶۳ کیلومتر راه دیگر باید طی شود که 
البته این جزو سومین قطعه از قطعاتی است که ایران آن 

را ساخته و به زودی به بهره برداری می رسد.
فرمانده قــرارگاه خاتم گفت: مطالبات قرارگاه در این 
پروژه پرداخت نشــده که درخواست مساعدت از وزارت 

راه داریم.
وی در پاسخ به سؤالی درباره پروژه انتقال آب از سد لار 
برای تامین آب شرب تهران و پردیس گفت:  این پروژه در 
دست اجرا است اما بدلیل  عدم تامین مالی پیشرفت کار 
کند شده است. امکانات زیادی را در آن کارگاه مستقر کرده 
ایم و پیگیری زیادی شده است که وزارت نیرو این پروژه را 

در اولویت قراردهدکه متاسفانه اینطور نشد و امیدواریم که 
با عنایت بیشتر دولت این پروژه هم فعال شود.

فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا )ص( درباره فاز 
جدید پالایشگاه ستاره خلیج فارس گفت: یکی از دغدغه 
های رهبر معظم انقلاب در حوزه نفت و گاز جلوگیری از 
خام فروشی است و بارها بر احداث پترو پالایشگاه ها تاکید 
کردند.  لذا ما براساس تاکیدات رهبر معظم انقلاب از سال 

گذشته در این زمینه برنامه ریزی کرده ایم.
محمد ادامه داد: براســاس موافقتنامه ای که با وزارت 
نفت به امضا رســاندیم قرارشد مالکیت فاز چهار و تامین 
منابع مالی با خاتم الانبیاء باشد. تولیدات این پترو پالایشگاه 
مواد اولیه صنایع نســاجی، مواد اولیه صنایع شوینده ها و  
مواد پت است که امروز کشور وارد کننده این مواد است. 
با احداث این پتروپالایشگاه نه تنها نیازمندی های داخل 
را تامین می کنیم بلکه امکان صادرات هم فراهم می شود.

وی گفت: کلنگ احداث این طرح یک ماه قبل بر زمین 
خورده و ما ظرف دوســال این پتروپالایشگاه تمام ایرانی 
را بــه بهره برداری خواهیم رســاند. در این زمینه با تمام 
ســازندگان ایرانی ارتباط گرفتیم و تجهیزات را سفارش 
دادیم و پتروپالایشگاهی صد در صد ایرانی خواهیم ساخت.

فرمانده قــرارگاه خاتم الانبیا با بیان اینکه قرارگاه هر 
هفته یک پروژه افتتاح می کند، گفت: اجرای فاز یک »ان 
جــی ال ۳۲۰۰ »  در غرب کارون از مهمترین طرحهای 
قرارگاه است که گازهای مازاد سرچاهی را جمع آوری کرده 
و به فرآورده مورد نیاز خوراک پتروشیمی تبدیل می کند.

محمد با بیان اینکه این فاز تا اردیبهشــت سال آینده 
آماده می شــود، گفت: ما در اوج تحریم ها هســتیم ولی 
توانستیم ماه گذشته رکورد توتال را بزنیم و ۳.۵ درصد در 

یک ماه پیشرفت داشته باشیم.

ششــمین مرز ریلی کشور در مسیر خواف- هرات با 
ظرفیت ۱.۷میلیون تن ترانزیت بار از کشــورهای حوزه 
cis )مستقل مشترک المنافع(، ترکیه و خلیج فارس به 

زودی توسط دولت تدبیر و امید افتتاح می شود.
پرونده افتتاحیه های دولت در بخش حمل و نقل ریلی 
اکنون به یکی از مهم ترین و اقتصادی ترین مسیرها یعنی 

اتصال ریل ایران به افغانستان رسیده است.
سالها بود که توسعه کریدورهای ترانزیتی در دستور 
کار قرار داشــت و در سیاســت های کلی برنامه ششم 
مورد تایید قرار می گرفت اما در بخش اجرا به فراموشی 

سپرده می شد.
اما دولت تدبیر و امید در کنار تکمیل و اتصال ۵ مرکز 
استان به شبکه ریلی، تکمیل و اتصال راه آهن خواف به 
هرات را در دســتور کار قرار داد که اکنون به پیشرفت 
فیزیکی ۹۹ درصد رســیده اســت و تا پایان همین ماه 
یک مرز ریلی جدید به مرزهای جمهوری اسلامی ایران 
افزوده می شود و دو کشور فارسی زبان و همسایه )ایران 
و افغانستان( را از طریق شبکه ریلی به همدیگر متصل 
می کند.ایران امیدوار اســت که بتواند از این مسیر ریلی 

سهم خوبی را از ترانزیت منطقه را ایران کسب کند.
سعید رسولی معاون وزیر راه و شهرسازی و مدیرعامل 
شــرکت راه آهن جمهوری اســلامی ایران روز جمعه 
به خبرنگار اقتصادی ایرنا، گفت: این مســیر ریلی بین 
المللی ظرفیت ۱,۷ میلیون تن ترانزیت بار از کشورهای 
حوزه cis و ترکیه و خلیج فارس را دارد و در عین حال 
حــدود ۳ میلیون تن ظرفیت حمل بــار بین صادراتی 
و وارداتی برای این مســیر تعریف شده است.وی ادامه 

داد:مسیر ریلی خواف -هرات مجموعاً ۲۱۸ کیلومتر در 
چهار قطعه است که قطعه یک و دو این مسیر از خواف 
تا شمتیغ داخل ایران به طول حدود ۷۶ کیلومتر و قطعه 
سوم نیز از شمتیغ تا روزنک به طول ۶۲ کیلومتر داخل 

خاک افغانستان است.  
به گفته رسولی قطعه چهارم از روزنک تا هرات است 
که اکنون ساخت آن توسط مسئولان افغانستان، در دست 
اقدام است.مدیرعامل شرکت راه آهن گفت: قطعه ای که 
ساخت آن به پایان رسیده و به بهره برداری می رسد، مسیر 

ریلی خواف تا روزنک است که ۷۶ کیلومتر این مسیر در 
خاک ایران و ۶۲ کیلومتر آن در خاک افغانستان است. 
تاریخ افتتاح این مسیر ریلی، آن طور که پیش بینی شده 
برای نیمه دوم آبان است و از روز افتتاحیه هم بهره برداری 
رســمی با مبادله قطارهای باری انجام خواهد شــد.وی 
افزود: تعداد قطاری که در این مسیر ریلی به کار گرفته 
می شود، بستگی به تقاضای بار و مسافر دارد. قطعاً از روز 
اولیه افتتاح، امکان تخمین تقاضا وجود ندارد. اکنون با 
محوریت راه آهن، صاحبان کالا، بازرگانان و بازاریابان که 

مســئولیت جذب بار را دارند، در حال گفت وگو هستند 
تا برای بهره برداری از ظرفیت این مســیر ریلی، حداکثر 

استفاده بشود.

 مرزهای ریلی ایران اکنون کجاست؟
مرزهای ریلی ایران با سایر کشورهای همجوار اکنون به 
سرخس، رازی، میرجاوه، جلفا و لطف آباد ختم می شود.

ایستگاه ســرخس به عنوان ایستگاه مرزی راه آهن 
ایران با کشور ترکمنستان و نقطه اتصال به شبکه ریلی 
کشــور به کشورهای CIS )مستقل مشترک المنافع( 
در فاصله ۱۰۴۶ کیلومتری تهران قرار دارد.ایستگاه 
رازی به عنوان ایستگاه مرزی راه آهن ایران با کشور 
ترکیه در فاصله ۹۶۰ کیلومتری تهران قرار دارد و  
ایستگاه همجوار این ایستگاه در خاک ترکیه کاپیکوی 
)Kapikoy( اســت. ایســتگاه مرزی جلفا به عنوان 
ایســتگاه مرزی راه آهن ایران با جمهوری نخجوان 
در فاصلــه ۸۸۵ کیلومتــری تهران قرار دارد. حمل 
و نقل ریلی از طریق این مرز فعلًا به دلیل مناقشــه 
بین جمهوری آذربایجان و ارمنستان تا نخجوان، بر 
اساس کنوانسیون SMGS صورت می پذیرد. مرز 
لطف آباد در شــمال شــرقی کشور و استان خراسان 
شمالی واقع است.  این ایستگاه به شبکه ریلی کشور 
متصل نیست ولی خط عریض  )۱۵۳۰mm( کشور 
ترکمنستان به میزان ۱۵۰۰ متر از نقطه صفر مرزی 
به داخل کشــور وارد شده است. از این مرز حمل و 
نقــل ترکیبی صورت می گیرد. حمل و نقل ریلی از 

این مرز تابع مقررات SMGS است.

لزوم تلاش برای بهبود وضعیت مسکن

افتتاح ششمین مرز ریلی کشور تا پایان آبان ماه

آزاد راه کنارگذر جنوبی تهران تا پایان آبان تکمیل می شود

در حالی که هیچ یک از اولتیماتوم های وزیر راه و رئیس سازمان هواپیمایی 
برای توقف افزایش قیمت بلیت هواپیما اثرگذار نبوده، ایرلاین ها همچنان از 
زیــان ده بودن صنعت هوانوردی در ایران می گویند.پــس از آنکه وزیر راه و 
شهرســازی در نیمه مهر ماه، از الزامی شدن فروش بلیت پروازهای داخلی 
تــا حداکثر ۶۰ درصد ظرفیت هواپیمــا خبر داد، در ۱۸ مهر ماه نیز انجمن 
شــرکت های هواپیمایی با همین بهانه )کاهــش فروش ظرفیت هر پرواز( و 
همچنین افزایش نرخ ارز، نسبت به انتشار لیست جدید قیمت های حداقلی 
و حداکثری مسیرهای مختلف هوایی اقدام کرد.ارقام قیمت بلیت پروازها در 
این نرخ نامه با افزایش ۵۵ تا ۱۵۵ درصدی نسبت به آخرین نرخ نامه منتشره 
در خرداد امسال مواجه شده بود؛ حداقل قیمت بسیاری از مسیرهای پروازی 
از ۷۵۰ هزار تا بالای یک میلیون تومان و حداکثر قیمت ها نیز از ۱.۴ تا ۱.۹ 
میلیون تومان متغیر و در تعدادی از مسیرهای طولانی تر مانند تبریز-کیش 

هم به بالای ۲ میلیون تومان رسیده بود.

 اولین واکنش وزیر راه: قیمت جدید بلیت ها به هیچ وجه مورد 
تأیید نیست

انتشار این نرخ نامه با واکنش وزیر راه و شهرسازی مواجه شد و در حاشیه 
مراسم افتتاح نمایشگاه دائمی شرکت راه آهن، اعلام کرد: به هیچ وجه این 
نرخ نامه مورد تأیید ما نیســت. اما همان شب در بخش خبری ۲۱ سیما از 
بررسی بیشتر کارشناسی این موضوع خبر داد که در رسانه ها از آن به چرخش 

موضع وزیر راه تعبیر شد.

 در جلسه وزیر راه با مدیران عامل ایرلاین ها چه گذشت؟
چند روز قبل از آبان ماه نیز شرکت های هواپیمایی با وزیر راه و شهرسازی 
و رئیس سازمان هواپیمایی کشوری نشستی برگزار کردند که در آن مدیران 
عامل ایرلاین ها از قیمت تمام شده هر نفر-صندلی در پروازهای داخلی پرده 
برداری و اعلام کردند نرخ های موجود باعث زیان ده بودن شرکت ها شده است.

وزیر راه و شهرسازی پس از این نشست با حضور در یک برنامه تلویزیونی، 
از معرفی شرکت های هواپیمایی گران فروش به تعزیرات حکومتی خبر داد.

پس از این نشست نیز تورج دهقانی زنگنه رئیس سازمان هواپیمایی کشوری 
از عدم قطعی افزایش قیمت بلیت هواپیما از ابتدای آبان و بررسی بیشتر نظرات 

ایرلاین ها با استفاده از صورت های مالی این شرکت ها خبر داد.

 بازدید میدانی رئیس سازمان هواپیمایی از اجرای فروش بلیت 
تا 6۰ درصد ظرفیت

رئیس سازمان هواپیمایی کشوری سپس اول آبان در فرودگاه مهرآباد حاضر 
شد و از رعایت یا عدم رعایت الزام فروش ۶۰ درصدی ظرفیت هواپیماها از سوی 
ایرلاین ها، بازدید میدانی کرد.معاون وزیر راه در حاشیه این بازدید اعلام کرد: 
قرار نیست نرخ بلیت ها افزایش یابد و به جای آن به ایرلاین ها ارز نیمایی برای 
خرید قطعات وارداتی تخصیص داده شده و همچنین تخفیف در هزینه های 
دولتی ایرلاین ها یا خدمات فرودگاهی ارائه می شــود؛ ضمن اینکه تسهیلات 
ریالی نیز به شــرکت های هواپیمایی اعطا خواهد شد.علی رغم همه عتاب و 
خطاب هایی که مسئولان ارشد صنعت هوانوردی با ایرلاین ها داشته اند، اما باز 
هم مســافران متعددی در تماس با خبرنگار مهر، از افزایش ۲ تا ۲.۵ برابری 
نرخ پایه )حداقلی( بلیت پروازهای داخلی در روزهای آغازین آبان ماه که 
جز فصول کم تقاضا )low season( محسوب می شود، خبر می دهند؛ 
به عنوان مثال برخی مسافران می گویند پرواز تهران-عسلویه که تا پیش از 
این افزایش، ۲۷۰ تا ۳۵۰ هزار تومان بود، به ۷۰۰ هزار تا یک میلیون تومان 

افزایش یافته است.

 افشاگری یک مدیر آژانس هواپیمایی از اقدامات پشت پرده 
برخی ایرلاین ها

یک فعال صنعت گردشــگری که از ترس پلمب شدن دفترش نخواست 
نامش فاش شود، مقصر این افزایش قیمت ها را نه بهانه افزایش ارز دانست و 

نه فروش بلیت تا ۶۰ درصد ظرفیت؛ وی اظهار داشت: دو سه شرکت هواپیمایی 
به صورت مافیایی و هدفمند کار می کنند تا گرانی بلیت هواپیما اجرایی شود. 
هر عامل فروشی که بخواهد بلیت ارزان بفروشد، تهدید به پلمب دفتر می شود؛ 
ارزان فروشی در کشور جرم شده است.وی با بیان اینکه ایرلاین ها اطلاعات 
غلط به مســئولان صنعت هوانوردی می دهند و صنعت گردشگری ایران را 
نابود می کنند، گفت: ایرلاین ها به جای اجرای کف قیمت، از وسط قیمت را 
اعلام کردند یعنی کلاس های پایین تر را نمی فروشند؛ پذیرایی در طول پرواز 
و کیترینگ را به بهانه شیوع کرونا حذف کرده اند، اما حتی ماسک به مسافر 
نمی دهند! اگر مسافری بند ماسکش پاره شود باید از دیگر مسافران ماسک 
بگیرد.به گفته این مالک دفتر خدمات گردشگری، به تعدادی از شرکت های 
هواپیمایی تسهیلات کرونایی چند صد میلیاردی پرداخت شده، اما تا کنون 

به آژانس های گردشگری یک ریال هم داده نشده است.

 دبیر انجمن ایرلاین ها: اینها اظهارات چارترکننده هاست
مقصود اسعدی سامانی دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی در گفت وگو با 
خبرنگار مهر، با رد اظهارات مالکان دفاتر خدمات گردشگری، گفت: اینها سخنان 

چارترکننده هایی است که مشکلاتی برای صنعت هوانوردی ایجاد کرده اند.
مدیرعامل یکی از شرکت های هواپیمایی نیز در گفت وگو با خبرنگار مهر 
با بیان اینکه اظهارات این مالک آژانس گردشگری ۱۰۰ درصد اشتباه است، 
گفت: ایرلاین ها در حال حاضر حداقل ۲۵ درصد زیر قیمت تمام شده بلیط 
را می فروشــند.وی ادامه داد: بنده در جلسه ای که مدیران عامل ایرلاین ها با 
وزیر راه داشتند، قیمت تمام شده هر نفر-صندلی را اعلام کردم و آماده هستم 
در هر جایی که انتقادی هست، به عنوان کارشناس بحث کنم.عضو انجمن 
شرکت های هواپیمایی ادامه داد: در مورد وام کرونا هم باید بگویم به غیر از 
هما، هیچ شرکت هواپیمایی نتوانسته است آن را دریافت کند.وی تصریح کرد: 
به نظر می رسد این مدیر آژانس فروش بلیت از اینکه فروش اینترنتی بلیت 

هواپیما راه اندازی شده، ایرلاین ها را مقصر اعلام کرده است.

چالش بی پایان قیمت بلیت هواپیما

  مقررات نگهداری کالاهای خطرناک در بنادر بازنگری شد 
مدیر عامل ســازمان بنادر و دریانوردی گفت: پــس از حادثه انفجار در بندر 
بیروت، در نگهداری کالاهای خطرناک در بنادر تجاری کشور بازنگری شد و موارد 

و کالاهای مستعد خطر را از این بنادر خارج کردیم.
محمد راستاد با اشاره به اینکه حمل و نقل کالاهای خطرناک جز مواردی است 
که در فرایند تجارت بین المللی همواره از طریق دریاها جابجا می شوند و در بنادر 
نیز محل های خاصی برای نگهداری آنها وجود دارد افزود: در بنادر تجاری کشور، 
این کالاها از نظر ساختار و نحوه نگهداری به نحوی نگهداری می شوند که حداقل 
ماندگاری را داشته باشند و با توجه به ریسک آنها، از توقف کالاهای دارای ریسک 
بالا جلوگیری می شود.معاون وزیر راه و شهرسازی اضافه کرد: در مقررات و تدابیر 
نگهداری این کالاها، سایت های اختصاصی نگهداری کالاهای خطرناک و نگهداری 
در حداقل زمان ممکن و تعیین تکلیف ســریع کالاهایی که الزاماً باید ماندگاری 
بیشتری در بنادر داشته باشند بازنگری شده و زمینه بروز حادثه ای نظیر انفجار 
بندر بیروت در بنادر کشــور وجود ندارد.وی همچنین از ارزیابی مداوم کالاهای 
دارای ریســک نگهداری در بنادر تجاری کشور خبر داد و گفت: در حوادث اخیر 
به طور خاص روی کالاهایی که دارای قابلیت انفجار دارند تمرکز کردیم و مواردی 
که قابلیت انفجار داشــت را نیز از بنادر منتقل کردیم.مدیرعامل سازمان بنادر و 
دریانوردی همچنین با اشــاره به تلاش دشمنان در دو نوبت در سال جاری برای 
ایجاد اختلال در ســامانه های راهبری و مدیریت بنادر افزود: تهدیدات سایبری به 
مجموعه تهدیداتی که همواره متوجه بخش حمل و نقل دریایی و تجارت خارجی 
کشور بوده افزوده شده و هدف این اقدامات ایجاد اختلال در فعالیت های دریایی 
کشــور است.وی افزود: خوشبختانه با همکاری و استفاده از نظرات و دیدگاه های 
فنی ســازمان پدافند غیرعامل و استفاده از درس های حوادث گذشته نسبت به 
بهبود زیرساخت ها عمل کرده ایم و آنها را برای آمادگی واکنش مناسب به هرگونه 

اقدام خصمانه ارتقا داده ایم.

 تجهیز ۱۴ مسیر به فناوری عوارض الکترونیکی 
وزیر راه و شهرســازی از تجهیز ۱۴ اتوبان و آزادراه کشــور به فناوری عوارض 

الکترونیک خبر داد.
به گزارش وزارت راه و شهرســازی، محمد اســلامی، وزیر راه و شهرســازی در 
گفت وگو با شبکه خبر، در پاسخ به این سوال که »برخی از مردم گله مندند که 
چرا برخی از عوارضی بزرگراه های کشــور از جمله عوارضی بزرگراه همت – کرج، 
دریافت وجه عوارض را از الکترونیکی به دستی تغییر داده اند؟« گفت: متأسفانه 
بعضی از مردم به رفاه ارزشــمندی که صرفه جویی زمانی و هزینه ای برایشــان 

داشت کم توجهی کردند.
وی با یادآوری از اینکه تاکنون بالای ۵۰ درصد عوارض دریافت شده است. افزود: 
بر اساس مصوبه ستاد ملی و هماهنگی که با پلیس داشتیم، قرار شده که این 

مبالغ عوارضی از طریق جرایم راهنمایی و رانندگی وصول شود.
اسلامی اظهار کرد: خواهش من از مردم این است که قدر این وضعیت را بدانند 
و هزینه ها را به موقع پرداخت کنند. همین اینکه مردم بدون توقف از عوارضی ها 

عبور می کنند، این روش برای آنها یک فرصت شده است.
وزیر راه و شهرسازی گفت: امیدوارم که مردم همکاری کنند و از انواع شیوه های 

سهل و آسانی که برای پرداخت وجود دارد، استفاده کنند.
اسلامی با بیان اینکه هم اکنون ۶ اتوبان به سیستم دریافت عوارض الکترونیکی 
تجهیز شده و طی دو ماه آینده به بهره برداری می رسند و ۸ آزادراه نیز در حال 
تغییر و اقدام هستند، افزود: اگر مردم همکاری کنند، بخش خصوصی که سرمایه 
گذار است نیز اعتماد می کند وبا تضمینی که ما به آنها در خصوص دریافت عوارض 
می دهیم، با ســرعت بیشتری روش دریافت عوارض دستی به روش الکترونیکی 

تغییر خواهد کرد.
وی در پایان خاطرنشــان کرد: نکته اصلی مردم هستند که اگر هزینه هایشان 

را پرداخت کنند، این اعتماد به وجود می آید.

 آزادراه غدیر نقش مهمی در اقتصاد و زندگی مردم خواهد داشت
وزیر راه و شهرسازی گفت:بهره برداری از آزادراه غدیر یک اتفاق مهم برای کشور 
بوده و کاری بزرگ و ماندگار است که در اقتصاد و زندگی مردم نقش خواهد داشت.

محمد اســلامی وزیر راه و شهرسازی صبح امروز پنجشنبه ۸ مهرماه، با حضور 
در پروژه کنارگذر جنوبی تهران )آزادراه غدیر( در جریان آخرین مراحل تکمیل و 

نهایی شدن این پروژه قرار گرفت.
وزیر راه و شهرســازی در جلسه ای با مسئولان و پیمانکاران این پروژه با اشاره 
بــه اهمیت ایــن آزادراه گفت: این پروژه مهم و بین المللی بخش مهمی از جاده 
ابریشم است که می تواند نقش مهمی در کاهش مزاحمت بارهای ترانزیتی برای 

مردم در استان های تهران و البرز داشته باشد.
وی افزود: بهره برداری از این آزادراه یک اتفاق مهم برای کشور بوده و کاری بزرگ 

و ماندگار است که در اقتصاد و زندگی مردم نقش خواهد داشت.
این عضو کابینه دولت دوازدهم با تاکید بر اینکه مردم باید در این مســیر از 
محیطی امن و مناسب عبور کنند، تصریح کرد: لازم است هرچه زودتر عملیات 
باقی مانده تمام و این پروژه آماده بهره برداری شود.وی افزود: در همین خصوص 
لازم است هماهنگی های مورد نظر بابت ساخت مجتمع های بین راهی، جایگاه 
ســوخت، نصب دوربین های ETC، نصب روشنایی ها در همه نقاط به خصوص 
مناطق تبادلی، نصب مبلمان با کیفیت و انجام خط کشــی و آسفالت مناسب 
انجام شود.اسلامی همچنین در این جلسه بر لزوم هماهنگی های لازم با پلیس 
راه و دیگر دستگاه های مرتبط برای بهره برداری از این پروژه آزادراهی تاکید کرد.

 وظیفه شهرک سازی به  شرکت عمران شهرهای جدید محول شد
وزیر راه و شهرسازی گفت: شهرک سازی توسط شرکت عمران شهرهای جدید 
باید به جدیت پیگیری و دنبال شود.به گزارش وزارت راه و شهرسازی، محمد اسلامی 
گفت: اجرای طرح اقدام ملی مسکن دستوری فراگیر است و تمامی شرکت های 
زیرمجموعه وزارت راه و شهرسازی اعم از عمران شهرهای جدید و همچنین ادارات 
کل استانی باید در این خصوص پایبندی و التزام عملی داشته باشند.وی افزود: در 
شهرهایی که ثبت نام طرح اقدام ملی مسکن انجام و متقاضیان نسبت به واریز 
ســهم آورده اقدام نکرده اند، در صورت کمبود اراضی موردنیاز باید در اسرع وقت 
تأمین اراضی با اتخاذ تمهیدات لازم از جمله الگوی الحاق، الگوی تغییر کاربری 
و الگوی اســتفاده از دستورالعمل شهرک سازی، تولید مسکن پیگیری و دنبال 
شود.اسلامی بر رفع بوروکراسی اداری در اجرای طرح اقدام ملی مسکن تاکید کرد 
و توضیح داد: با تعامل با ســایر دســتگاه های اجرایی و به کارگیری ظرفیت های 
استانی باید روند اجرای طرح اقدام ملی مسکن، تسریع شود.وی با اشاره به اینکه 
در خصوص شهرک سازی، پیش تر دستورالعملی از سوی وزارت راه و شهرسازی به 
تمامی استان ها و شرکت ها و سازمان های تابعه وزارتخانه ابلاغ شده است، گفت: 
در خصوص شهرک ســازی، تمامی دست اندرکاران اجرای طرح اقدام ملی مسکن 
از جمله شرکت عمران شــهرهای جدید، اهتمام بیشتری داشته باشند.اسلامی 
تصریح کرد: شهرک ســازی شیوه نامه روشن و واضحی دارد که در این خصوص 
ضروری اســت گام های جدی تری برداشته شود. شهرهای جدید مکلف به اجرای 
این دستورالعمل بوده و انتظار می رود تا اجرای آن با اهتمام ویژه پیگیری شود.وزیر 
راه و شهرسازی با اشاره به تقاضاهایی از سوی بنیاد مستضعفان و بنیاد مسکن 
انقلاب اســلامی در خصوص شهرک سازی به شــرکت عمران شهرهای جدید و 
پیشنهادات مطروحه از سوی شرکت عمران شهرهای جدید مشتمل بر ایجاد ۳۷ 
شهرک صنعتی مسکونی با قابلیت ایجاد ۲۴۵ هزار واحد مسکونی، گفت: شهرک 
سازی توسط شرکت عمران شهرهای جدید باید به جدیت پیگیری و دنبال شود.
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  ادامه ریزش بورس های جهانی
بیشتر شاخص های مهم بورسی جهان قرمزپوش شدند.

به گــزارش بلومبرگ، فعالیت های تجاری و اقتصادی در سراســر دنیا 
تحت تاثیر کرونا قرار گرفته اند تا جایی که گزارش دفتر توســعه و تجارت 
ســازمان ملل از کاهش ۴۹ درصدی حجم سرمایه گذاری خارجی در اروپا 
و آمریکا طی شــش ماه نخست امسال خبر داده است. بیشترین کاهش در 
جذب سرمایه گذاری خارجی مربوط به کشورهای در حال توسعه بوده که 
طی بازه زمانی فوق در مقایســه با مدت مشابه سال قبل حجم این سرمایه 

گذاری ها ۷۵ درصد ریزش کرده است.  
همزمان با افزایش ســرما نگرانی ها از قدرتمندتر شــدن کرونا شــدت 
گرفته اســت و رشد نسبی قربانیان و افزایش محسوس مبتلایان بیانگر این 
موضوع اســت که جهان تا مدتی نامعلوم درگیر این ویروس مرگبار خواهد 
بود. سرعت شیوع در برخی از مناطق به حدی بالا بوده که مقامات مجبور 
به اعمال مجدد قرنطینه ها شــده اند که این مســاله به معنای کمتر شدن 
امیدها برای احیای سریع رشد اقتصادی خواهد بود. انتظار می رود اقتصاد 
جهان امســال را با ثبت رشــد منفی قابل ملاحظه ای برساند که حتی از 
عملکرد دوران موسوم به رکود بزرگ در سال ۲۰۰۸ نیز بدتر خواهد بود.  
از طرف دیگر مناقشــات بین دو اقتصاد نخســت جهان نیز ذهن معامله 
گران را به خود مشغول کرده و اظهارات دونالد ترامپ- رئیس جمهور آمریکا 
در خصوص نقش چین در شــیوع کرونا باعث نگرانی معامله گران از شروع 
یک جنگ لفظی جدید بین دو اقتصاد نخســت جهان شــده است. ترامپ 
با بیان اینکه چین اصلی ترین رقیب و دشــمن آمریکا است، افزود: چینی 
ها کارهای بد زیادی انجام داده اند. می توانســتند جلوی شیوع ویروس را 

بگیرند اما گذاشتند که همه جا پخش شود.
وزارت دادگســتری آمریکا با صدور بیانیه ای اعلام کرده پنج شــهروند 
چینی را به دلیل جاسوسی برای چین بازداشت کرده است. به گفته مقامات 
آمریکایی، این افراد از طــرف حکومت چین مامور کنترل مهاجران چینی 

مهاجر به آمریکا بوده اند.
چین و آمریکا با وجود رســیدن به یک توافق تجاری در اواخر سال قبل 
که به فاز نخست معروف شد، هنوز نتوانسته اند بر سر جزییات نیز به توافق 
برســند هر چند که آمارها نشان می دهد چین طبق تعهد خود با افزایش 
واردات از آمریــکا به تدریج در حال کاســتن از تــراز تجاری مثبت خود با 
آمریکا اســت. این دو کشور بیشترین حجم تجارت دوجانبه در جهان را با 
یکدیگر دارند.   مناقشات دو کشور بار دیگر در زمینه تایوان شدت گرفته و 
چین تهدید کرده است که حضور نظامی آمریکا در تایوان را تحمل نخواهد 
کرد و در صورت لزوم با استفاده از ارتش خود به تهدیدات پاسخ خواهد داد.

در شرایط فعلی کریستین لاگارد- رییس بانک مرکزی اروپا کار سختی 
برای متقاعد کردن رهبران اروپا برای همراهی مالی بیشتر در مقابله با بحرانی 
که بدترین بحران اقتصادی اروپا از جنگ جهانی دوم تاکنون محسوب می 
شود خواهد داشت. یکی از اصلی ترین کانون های توجه فعالان مالی اروپایی 
نــرخ تورم خواهد بود که طبــق هدف گذاری بانک مرکزی اروپا باید به دو 
درصد برسد اما اکنون حدود صفر اندازه گیری شده است. این احتمال وجود 
دارد که بانک مرکزی اروپا به مانند همتای آمریکایی خود وادار شود هدف 
گــذاری تورمی را کنار بگذارد. در مدل جدید سیاســتی فدرال رزرو اجازه 

داده خواهد شد تا نرخ تورم از دو درصد عبور کند.
همزمان با شــیوع گســترده ویــروس کرونــا در اروپــا و انگلیس که 
منجــر به توقــف بخش بزرگــی از فعالیتهــای اقتصادی در این کشــور 
شــده، نرخ تورم ســالانه این کشــور تا پایان ماه ســپتامبر با ۰.۳ درصد 
 افزایش نســبت به مدت مشــابه منتهی به ماه قبل به ۰.۵ درصد رســیده

 اســت که این نرخ تورم، بالاترین نرخ تورمــی انگلیس در طول چهار ماه 
اخیر محسوب می شود.

کشمکش بر ســر چگونگی و میزان بسته حمایتی جدید در برابر کرونا 
در آمریــکا هنوز ادامه دارد و روند معاملات را تحت تاثیر قرار داده اســت. 
نانســی پلوســی- رئیس کنگره از ترامپ خواسته است تا در خواسته های 
خود تجدید نظر کند. با این حال کارشناســان معتدند بعید است دموکرات 
ها اجازه اجرایی شدن این بسته را در استانه انتخابات بدهند. از سوی دیگر 
در مجلس سنا، میچ مک کانل- رئیس این مجلس از ارایه بسته پیشنهادی 

جمهوری خواهان تا هفته آینده خبر داده اند.
ریچــارد کلاریــدا- قائم مقام رئیس بانک مرکزی آمریکا - با اشــاره به 
پیامدهای وســیع ویروس کرونا بر روی اقتصاد این کشــور گفته اســت: 
بیرون آمدن از این چاله طول خواهد کشــید، شــاید یک سال زمان لازم 
باشد تا ســطح تولیدات ناخالص داخلی مان به قبل از آغاز بحران برگردد. 
وی مســیر احیای اقتصاد را طولانی و دشوار دانست و افزود: برای بازار کار 
شــاید حتی زمان بیشتری لازم باشــد تا همه چیز به حالت قبل برگردد.  
تاکنون بیش از ۴۴ میلیون و ۶۰۱ هزار و ۷۷۰ مورد ابتلا به کرونا گزارش 
شــده اســت که در این بین یک میلیون و ۱۷۶ هزار و ۶۷۸ نفر جان خود 
را از دســت داده اند. در بین کشــورهای مختلف، بالاترین تلفات مربوط به 
آمریکا با ۲۳۲ هزار و ۷۰۹ نفر، برزیل با ۱۵۸ هزار و ۱۰۱ نفر، هند با ۱۲۰ 
 هــزار و ۵۲۴ نفــر، مکزیک با ۸۹ هزار و ۸۱۴ نفــر و انگلیس با ۴۵ هزار و 

۶۷۵ نفر بوده است.
بورس آمریکا  

در وال استریت، همه شاخص ها نزولی بودند تا جایی که هر سه شاخص 
اصلی بورســی در ســطح پایین تری از روز قبل خود بسته شدند. شاخص 
»داوجونز ایدانســتریال اوریج« با ۲.۷۲ درصد کاهش نسبت به روز قبل و 

در سطح ۲۶ هزار و  ۷۱۵.۱۳ واحد بسته شد.
شاخص »اس اند پی ۵۰۰« با ۲.۹ درصد ریزش تا سطح ۳۲۹۲.۳۳ واحدی 
پایین رفت و دیگر شاخص مهم بورسی آمریکا یعنی »نزدک کامپوزیت« با 

۲.۷۷ درصد ریزش در سطح ۱۱ هزار و ۱۱۵.۲۲ واحدی بسته شد.
بورس های اروپایی

در معاملات بازارهای بورس در اروپا، شــاخص »فوتســی ۱۰۰« بورس 
لندن با ۲.۵۵ درصد ریزش نســبت به روز قبل و در سطح ۵۵۸۲.۸۰ واحد 

بسته شد.  شاخص »دکس ۳۰« بورس فرانکفورت در آلمان با کاهش ۴.۱۷ 
درصدی و ایستادن در سطح  ۱۱ هزار و ۵۶۰.۵۱ واحدی به کار خود خاتمه 
داد و شــاخص »کک ۴۰« بورس پاریس با افت ۳.۳۷ درصدی در ســطح 
۴۵۷۱.۱۲ واحد بســته شد. در مادرید شاخص »ایبکس ۳۵« ۲.۶۶ درصد 

پایین رفت و به ۶۴۷۴.۴۰ واحد رسید.
بورس های آسیایی

در معاملات بورس های آســیا، شاخص ها عملکرد بدی داشتند؛ تا جایی 
که شاخص »نیک کی ۲۲۵« بورس توکیو ژاپن با ریزش ۰.۲۹ درصدی تا 
سطح ۲۳ هزار و ۴۱۸.۵۱ واحدی پایین رفت. شاخص »هانگ سنگ« بورس 
هنگ کنگ ۰.۳۱ درصد پایین رفت و در ســطح ۲۴ هزار و ۷۰۸.۸۰ واحد 
بسته شد. در چین شاخص »شانگهای  کامپوزیت« صعود ۰.۳۲ درصدی را 

تجربه کرد و در سطح ۴۷۳۷.۲۷ واحد بسته شد.
در اســترالیا شاخص »اس اند پی اس اند ایکس ۲۰۰« بورس سیدنی با 
۰.۸۱ درصد کاهش و ایســتادن در ســطح ۶۰۵۷.۵۴  واحدی به کار خود 
خاتمه داد. در بین دیگر شــاخص های مهم آســیایی، شاخص » تاپیکس« 
ژاپن نزولی بود. )معیار محاســبه تغییرات قیمتی، ســاعت پایانی معاملات 
روزانه بورس نیویورک بوده است.( شاخص »اس اند پی ۵۰۰« با ۲.۹ درصد 
ریزش تا ســطح ۳۲۹۲.۳۳ واحدی پایین رفت و دیگر شاخص مهم بورسی 
آمریکا یعنی »نزدک کامپوزیت« با ۲.۷۷ درصد ریزش در ســطح ۱۱ هزار 

و ۱۱۵.۲۲ واحدی بسته شد.
نفت

در بازار طلای ســیاه روند قیمت ها نزولی بود. هر بشــکه نفت »وســت 
تگــزاس اینتر مدیت« با ۲.۱۸ درصد ریزش به ۳۷.۳۹ دلار رســید و نفت 
خام برنت دریای شــمال با کاهش ۲.۰۷ درصدی به ازای ۳۹.۱۳ دلار در 

هر بشکه مبادله شد.
طلا و نقره

همچنیــن در بازار فلزات گران بها، بهــای هر اونس طلا با کاهش ۲.۵۴ 
درصدی نســبت به روز قبل در سطح ۱۸۷۸.۸۱ دلار معامله شد. هر اونس 

نقره با کاهش ۳.۶۹ درصدی به ازای ۲۳.۴۷ دلار مبادله شد.

 رشد اقتصادی آمریکا از پیش بینی ها فراتر رفت
بزرگترین اقتصاد جهان موفق شــد سطح تولید ناخالص داخلی خود را 

به سطح فصل بهار برساند.
به گزارش فاکس بیزینس، وزارت بازرگانی آمریکا آمار رشــد اولیه ســه 
ماهه ســوم امسال را اعلام کرد که بر این اســاس نرخ رشد اقتصادی این 
کشــور مثبت ۳۳.۱ درصد اندازه گیری شــده که این رقــم ۶۳.۸ درصد 
 بیشــتر از رشد ســه ماهه قبل و ۲.۱ درصد بیشتر از نرخ رشد پیش بینی

 شده قبلی بوده است.
این رشــد اقتصادی که بالاترین رشــد فصلی ثبت شده در طول تاریخ 
آمریکا تاکنون بوده است، احتمالا بهترین عملکرد فصلی امسال خواهد بود؛ 
از طرفی با توجه به اینکه بخش بزرگی از کســب و کارها فعالیت خود را از 
ســر گرفته اند، اقتصاددانان انتظار دارند رشد اقتصادی در سه ماهه چهارم 
نیز در سطح بالایی باقی بماند. پیش از این دفتر کنترل بودجه کنگره آمریکا 
پیش بینی کرده بود رشد ۲۱.۵ درصدی در سه ماهه سوم و ۱۰.۴ درصدی 

در سه ماهه پایانی سال برای این کشور به ثبت برسد.  
لیدیا بوســور، کارشــناس مســائل اقتصادی در موسســه » آکسفورد 
اکونومیکس« گفت: با تداوم ســرعت بالای شــیوع کووید-۱۹ در آمریکا، 
ریســک ها بر سر راه اقتصاد کماکان در ســطح بالایی باقی مانده اند. من 
یادم نیست مشابه چنین شرایطی را قبلا تجربه کرده باشیم و ممکن است 

این وضعیت برای مدتی طولانی ادامه پیدا کند.  
آمریکا در حال حاضر اصلی ترین کانون درگیر با کرونا در جهان محسوب 
می شود و بیش از ۲۱۵ هزار نفر از شهروندان این کشور بر اثر ابتلا به کرونا 
جان خود را از دست داده اند. این احتمال وجود دارد که در فصل پاییز  این 

کشور با پیک دوم بیماری مواجه شود.
متوســط رشــد اقتصادی فصلی آمریکا در بازه زمانی ۱۹۴۷ تا ۲۰۱۹ 
معــادل ۳.۲۱ درصد بوده اســت که بالاترین رشــد ثبت شــده مربوط به 
رشــد ۱۶.۷ درصدی ســه ماهه نخســت ســال ۱۹۶۷ و کمترین رشــد 
 ثبت شــده نیز مربوط به ســه ماهه نخســت ســال ۱۹۵۸ بــا منفی ۱۰ 
درصد بوده است.در شــرایط فعلی کریستین لاگارد- رییس بانک مرکزی 
اروپا کار سختی برای متقاعد کردن رهبران اروپا برای همراهی مالی بیشتر 
در مقابلــه با بحرانی که بدترین بحران اقتصادی اروپا از جنگ جهانی دوم 
تاکنون محســوب می شود خواهد داشــت. یکی از اصلی ترین کانون های 
توجــه فعالان مالــی اروپایی نرخ تورم خواهد بود کــه طبق هدف گذاری 
بانــک مرکزی اروپا باید به دو درصد برســد اما اکنــون حدود صفر اندازه 
گیری شــده اســت. این احتمال وجود دارد که بانک مرکزی اروپا به مانند 
 همتای آمریکایی خود وادار شــود هــدف گذاری تورمی را کنار بگذارد. در

 مدل جدید سیاســتی فدرال رزرو اجازه داده خواهد شد تا نرخ تورم از دو 
درصد عبور کند.

همزمان با شــیوع گســترده ویــروس کرونــا در اروپــا و انگلیس که 
منجــر به توقــف بخش بزرگــی از فعالیتهــای اقتصادی در این کشــور 
شــده، نرخ تورم ســالانه این کشــور تا پایان ماه ســپتامبر با ۰.۳ درصد 
 افزایش نســبت به مدت مشــابه منتهی به ماه قبل به ۰.۵ درصد رســیده

 اســت که این نرخ تورم، بالاترین نرخ تورمــی انگلیس در طول چهار ماه 
اخیر محسوب می شود.

کشمکش بر ســر چگونگی و میزان بسته حمایتی جدید در برابر کرونا 
در آمریــکا هنوز ادامه دارد و روند معاملات را تحت تاثیر قرار داده اســت. 
نانســی پلوســی- رئیس کنگره از ترامپ خواسته است تا در خواسته های 
خود تجدید نظر کند. با این حال کارشناســان معتدند بعید است دموکرات 
ها اجازه اجرایی شدن این بسته را در استانه انتخابات بدهند. از سوی دیگر 
در مجلس سنا، میچ مک کانل- رئیس این مجلس از ارایه بسته پیشنهادی 

جمهوری خواهان تا هفته آینده خبر داده اند.
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 دلار                     292,۰2۰ 
 یورو                    3۴2,۰2۰ 

 پوند انگلیس       383,۷۱۰ 
 درهم امارات           8۰,8۷۰ 
 لیر ترکیه               3۷,8۷۰
 سکه امامی     ۱۴۷,۱۱۰,۰۰۰ 

 بهار آزادی    ۱3۵,۵۰۰,۰۰۰  
 نیم سکه         8۱,۰۰۰,۰۰۰

 ربع سکه          ۵۱,6۰۰,۰۰۰ 
 سکه گرمی       26,۰۰۰,۰۰۰ 
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بیل گیتس یک شبه ۲ میلیارد دلار از دست داد

لیر در آستانه سقوط

موافقت آمریکا با فروش حسگرهای سونی به هواوی

بیل گیتس بیش از ۲ میلیارد دلار از ثروتش را در یک روز از دست داد.
به گزارش راشــاتودی، همزمان با ریزش شــدید شاخص های بورسی در 
جهان، ثروتمندان جهان شاهد کاهش چشمگیر ثروت خود بوده اند. آن طور 
که محاســبات شاخص ثروتمندان بلومبرگ نشان می دهد به دنبال سقوط 
شدید شاخص های بورسی در روز بیست و هشتم اکتبر، جف بزوس، بنیان 
گذار و مدیرعامل آمازون و ثروتمندترین فرد جهان در مجموع ۶.۷۶ میلیارد 
دلار از ثروت خود را از دســت داده اســت. این کاهش ثروت تنها محدود به 
بزوس نبوده و بیل گیتس- بنیان گذار مایکروسافت نیز متحمل خسارت ۲.۳ 
میلیارد دلاری شده است. ثروت ایلان ماسک- بنیان گذار خوروسازی تسلا و 
گروه فضایی اسپیس ایکس ۴.۲۴ میلیارد دلار و ثروت مارک زاکربرگ- بنیان 

گذار فیس بوک ۵.۷۵ میلیارد دلار ریزش داشته است.
تمامی افراد دیگر حاضر در فهرست ۱۰ ثروتمند نخست جهان یعنی برنارد 
آرنو، موکاش آمبانی، وارن بافت، استیو بالمر، لری پیج و سرگی برین نیز به 

دنبال ســقوط سنگین شاخص های بورسی در روز گذشته متحمل خسارت 
های میلیارد دلاری شده اند. ریزش نمادهای بورسی به ویژه در بین نمادهای 
بزرگ قابل توجه بوده است.ســقوط شاخص داوجونز اینداستریال اوریج که 
مهم ترین شاخص بورس نیویورک نیز محسوب می شود از همه سنگین تر 
بوده و این شاخص بدترین عملکرد روزانه خود را از ماه ژوییه به ثبت رساند. 
به گفته کارشناســان، صعود مجدد آمار مبتلایان به کرونا در سراسر جهان و 
احتمال بازگشــت قرنطینه های سختگیرانه و همچنین سردرگمی بازارها از 
برنده انتخابات ریاست جمهوری آمریکا که قرار است سوم نوامبر برگزار شود 
در ثبت این عملکرد بد موثر بوده اند.علاوه بر بورس آمریکا، دیگر بورس های 
مهم جهان در اروپا، آسیا و اقیانوسیه نیز شاهد ریزش های سنگینی بودند و 
این مساله باعث شد میلیاردرهای آسیایی و اروپایی نیز با کاهش قابل توجه 
ثروت خود مواجه شوند.لازم به ذکر است شاخص شانگهای کامپوزیت بورس 

چین تنها شاخص مهم صعودی جهان در روز گذشته بود.

ارزش هر دلار به نزدیکی ۸.۳ لیر رسید.
به گزارش بلومبرگ، بالا رفتن فشــار تورمی و کاهش شدید ذخایر ارزی 
باعث نگرانی معامله گران از توانایی بانک مرکزی ترکیه در مدیریت شــرایط 
کنونی شده است. از طرف دیگر نگرانی هایی از پیامدهای کرونا روی اقتصاد 
ترکیه که بخش بزرگی از اقتصاد ترکیه به گردشگری وابسته است، وجود دارد 
و تداوم شرایط کرونایی می تواند باعث عمیق تر شدن رکود اقتصادی در این 
کشور و افزایش شدید نرخ بیکاری شود.تصمیم بانک مرکزی ترکیه به ثابت نگه 
داشتن نرخ بهره با واکنش منفی فعالان بازار مواجه شده است. نرخ بهره ترکیه 
اکنون در ســطح ۱۰.۲۵ درصدی قرار دارد و شماری از کارشناسان معتقدند 
برای کمک به اقتصاد این کشور، بانک مرکزی باید نرخ بهره را بالاتر ببرد که 
این مساله تاکنون به دلیل نگرانی از افزایش تورم اجرایی نشده است.مسائل 
اخیر باعث شد تا لیر که هفته گذشته به پایین ترین سطح تاریخ خود رسیده 

بود بار دیگر یک رکورد دیگر ثبت کند و به کمترین نرخ برابری خود برســد 
تا جایی که نرخ برابری دلار در کانال ۸.۲ لیر تثبیت شــود. در آخرین دور از 
معاملات ارزی استانبول، هر دلار با ۰.۲۴ درصد افزایش به ۸.۲۸۸ لیر رسید.

در حالی که مقامات ترکیه دستیابی به تورم پنج درصدی را هدف گذاری 
کرده اند، باقی ماندن تورم در سطح بالای ۱۲ درصدی باعث شده است شمار 
زیادی از شهروندان این کشور برای محافظت از ارزش پول خود در برابر تورم 
اقدام به خرید و نگهداری دلار کنند.  ارزش پول ملی ترکیه از ســال ۲۰۱۸ 
تاکنون ۵۰ درصد در برابر اسکناس آمریکایی تضعیف شده است. بانک مرکزی 
نیز ذخایر ارزی کمی در اختیار دارد که این مســاله روی توانایی این نهاد در 

کنترل نوسانات ارزی تاثیر منفی گذاشته است.
در برابر دیگر ارزهای مهم، نرخ برابری هر یورو معادل ۹.۶۶۷ لیر و هر پوند 

معادل ۱۰.۷۰۴  لیر اعلام شد.

شرکتهای سونی و امنی ویژن تکنولوژیز مجوزهای آمریکا را برای ازسرگیری 
فروش برخی از حسگرهای تصویری به شرکت هواوی تکنولوژیز دریافت کردند.

آمریکا بر مبنای نگرانیهای امنیتی محدودیتهایی برای فروش قطعات به 
هواوی اعلام کرده و بر همین اساس از ۱۵ سپتامبر فروش تراشه به هواوی از 
جمله حسگرهای تصویری که در ساخت آنها از فناوری آمریکایی استفاده شده، 
بدون دریافت مجوز ویژه برای شرکتهای جهانی ممنوع شده است.نشریه نیک 
کی آسیا به نقل از یک منبع آگاه گزارش داد برخی از تامین کنندگان حسگرهای 
نمایش و تصویری، مجوز آمریکا را برای فروش این قطعات به هواوی دریافت 

می کنند زیرا نگرانی امنیتی کمتری نسبت به آنها وجود دارد. مجوزی که به 
سونی داده شده، به فروش بخشی از محصولاتش به هواوی محدود شده است.

یک منبع آگاه دیگر به رویترز گفت: واحد نمایشــگر شرکت سامسونگ 
الکترونیکس هم از مقامات آمریکایی برای فروش برخی از محصولات صفحه 

نمایش به هواوی مجوز دریافت کرده است.
بر اســاس گــزارش رویترز، شــرکت اینتل ماه گذشــته اعــلام کرد از 
 مقامــات آمریکایی برای ادامه فــروش برخی از محصولاتش به هواوی مجوز 

گرفته است.


